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MLADI SO ZBOROVALI
V nedeljo, 11. novem bra 1973, je bila na 

Ravnah v Domu železarjev problemska 
konferenca zveze mladine železarne Rav
ne. Predsednik Dino K rauberger je podal 
poročilo o delovanju tovarniške mladine. 
Na področju športa je bilo storjeno precej, 
ku ltura pa je čisto zamrla in jo je nujno 
treba oživiti. Sodelovanje med mladimi v 
okviru združenja slovenskih železarn je 
dobro, dokaz za to je majsko srečanje. To
varniška m ladina je  delovala v več sme
reh, vendar še daleč ni dosegla ciljev, ki si 
jih je zadala, vendar za to obstajajo ob
jektivni vzroki. P rav  tako ne kaže zane
m arjati neresnosti, nezainteresiranosti in 
neodgovornosti nekaterih  članov mladine, 
ki ovirajo razvoj delovanja. Te negativne 
pojave je treba čimprej odpraviti.

P rav  tako smo priče nezainteresiranosti 
v v rstah  ZMS in ZK, pa naj bo to do pi
sma tov. Tita ali do izvršnega odbora. 
Prim arna naloga je  vključevanje mladih 
v družbenopolitično delo, v organe samo
upravljanja in v ZK. Le na ta  način bo 
omogočen enakopraven položaj mladih na 
Vseh področjih.

Nedvomno je res, da živi ZMS v silno 
dinamičnem in pomembnem času, zato bi 
bujno m orala biti m ladina družbenopo
litično izobražena. Postavlja se vprašanje, 
takaj se morajo mladi in ostali člani naše 
družbe izobraževati po 8-urnem delu. 
Družba je naredila napredek, da ne govo
rimo o sodobnosti pouka, vendar pa ne mo
remo mimo tega, da mladi ne vedo, kdo 
so Marx, Engels in Lenin. Šolska ali sred
nješolska izobrazba jim  tega ne daje. Tre
ba je p ripraviti program e za politično izo
braževanje m ladih čim hitreje.

S ekretar občinske konference ZMS Pe
ter Š tirn  je  dejal, da se čudi, da ni več 
diskusij o problemih, ki mlade najbolj žu
lijo. S tvari bi se morali dotikati bolj siste

matično na področjih, k jer aktivi mladih 
delujejo.

Sliši se tudi kritika o slabem sodelo
vanju med sindikatom in mladinskimi 
aktivi. Problemi m ladih delavcev in sin
dikata železarne Ravne pa so bolj ali manj 
enaki, zato bi jih morali reševati v skup
nih akcijah, tako bodo vsi vključeni v eno
ten delavski razred. Bilo bi odveč govoriti 
o ustanavljanju aktivov mladih, ki jih 
predvideva reorganizacija sindikata žele
zarne Ravne, ker so že ustanovljeni in ob
stajajo tudi že v TOZD. Morajo se samo še

povezati z delom sindikata železarne Rav
ne, da bi jih  ta  potem tudi financiral pri 
izvrševanju določenih nalog, drugače pa 
bi njihov program  dela ostal kot doslej.

Naloga občinske konference je, da se 
bodo mladi čimbolj družbenopolitično 
izobraževali, to pa je včasih tudi težko, 
ker sm atrajo ponekod mladinske organi
zacije za nekakšne pionirske organizacije 
in kadar mladi zahtevajo odpravo nepra
vilnosti v podjetju, naletijo na gluha 
ušesa.

Stanovanjska problematika mladih
Pred letom dni se je začela v železarni 

široka akcija za dograditev stanovanj. Iz-

IZ VSEBINE
G regor K lančnik  — 60-letnik — Iz

volili smo organe u p rav ljan ja  — 30 le t 
hotuljskega partizanskega tabora  — 
Proizvodnja slovenskih železarn v ok
tobru  — Sam ouprava m ora iz ak tov  v 
živ ljenje — S tanovanje — tra jn a  do
b rina  — P rv i doktor znanosti v žele
zarni — OD na h ran ilne  knjige — Skle
pi DS TOZD I — Dr. F ranc Sušnik — 
75 let — »Kar ne korenini v naši zem
lji, m i je  tuje« — K ultu rna kronika — 
Š portne vesti.

Bela opojnost
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delan je bil 5-letni plan, vsako leto naj bi 
se dogradilo 100 družbenih stanovanj, ta 
ko bi bil stanovanjski problem  v petih le
tih  rešen. O tem  se pa seveda veliko več 
govori, kot pa stori.

Na neposrednega proizvajalca pa se še 
vedno premalo misli. Kako naj se delavec 
vseli v stanovanje, za katerega bo odpla
čeval eno tretjino  osebnega dohodka? Ali 
pa naprim er gradnja m ontažnih hišic na 
Reki in gradnja novega naselja v Kotljah. 
To so hiše, grajene za tako imenovane 
»rdeče barone«, ne. pa za delavce, ki so jim 
dejansko nam enjene. Take hiše naj g ra
dijo tisti, ki to zmorejo. Za delavca naj se 
gradi tako, da bo imel potem tudi možnost 
kupiti tako hišo. S indikalna konferenca 
železarne je  tak  način gradnje že ostro 
obsodila.

Pridobitev stanovanj je zlasti za mlade 
družine še zmeraj nerešljiv problem. Treba 
je odpraviti špekulacije, posredništva, ki 
onemogočajo mladim priti do stanovanja. 
Nobena skrivnost ni, da mnogi dobijo sta
novanja prek zvez, poznanstev in ne na
zadnje včasih tudi z grožnjami in izsilje
vanjem.

Na drugi stran i pa smo priče številnim  
razvezam, alkoholizmu, izostajanju z dela, 
nezainteresiranosti za delo in podobno, ker 
ti ljudje, in to predvsem  mladi, nimajo 
izpolnjenega niti osnovnega pogoja za živ
ljenje, to je, da nimajo prostora, ki bi jim  
omogočal norm alno in urejeno življenje.

Na konferenci je bilo še posebej poudar
jeno, da je  treba voditi ustreznejšo sta
novanjsko politiko in te naloge reševati 
bolj odgovorno po načelu: za vse enak red, 
za vse enake dolžnosti.

Iz razprave

Tovariš P isar se je  pridružil mnenju, naj 
v železarni mislijo na to, da se stanovanja 
gradijo predvsem za delavce. Povedal je 
tudi, da je sindikat zares pomagal, vendar 
so mladi ustanavljali aktive mladih samo
iniciativno, ni jih  organiziral sindikat, kot 
je  bilo slišati.

P rostori za ZM so tudi zelo pereč prob
lem. Mladi se borijo vsaj za eno sobo, ki 
bo zares na voljo samo njim, k jer bodo 
potem lahko bolje sodelovali. Tako pa se 
potikajo iz prostora v prostor, k jer je pač 
trenutno prosto.

Omenil je  tudi, kako se v železarni raz
laga sta tu t TOZD. Opaziti je, da so posa
mezniki nezainteresirani, ker navsezadnje 
razlagatelja niti ne razumejo. V bodoče 
naj bi se s ta tu t TOZD razlagal bolj ob
sežno in natančno, nikakor pa ne samo ti
sto borno urico pred koncem 8-urnega 
dela, pa še tak ra t zelo površno.

Spomnil se je  tudi' zaposlenih žen v to
varni, ki s programom ob preteklem  8. 
m arcu niso bile zadovoljne. Ali res ne mo
remo ali pa ne znamo sami poskrbeti za 
kulturno prireditev ob tem  prazniku? Ali 
je treba povabiti tujo dram sko skupino, 
ki seveda ne pride gostovat zastonj?

Delavci v čistilnici obolevajo za silikozo 
in tudi na drugih delovnih mestih za raz
nimi poklicnimi boleznimi. Ti ljud je  so 
potem premeščeni na druga delovna me
sta, dobijo plačano razliko pri osebnih do
hodkih, vendar morajo večkrat za svoje 
pravice iskati pomoči pri pravosodju, take

in podobne stvari pa se v naši socialistični 
družbi ne bi smele dogajati.

Tovariš Brankovič se je obrnil na sindi
kat z željo, da bi dobili stalni prostor 
v DTK, k jer bi lahko m lajši v ženski in 
moški ekipi tren ira li odbojko. Mladinski 
aktiv  razume, da so problem i za pridobitev 
prostora, vendar bi bila sramota, da bi si 
prostor morali iskati v kakšnem drugem 
kra ju  in ga povrh tega še plačevati.

Opozorjeno je  bilo tudi na nered v de
lovnem okolju. Delavci res počistijo de
lovna mesta tak rat, ko pride na ogled 
kakšna delegacija, potem  pa zopet pustijo 
vse bolj ali manj zanemarjeno. Mladi, pa 
tudi drugi bi lahko vsaj tam, k jer delajo, 
skrbeli za red in estetski videz vsak dan 
sproti. Načeto je bilo tudi vprašanje, kdaj 
bodo začele delovati naprave za odpraše- 
vanje v novi topilnici, v katere je bilo vlo
ženo ogromno investicijskih sredstev. Od 
tega pa še zmeraj ni nobenega učinka, 
zrak pa je vsak dan bolj onesnažen te r za
struplja ljudi in okolje.

Predsednik ZM železarne Štore je ome
nil, da so problemi m ladih v Š torah iden
tični z ravenskimi. P rav  tako podpirajo 
težnje, da se čimveč mladih vključi v or
gane sam oupravljanja. Izrazil je željo po 
še tesnejšem  sodelovanju m ladih iz obeh 
železarn.

Predsednik sindikata tovariš Polanc je 
med drugim  dejal, naj se mladi organizi
rajo toliko, kot čutijo, da je to potrebno. 
Ne vidi nobene potrebe po tem, da bi de
lovali pod okriljem  sindikata, kajti člani 
sindikata so tako ali tako vsi, ki so zapo
sleni v železarni. Vsebina dela je znana 
iz program a in statu ta, treba je le iskati 
boljše oblike in vključevati čimveč m la
dih. Mladi naj tudi ne prosjačijo za stvari, 
ki so jim  potrebne, treba je jasno postaviti 
zahteve, seveda v razum nih mejah.

Splošni ljudski odpor in mladi
Komercialni direktor tovariš Florjančič 

je spregovoril o krizi na Bližnjem vzhodu. 
P ri nas se širi sovražna propaganda, ki 
se ji moramo upreti, zlasti m orajo k temu 
prispevati mladi. V prim eru napada na 
Jugoslavijo bi veliko breme ležalo na ple
čih m ladine in prav gotovo bi se borili 
ravno tako hrabro kot mladi med NOB.

Vojna na Bližnjem vzhodu je prizadela 
železarno pri energiji, največje je pom anj
kanje plina. Toda to so le prehodne težave, 
mimo katerih  je treba iti brez panike.

Inženir Jelerčič je povedal, da je bilo 
na konferenci nakazanih veliko proble
mov, vendar mladi niso spregovorili do
volj jasno o svojih problemih. Sram ota je 
za ZK in sindikat, da m ladina nim a klub
skih prostorov, ki bi jih  nujno potrebo
vala in je  tem  zahtevam  treba ugoditi- 
Bodočnost je  pri mladih, zato morajo ak
tivno sodelovati, si ustvariti vzdušje in 
pogoje, ki jim  bodo koristili. Do pisma 
tovariša Tita je bila ZK nekako potisnjena 
ob stran  kot nekakšen stranski opazovalec. 
Vsepovsod je  prevladal tehnokratizem  in 
liberalizem. Mi pa vemo, da je  v naši so
cialistični družbi to nesprejem ljivo. Zato 
je poklicana ZK, da take stvari rešuje in 
odpravlja.

Če hočemo, da se družba razvija v korist 
delavca, je  treba voditi stalno družbeno 
kontrolo, odpravljati nepravilnosti in jih 
sproti sprem ljati. To so naloge ZK.

Ob koncu konference so bili predlagani 
novi člani predsedstva ZM v železarni. Za
radi odhoda v JLA je zam enjal tovariša 
Erženičnika tovariš Kovačec in sekretarja 
Mirko Čreslovnik.

Po konferenci je bil ples v kavarni- 
Vzdušje je bilo prijetno ob dobri glasbi 
in sproščenem klepetu in seveda tudi ob 
kozarčkih vina. Zlatka s trg a r

Novi člani organov samoupravljanja
V sredo, 21. novem bra 1973, smo im eli v 

tovarn i volitve, na ka te rih  smo zaposleni iz
volili svoje p redstavn ike v DS združenega 
podjetja  v L jubljan i, zbor delegatov podjetja, 
skupni odbor za kadre  in m edsebojna raz
m erja  v združenem  delu podjetja , odbor de
lavske kontrole podjetja , DS TOZD in  OSS 
te r  kom isijo za m edsebojna razm erja  v zd ru 
ženem  dely in kom isijo delavske kontrole v 
TOZD in OSS.

K andidati za posam ezne organe sam ouprav
lja n ja  in kolektivne izvršilne organe so bili 
p red lagani in po trjen i na zborih zaposlenih. 
Doseženi volilni rezu ltati so v  glavnem  zado
voljivi, so pa v  posamezni TOZD in OSS se
veda nekoliko različni. Tako je:

— v  TOZD m etalu rške proizvodnje od 
skupno 1733 zaposlenih volilo 1394 ali 80,4 %. 
Volilo ni 339 zaposlenih ali 19,6 %. Od tistih, 
ki niso volili, jih  je  291 ali 16,8%  izostalo iz 
upravičenih  vzrokov (bolni, le tn i dopust, služ
bena odsotnost ipd.), m edtem  ko jih  48 ali 
2,8 %  ni volilo iz neopravičenih vzrokov;

— v TOZD m ehanske obdelave je  od skup
no 977 zaposlenih volilo 821 ali 84 /̂o, ni jih  
volilo 156 ali 16% , od tega 92 ali 9,4 %  iz 
uprav ičenih  vzrokov (bolni, le tn i dopust, služ
bena odsotnost ipd.) in 64 ali 6,6 %> iz neopra
vičenih vzrokov;

— v organizaciji skupnih  služb je  od skup
no 1278 zaposlenih volilo 1113 ali 87,1 "/o, ni 
jih  volilo 165 ali 12,9%, od tega 163 ali 11,2% 
iz uprav ičen ih  vzrokov te r 22 ali 1,7 %  iz n e 
opravičenih vzrokov;

— v železarni kot celoti jih  je  od 3988 za
poslenih volilo 3328 ali 83,5%, ni jih  volilo

660 ali 16,5%; od števila odsotnih jih  526 al' 
13,2 %  ni volilo iz upravičenih  vzrokov (bo
lezen, le tn i dopust, službena odsotnost ipd.) ih 
134 ali 3,3%  iz neopravičenih vzrokov.

Na podlagi volilnih rezu ltatov  in  števil8 
glasov, ki so jih  na posam eznem  volišču do
bili posamezni kandidati, so bili:

a) za naše p redstavnike v DS združeneg8 
pod je tja  v L jub ljan i izvoljeni:

1. Vrečič Kolom an iz TOZD I s 1191 glasovi*
2. B ezjak K onrad iz TOZD I s 1190 g la so v i*
3. P ra tn ek a r  A nton, dipl. inž. stroj., iz TOZP 

II s 723 glasovi,
4. Potočnik A lbert iz TOZD II s 667 g la so v i*
5. V ehovar A nton iz OSS s 1000 glasovi,
6. Lesjak  H erm an iz OSS z 990 glasovi;

b) za člane zbora delegatov pod je tja :
— iz TOZD m etalurške proizvodnje:

glasov
1. Tušek Ela 1220
2. Godec A nton 1210
3. K lančnik  Alojz 121“
4. Naglič M irko 1204
5. Pogorelčnik Ivan  120®
6. P lohl A ndrej 1208
7. Božinovski M ilan 1204
8. Polovšek Ivan  1202
9. K ošak F ranc 110“

10. S irn ik  A nton 110“
11. G rabner Jože ll9|j
12. Sekavčnik Adolf 110“
13. K rau tberger A ndelko 1102



I N F O R M A T I V N I  F U Ž I N A R

Svečan podpis samoupravnega 
sporazuma

27. novembra je bila v L jubljani seja 
delavskega sveta ZPSŽ, na kateri je bilo 
obravnavano soglasje k pogodbi o skup
nem poslovanju med ZPSŽ in Železarno 
Štore. Po seji je sledil svečan podpis sa
moupravnega sporazuma o združevanju 
organizacij združenega dela v Slovenske 
železarne. Delavci Železarne Jesenice, Že
lezarne Ravne, Železarne Štore, Verige 
Lesce, Plam ena Kropa, Tovila Ljubljana, 
Žične Celje in M etalurškega inštituta 
Ljubljana so se nam reč na zborih delovnih 
ljudi v oktobru 1973 odločili, da se na no
vih ustavnih tem eljih združijo v sestav
ljeno organizacijo združenega dela Sloven
ske železarne.

Podpisu so prisostvovali poleg podpisni
kov tudi predstavniki družbenopolitičnih 
organizacij te r predstavniki našega druž
benopolitičnega življenja.

R.

14. Lagoja Ivan  1187
15. S tim nikar Janko, dipl. inž. m etal. 1187

— iz TOZD m ehanske obdelave:
glasov

1. Pori F ranc 678
2. P ra tn ek a r Ju rij, dipl. inž. stroj. 676
3. O senjak  Jože 675
4. F ab ijan  Boris 671
5. Knez Alojz, dipl. inž. stroj. 665
6. Š isernik  F ranc 662
7. Cigale Alojz . 660
8. P epevnik  Jože 659
9. Svetina Olga 656

10. Večko Maks, dipl. inž. m etal. 655
11. Razdevšek Leopold 651
12. Š uler F ranc 647
13. Potočnik Anton I. 645
14. Vidovič Ivan  645
15. Medved Ju s tin  639

— iz organizacije skupnih  služb:
glasov

1. C esar P avel 1115
2. Pavič M ilan 1005
3. Kokal M aks 1004
4. Zabev F ranc 1000
5. Vogel P e te r ^  999
6. D ura A ndrej 993
7. O derlap F ranc 992
8. Verčko Avgust, dipl. inž. stroj. 988
9. S trga r F ranc 983

10. Š prah  K ristina 982
11. N atlačen M ilan 980
12. Cam lek Ivan  979
13. D retn ik  Ivan  IV. 977
14. K ostanjevec Miro, dipl. inž. arh. 975
15. Levar F ranc 955

c) za člane skupnega odbora za kadre in 
m edsebojna razm erja  v združenem  delu pod
je tja :

glasov
1. M acur Vlado, dipl. inž. m etal.

iz TOZD I 1043
2. Š ipek A nton iz OSS 1001
3. N abernik D om inik iz OSS 976
4. Jam er S tanko iz TOZD I 842
5. P rap ro tn ik  D anijel iz TOZD II 688
6. H rastn ik  F ranc iz TOZD II 884

d) za člane odbora delavske kontrole pod
je tja :

glasov
1. K ošutnik Oto iz TOZD I 1185
2. T rokšar Jože iz TOZD I 1184
3. O šlak M iha iz TOZD I 1183
4. Z abernik  M irko iz OSS 966
5. Hrom e S tanko iz OSS 954
6. K uzm an Jože iz TOZD II 689
7. Jav o rn ik  Vinko iz TOZD II 664
8. Š a te r Jože iz TOZD II 658

e) za člane delavskega sveta TOZD m eta
lurške proizvodnje:

glasov
1. B alan t Avgust iz topilnice 1191
2. G ostenčnik F ranc iz topilnice 1178
3. Novšek Ivan  iz topilnice 1167
4. K erič Fadil iz topilnice 1162
5. P ušnik  Vinko iz topilnice 1157
6. Sešel S lavko iz topilnice 1156
7. Pavlič F ranc iz topilnice 1155
8. B uhvald  Jože iz livarne 1183
9. M ajerič Cilka iz livarne 1177

10. L am pret S tanko iz livarne 1175
11. M edvejšek E dvard iz livarne 1168
12. A krep Ivan  iz livarne 1173
13. Pogorevčnik M ilan iz livarne 1167
14. Polanc K arel Iz livarne 1157
15. T refalt Jože iz livarne 1157
16. T rup  Alojz iz livarne 1152
17. Plešej A vgust iz livarne 1149
18. M esareč Ivan  iz livarne 1147
19. Prinčič S tanko iz kovačnice 1090
20. Dobnik Ivan  iz kovačnice 1083
21. Jazbec M artin  iz kovačnice 1065
22. Potočnik M atevž iz kovačnice 1061
23. Š trik a r V alentin  iz kovačnice 1029
24. Trbovšek Srečko iz kovačnice 959
25. H udopisk Janko  iz valja rne  1050
26. G m ajner M arjan  iz v a lja rn e  1046
27. Božič Ivan  iz v a lja rn e  1017
28. Helbl A nton iz v a lja rn e  1012
29. Drol Ivan  iz v a lja rn e  1011
30. O bretan  V alentin  II. iz valja rne  973
31. Jesenek  F ranc iz valja rne  962
32. M očilnik A nton iz v a lja rn e  910
33. Ju rinec  Vinko iz jeklovleka 935
34. S lanič Ivan  iz jeklovleka 922
35. Jam er Jerica, dipl. inž.

iz skupnih  služb 1132
36. B latn ik  Slavko iz skupnih služb 1115
37. Juvan  M arija iz skupnih služb 1107
38. S trahovnik  Vlado, dipl. inž. met.

iz skupnih  služb 1107
39. H ric Cvetka iz skupnih služb 1076
40. Jocič Boris iz skupnih služb 1075
41. Zagernik N evenka iz skupnih služb 1036
42. Zupančič G ilbert iz skupnih služb 970
43. U ranc Franc, dipl. inž.

iz' skupnih služb 968
f) za člane kom isije za m edsebojna razm er

ja  v združenem  delu TOZD m etalurške pro
izvodnje:

glasov
1. Golob Vinko 1226
2. H afner Oto 1223
3. Ratej F ranc 1223
4. Skledar Jože 1215
5. Kovačič M arko 1201
6. Jam er P e te r 1200
7. Kovačič Stanko 1197
8. Hovnik Rudolf 1174
9. B alan t Avgust 1156

g) za člane kom isije delavske kontrole TOZD 
m etalurške proizvodnje:

glasov
1. A ndrič Svetislav 1193
2. Stojčič Dušan 1186
3. Kočnik Stanko 1178
4. M erkač Ivanka 1174
5. Sedelšak Jože 1171
6. Janežič Pavel 1159
7. Pšeničnik Jože 848

a) za člane delavskega sveta TOZD m ehan
ske obdelave:

— iz obrata  stro jev  in delov:
glasov

1. K ričej Edo 682
2. M erkač Danilo 678
3. H orvat Vinko 653
4. A rbaiter Leonida 649
5. S lem nik Jože 641
6. P odvra tn ik  Jože 638
7. P o tn ik  Alojz 638

— iz obrata  industrijsk ih  nožev:
glasov

1. M erkač P avla 669
2. Golob Danilo 661
3. Z atler Vinko 646

— iz obrata  pnevm atičnih strojev:
glasov

1. Gostenčnik Ivan IV. 671
2. Černec M ilena 656
3. Zorm an Ivan  I. 643
4. P levnik  Ignac 635

— iz obrata  kalilnica:
glasov

1. O blak Blaž 679
2. N agernik F ilip  637
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— iz obrata  vzm etarna:
glasov

1. E rjavec Ivan  645
2. K ora t Janez 652
3. R otovnik Alojz 648

— iz skupnih  služb TOZD m ehanske ob
delave:

glasov
1. B u rjak  Olga 667
2. G erdej Š tefan 646
3. T rafela Vinko, prof. 645
4. U ršnik  F ranc 643
5. Čas R ihard  638
6. Senica M arjan, dipl. inž. 636
7. C im erm an Božo, dipl. inž. met. 628
8. P ečnik  Alojz 627
9. S trm čnik  Slavko 617

b) za člane kom isije za m edsebojna razm er
ja  v združenem  delu TOZD m ehanske obde
lave:

glasov
1. S trm čnik  Ivan  674
2. H ribern ik  M ihael 667
3. S tropnik  P avel 661
4. V inkovič Jožica 657
5. L ibnik  Jože 649
6. Škegro Zvonko 649
7. Vešligoj M arjan  641
8. Š tern  A nton 640
9. M arksl V ladim ir 635

c) za člane kom isije delavske kontrole 
TOZD m ehanske obdelave:

glasov
1. K ošutnik  Vinko 644
2. Novinšek Vlado 640
3. O der V iktor 638
4. K rivograd P avel 637
5. Š krobar M irko 635

— za delavski svet organizacije skupnih 
služb:

a) iz skupnih  služb tehniškega sek to rja:
glasov

1. Š ipek A nton 909
2. F ranc Ferdo 907
3. Ju rkov ič Ivan  896
4. Z m avcer Vinko 876

b) iz energetskega obrata in  energetskega 
gospodarstva:

glasov
1. K obal S lavko 851
2. Vodeb Dušan, inž. 843

c) iz elek tro tehničn ih  služb:
glasov

1. G in ter N orbert 930
2. Lesičnik Vinko 876
3. Rudel F ranc 831
4. Šavc M aks 816
5. Vavče A vgust 745

d) iz stro jno gradbene službe:
glasov

1. K ra jnc  Vinko 949
2. Kolm ančič A nton 948
3. K rivec Jože 945
4. Jevšek  Ferdo 944
5. Pšeničnik M aks 940
6. Robnik R obert 937
7. P un g artn ik  A nton 936
8. L indenbaum  Š tefan  928
9. Pečnik  Š tefan  926

e) iz prom etnega obrata :
glasov

1. Ju ra  j a M irko 931
2. G nam uš F ranc 906
3. Š teharn ik  Jakob  866

f) iz uprave:
glasov

1. G orenšek M ilka 936
2. B u rjak  H elena 931
3. Jovanov D ušan 928
4. Žagar Rozalija 925
5. H ajzer A dam  921
6. G ruden Jože 920
7. K otnik  Alojz 915
8. R o tar F ranc 915
9. Drezgič A nka 914

10. Konc Srečko 910

11. M ikic S tanko 905
12. P razn ik  Milan 820

g) za člane kom isije za m edsebojna razm er-
. v združenem  delu OSS:

glasov
1. Cesnik Jože 1003
2. K ošuta Rudolf 996
3. Pečovnik M arjan  I. 993
4. L asnik H enrik  II. 989
5. Dornik Jože 987
6. O sojnik M atevž 987
7. ^Slemnik Sonja 982
8. R u ter Anton 980
9. Rodošek O tm ar 979

Na p rv ih  sejah  novo izvoljenih članov o r
ganov sam ouprav ljan ja  in  kolektivnih  izv r
šilnih organov, ki bodo decem bra, bodo izvo
lili svoje predsednike in  se konstitu irali. Na 
prvem  zasedanju pa bodo m orali zbor delega
tov te r  delavski sveti TOZD in OSS izvoliti 
še člane posam eznih odborov in komisij. Po-

Letošnjo jesen je generalni direktor slo
venskih železarn Gregor Klančnik dopol
nil 60 let.

Rodil se je v M ojstrani leto dni pred za
četkom prve svetovne vojne malemu 
kmetu. Njegov oče je bil bister in napre
den mož, zato so mu ljudje zaupali župan
stvo.

Delo na km etiji te r ljubezen do gora in 
športa so oblikovali značaj fanta, ki je 
končal srednjo tehniško šolo v Ljubljani. 
Po dveletni brezposelnosti je dobil 1. 1938 
službo v jeseniški železarni, vendar od za
četka kot fizični delavec in šele čez leto 
dni v konstrukcijskem  biroju. Medtem je 
postal tudi državni prvak v smučarskih 
tekih.

V NOB je sodeloval od začetka, bil or
ganizacijski sekretar okrožja Jesenice, ob 
koncu vojne pa obveščevalni oficir IX. 
korpusa.

Jun ija  1945 je postal pomočnik direk
torja za splošne zadeve v jeseniški žele
zarni, februarja 1946 pa je prišel na Ravne

leg organov sam ouprav ljan ja in  kolektivnih 
izvršilnih organov, ki smo jih  neposredno vo
lili na volitvah 21. novem bra 1973, bo:

— zbor delegatov pod je tja  izvolil še člane 
skupnega odbora za gospodarjenje, odbora za 
splošne zadeve, odbora za oblikovanje in de
litev  dohodka in  OD, odbora za oceno inve
sticijsk ih  pro jek tov  te r  izume in racionaliza
cije, odbora za splošni ljudsk i odpor in  od
bora za in form iran je in ku ltu rno  dejavnost;

— delavski sveti TOZD in OSS pa bodo na 
prv ih  zasedanjih  m orali izvoliti člane kom i
sije za gospodarjenje, za stanovanjske zadeve, 
za varstvo  pri delu te r  za ugotav ljan je kršitev 
delovnih dolžnosti in  izrekanje ukrepov.

Tudi člani odborov in komisij, ki bodo iz
voljeni šele na zasedanjih, se bodo m orali se
sta ti in  konstitu ira ti še letos decem bra, tako 
da bodo do konca le ta  za vse člane samo
up ravn ih  organov in kolektivnih  izvršilnih 
organov izvedene volitve in  konstitu iran je .

-e t

za upravnika oziroma direktorja žele
zarne.

V dobi obnove in industrializacije naše 
države je pod Klančnikovim vodstvom ra
venska železarna iz razmeroma majhnega 
predvojnega obrata zrasla v moderno pod
jetje s podeseterjeno proizvodnjo. Zrasel 
pa je tudi kraj iz trga v mesto te r prido
bil tako pomembne ustanove (gimnazija, 
študijska knjižnica), na katere pred vojno 
še m isliti ni smel.

K akor je d irektor K lančnik dokazal ra 
zumevanje tudi za kulturno rast kraja, pa 
je njegova prava ljubezen vendarle bila 
in ostala šport. Ravne so s športnim  dru
štvom Fužinar postale znane po vsej dr
žavi in na tujem.

Klančnik je pri smučarskem športu ves 
čas opravljal važne funkcije v republi' 
škem in zveznem m erilu te r v mednarod
nih organih. Za svoje zasluge je prejel 
Bloudkovo nagrado.

Poleg službenih zadolžitev se je ves čas 
udejstvoval tudi kot družbeni delavec. So
deloval je v skupščinskih organih od ob
čine do federacije, prav tako pa tudi pr* 
poslovnih združenjih in zbornicah.

Zelo močno si je prizadeval za združitev 
slovenskih železarn v eno podjetje in je 
po integraciji postal generalni direktor 
združenega podjetja v Ljubljani. Se pa še 
zm eraj rad vrača na Ravne, ki so mu po' 
stale drugi dom, in v železarno med ko
roške fužinarje.

V njihovem imenu mu želimo vse naj
boljše ob življenjskem  jubileju in še dosti 
let zdravja za nadaljnje uspešno delo.

M arjan Kolar

TRO IZGLASOVAL PRIKLJUČITEV

Ob zaključku redakcije te številke sm° 
prejeli vest, da je v soboto, 24. novem
bra 1973, zbor delovne skupnosti Tovarne 
rezalnega orodja P revalje izglasoval pri
ključitev k Železarni Ravne. Podpis sa
m oupravnega sporazuma je predviden 
dne 10. decembra 1973.

O fazah združitve in skupnih načrtih 
bomo še poročali, kakor bomo odslej v 
našem glasilu redno sprem ljali delo TR^ 
kot naše tretje  TOZD.

Urednik

Gregor Klančnik 60-letnik
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Pavle Z aucer-M atjaž

30 let hotuljskega partizanskega tabora
28. oktobra so se zbrali v K otljah  nekdanji 

koroški partizan i in  ak tiv isti k  odk ritju  no
vega spom enika padlim  borcem  in k  proslavi
30. obletnice hotuljskega partizanskega ta 
bora. Govor inž. P av la  Zaucerja, ki ga je  imel 
ob tej priložnosti, objavljam o v celoti.

Dragi partizani, H otuljci in m ladina, bodite 
pozdravljeni vsi prisotni!

P red  30 leti, zadnjo oktobrsko nedeljo leta 
1943, se je  pod to starodavno lipo razlegala 
slovenska beseda, ki je  ta k ra t im ela poseben 
zven, beseda slovenskih partizanov, ki je  od
zvanjala in  odm evala širom  po vsej Koroški. 
To je  bilo v času, ko je  na Slovenskem  go
spodoval m rak  fašizm a in  nacizma, ko je  na 
Koroškem  veljalo le eno geslo: »K artner 
sprich Deutsch«. V tem  času smo koroški p a r
tizani tis te  lepe jesenske sončne nedelje v 
K otljah  glasno in  jasno spregovorili H otu lj- 
cem in Korošcem  na partizanskem  m itingu, 
pozivali smo vas k uporu, v oboroženo borbo 
pro ti okupatorju . Borbena slovenska beseda 
in partizanska pesem  sta  govorili o svobodi, 
ki si jo  je  treba p riboriti z orožjem  v rokah, 
za katero  bo še treba  mnogo žrtvovati, in  če 
je  treba, tud i živ ljenja. Besede so kot kleno 
zrno padle na plodna tla ; slovenski človek na 
Koroškem  jim  je  prisluhnil, jih  sp reje l v 
svoje srce in se odzval borbenem u klicu slo
venskega partizana.

Letos je  30. obletnica slavnih  dogodkov ko
roškega partizanstva. Mežiška akcija aprila 
1943, ko je  kom andant S tane popeljal p rv i ko
roški bata ljon  v prvo večjo in  nadvse po
m em bno akcijo na Mežico, je  kot goreča b a 
kla posvetila v tem o nacistične okupacije, 
nasilja in  strahovanja . Ta bakla ni ugasnila, 
am pak se je  razgorevala in  svetila vse do svo
bode, do osvoboditve slovenske zemlje. Slo
venski človek okrog U ršlje gore, Pece, O birja 
in  širom  po Koroški se je  odzval borbenem u 
pozivu za boj, za oboroženo borbo in se je 
začel uvrščati v borbene v rste  NOV. V Me
žici je  za svobodo koroškega človeka dal svoje 
mlado živ ljen je prvi kom andant koroškega 
bataljona tovariš F ranc P asterk -L enart, doma 
iz Lobnika pri Železni Kapli. Rdeče lise p a r
tizanske krvi na cesti v Mežici so postale ko
roškim  partizanom  kažipot v borbi na dom a
čih tleh, ko smo b ran ili svojo zemljo, svoje 
domove in svoje drage pred  nasiljem  tujcev, 
kakor je  ta k ra t zapisal tovariš Bor v svojem 
poročilu o mežiški akciji.

Ni se še polegel odmev mežiške akcije, ko 
so v Rožu zapokale partizanske puške in za
peli partizanski m itra ljezi m rtvaško pesem 
okupato rju  na avs trijsk ih  tleh. N apad na B is
trico v Rožu je  bil p rva večja partizanska ak 
cija na zapadnem  delu Koroške. Po teh  dveh 
akcijah  v zgodnji pom ladi le ta  1943 so se tudi 
nacisti na Koroškem  začeli zavedati, da se 
Koroška zopet p rebuja, da stopa in  se uvršča 
v borbeni stroj slovenskega partizanstva  te r 
se p rid ružu je  oboroženi borbi jugoslovanskih 
narodov, ki je  pod Titovim  vodstvom  že dve 
leti tako uspešno zadajala udarce okupatorju  
v Jugoslaviji in k ljubovala njihovem u vojaš
kem u potencialu. Bojni klic k  oboroženemu 
uporu je  tako p rod rl tudi preko K aravank  
te r odm eval po do tedaj nem ih koroških goz
dovih in  vase zaprtih  dom ačijah južno in  se
verno od Drave. Oživeli so gozdovi, zapokale 
so puške, klic bojne partizanske pesm i je  
obudil zam rla srca koroškim  Slovencem.

P rva konferenca političnih aktiv istov  OF 
in K P pod Belo pečjo m aja 1. 1943 je  b ila poli
tična prip rava, p rav i bojni posvet političnih 
aktivistov za razširjeno  množično p ro tifa 
šistično giban je na Koroškem. Razčiščena so 
bila m noga načelna vprašan ja, na katera  so 
že do tedaj naleteli politični ak tiv isti na te 
renu, posebno na območju avstrijske  K oro
ške. Po obdobju zimske prip rave te rena in po 
Uspeli mežiški vojaški akciji I. koroškega b a 
taljona je  bila konferenca političnih ak tiv is
tov pom em ben delovni dogovor, ki je  vnesel 
Vsebinsko kvalite to  glede novih organizacij
skih oblik političnega dela na Koroškem, pri 
organiziranju  odborov kot nosilcev uporniške 
akcije, podana pa je  bila tud i zasnova n ač rt
nem u kadrovan ju  na te renu  in v vojski. K on

ferenca je  vlila samozavest, zaupanje in  vero 
v osebno in  skupno delo, ker smo se ta k ra t 
že številčno in  organizacijsko u trd ili kot po
m em bna politična sila v vojski in  na te renu  
na Koroškem. S konference smo poslali poz
d ravna pism a IO OF Slovenije in  drugim  po
litičnim  vodstvom  v Sloveniji in  Jugoslaviji. 
T ovarišu T itu  pa smo m ed drugim  zapisali 
nekaj toplih besed: »Preprosto koroško lju d 
stvo Te, tovariš Tito, še s tem  večjim  veseljem  
pozdravlja, k e r smo čuli, da si preprost dela
vec, p rep rost mož iz ljudstva, ki pa im aš tisto, 
česar niso imeli jugoslovanski generali, čisto 
ljubezen do ljudstva  in  narodov Jugoslavije 
in krepko voljo boriti se za svobodo, pa naj 
bo sovražnik še tako močan.«

Po belopeški konferenci se je  dobro orga
nizirano politično delo na vzhodnem  delu Ko
roške množično razširilo, število borcev je  iz 
dneva v dan rastlo, bataljon  se je  izpopolnje
val v oborožitvi in se u trjev a l v uspešnih vo
jašk ih  akcijah. P red  odhodom v Šlandrovo 
brigado avgusta m eseca je  štel bata ljon  320 
borcev. Tako h itra  ra s t partizansk ih  enot z 
odhodom bataljona na Š tajersko  ni p rene
hala, pač pa je  malo zastala. K m alu so bile 
ponovno organizirane tr i  čete drugega sestava 
I. koroškega bataljona, ki so jesen i 1943 vršile 
izredno ofenzivne akcije v Mežiški in  M islinj
ski dolini, v okolici Železne Kaple, v Podjuni 
in tja  do Borovelj. Jeseni 1943 je  okrožni ko
m ite KPS za Mežiško dolino začel p rip rav 
lja ti teren  za organiziranje okrožnega odbora 
OF kot političnega vodstva narodnoosvobodil
nega g iban ja v Mežiški dolini. V ta  politični 
forum  smo nam eravali pritegn iti najbolj zve
ste  in požrtvovalne te r  ugledne sodelavce 
vseh večjih centrov doline in  iz v rst vseh 
družbenih slojev p reb ivalstva Mežiške doline. 
Začeli smo razgovore z ljudm i, jih  klicali na 
zveze in  jih  obiskovali te r  zelo resno p rip rav 
lja li u resničitev  tega pom em bnega sklepa. 
H otuljski partizansk i tabor pom eni nekak 
v rh  te  široko zasnovane politične akcije  na 
terenu. V času, ko so v G uštan ju  zborovali 
nacisti, se je  tukaj, pod tem i lipam i p rek ipe
vajoče glasila partizanska beseda in  slovenska 
pesem, ki je  ogrevala srca vseh prisotnih. 
Sproščeno, brez p isanih govorov nam  je  tekla 
beseda. Naše besede so vžigale ogenj v srcih 
m ladih in  sta rih  in  so se globoko vrezale v 
spomin vseh prisotnih.

N ovem brska hajka, val are tacij, nem ške 
represalije , sm rt Poldeta E berla-Jam skega, 
izdajstva, reorganizacija političnega vod
stva — vse to je  začasno oslabilo v iharen  po
let narodnoosvobodilnega g iban ja v tem  delu 
Koroške.

Še en pom em ben dogodek, ki je  bil prelom 
nega pom ena za nadaljn ji razvoj vseljudskega 
odpora na Koroškem, vpada v to obdobje. 
O ktobra 1943 pride na Koroško, v Rož, sku 
pina političnih in  vojaških  funkcionarjev  s 
P rim orske, skupina partizansk ih  borcev, ki 
jo  je  poslal CK KPS. S tem  dobi Koroška 
tudi form alno in  dejansko enotno politično 
vodstvo za celo Koroško, km alu nato  pa tudi 
sam ostojno vojaško vodstvo. V le tih  1944 in 
1945 se NOB na K oroškem  široko razm ahne. 
P artizanske enote so se raz rastle  in sta  bila 
organizirana dva odreda, spodnji in zapadni 
koroški odred te r  g rupa koroških odredov. 
Na severni stran i D rave je  operiral v n a jte 
žjih  pogojih severni bataljon , v katerem  so 
se odlikovali tud i mnogi H otuljci. Ob KOM 
KPS in PO OF za Koroško sta uspešno vodila 
narodnoosvobodilno in protifašistično borbo 
na Koroškem. Š tevilni odbori odpora so delo
vali na celem obm očju južne Koroške. V 
skupni protifašistični borbi so bili p ritegnjen i 
tudi pošteni A vstrijci nem ške narodnosti.

N aštel sem le nekaj najv idnejših  dogodkov 
NOB na Koroškem  iz leta 1943, k a terih  30-let- 
nice smo se letos spom injali, ko smo se zbrali 
ob odk ritju  spom enika v Robežu pod O bir
jem , in  se jih  spom injam o danes tu, v K ot
ljah . K otlje zavzem ajo posebno m esto v zgo
dovini koroškega partizanstva. Sem e uporne 
m isli in  dejavnosti m ed svojim i ro jak i je  se
ja l že Prežihov Voranc, katerega 80-letnico 
ro jstva  smo letos slavili. Ze v zimi 1943. leta

Novi spomenik v Kotljah

se je  pridružilo  koroškim  partizanom  veliko 
Hotuljcev. Sam i so se odločili za ta  korak  in 
si s težavo poiskali pot v partizanske vrste. 
V letu  1943 so bile K otlje s svojo okolico n e
kaka partizanska republika pod U ršljo  goro. 
Veliko število H otuljcev je  bilo v partizan ih , 
bili so h rab ri borci in  so prelivali svojo kri 
po celi Koroški in  Sloveniji. Mnogo junakov 
so dale K otlje v NOB, ki so padli junaške 
sm rti. Prežihov Voranc ni zastonj leta 1945 
s ponosom zapisal: »Kotlje so se v naši osvo
bodilni borbi držale tako sijajno, da m ora biti 
človek naravnost ponosen, da se je  v tak i vasi 
rodil. K otlje so dale veliko partizanov, a bilo 
je  tudi dosti žrtev  za tako malo občino . . .  T a
ko so tud i naše K otlje častno doprinesle naši 
veliki osvoboditvi.«

Prežihov Voranc je  bil ponosen na svojo 
rojstno vas; K otlje in Hotuljci pa ste ponosni 
na svojega velikega k rajana, Prežihovega Vo- 
ranca. Zato je  prav, da se danes tud i s tega 
tovariškega srečan ja poklonim o spom inu tega 
znam enitega H otuljca ob njegovem  80. ro j
stnem  dnevu in da se oddolžimo m anom  P re 
žihovega Voranca, ki počiva v svoji rodni 
grudi, ki jo  je  tako neizm erno ljubil. Slava 
njegovem u spominu!

Z ljubeznijo  in  širokosrčno gostoljubnostjo 
ste nas H otuljci sprejem ali in  skrbeli za nas 
v času partizanstva. Zato smo se partizan i 
tako p rije tno  počutili m ed vami, imeli smo 
vas radi in  zato še tudi danes radi prihajam o 
med vas. Vse to ste delali, ker ste se zavedali 
svoje narodne dolžnosti, vendar pa smo nek
danji partizan i dolžni, da se vam  tudi danes 
zahvalim o za vse dobro, za vso človeško to 
plino in skrb, ki ste  nam  jo tako nesebično 
izkazovali. Hvala, p risrčna vam  hvala.

Na partizansk ih  proslavah in  srečan jih  se 
zbiram o zato, ker se sta ri borci tudi po toliko 
letih rad i srečujem o in si izm enjavam o svoje 
ž iv ljenjske izkužnje in tegobe, k a r  je  pač zelo 
človeško. Na srečan jih  tud i posredujem o m la
dem u rodu trad ic ije  revolucionarne borbe, iz 
katere  je  zrastlo  novo življenje, ki ga danes 
uživa m lada generacija. Koroški partizan i pa 
imamo za tak a  srečan ja še poseben razlog: 
zaskrbljeni smo nad  usodo koroških Sloven
cev. P rav  je, da na množičnih proslavah jasno 
in glasno povemo, da nism o in ne moremo 
b iti ravnodušni zaradi krivic, ki se godijo 
Slovencem na Koroškem. Nemški nacionalisti 
in šovinisti, zbrani v H eim atdienstu po izku
šenih nacističnih m etodah razp ihu jejo  m ržnjo 
proti koroškim  Slovencem  in uporab ljajo  vsa 
sredstva, da bi onemogočili m irno sožitje 
obeh narodov na Koroškem  in da bi p rep re
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čili p rija te ljsko  sodelovanje naših  dveh so
sednjih  držav.

Posebno smo ogorčeni, k e r se v očitnem  
n asp ro tju  z določili avstrijske  državne po
godbe nekaznovano b la ti p ro tifašistična bo r
ba na Koroškem. L judje, ki so p rip rav lja li 
Anschlus, ki so vneto  in zvesto služili H itle rju  
do zadnjega, se borili za velik i ra jh  in  so
delovali p ri okupacijskih grozodejstvih v oku
p iran ih  deželah Evrope v  času, ko smo se mi, 
koroški partizan i kot edini zavezniški vojaki 
z orožjem  v rokah  borili na avstrijskem  ozem
lju  pro ti nacizm u in proti nem ški soldateski, 
si danes v  A vstriji upajo  b la titi p ro tifašisti
čno borbo in  so najg lasnejši hu jskači proti 
izvajan ju  določil d ržavne pogodbe. Mi pa ne 
m orem o in  ne smemo pozabiti zločinov v 
K ragujevcu  in  K raljevu , v Rašici in  Dražgo
šah, p ri H ojniku in  Peršm anu te r  p ri Spitz- 
b au e rju  na Koroškem. Še in  še bi lahko n a 
števali njihove zločine. Danes tak i lju d je  
sto jijo  n a  čelu nacionalističnih  organizacij, 
združenih v H eim atdienstu  te r  dajejo  ton ja v 
nem u m n en ju  na Koroškem. R azstre litev  p a r
tizansk ih  spomenikov, ogabna sk ru n jen ja  p a r
tizanskih  grobov in  grobišč, napadi in  fizična 
obračunavan ja  s slovenskim i ljudm i, odstran 
jev an je  in  m azanje slovenskih in  dvojezičnih 
napisov te r  bom bni napadi so stare, p re iz
kušene, le  za nove razm ere prilagojene naci
stične m etode strahovan ja  in  zločinstev.

A vstrijske oblasti pa vse to dopuščajo in 
trp ijo . P rotislovenska, protijugoslovanska go
n ja  je  posledica neizpolnjevanja določil av 
strijske  državne pogodbe o denacifikaciji, 
neizpolnjevanja obveznosti o prav icah  koro
ških Slovencev in gradiščanskih  H rvatov, n e 
izpolnjevanja določil o zaščiti spom inskih 
obeležij zavezniškim  vojakom  in žrtvam  n a 
cizma. Žalostno je, da A vstrija  tako rav n a  z 
dokum entom , ki daje  pravno  osnovo njenega 
obstoja, ki jam či njeno suverenost in  n jene 
m eje. V A vstriji se tep ta jo  osnovne pravice 
človeka in  narodnostnih  skupnostih  o enako
pravnosti državljanov, pravice, ki so tem elj 
principov Združenih narodov in  to v času, ko 
je  n jen  p redstavn ik  generaln i sek re tar te  o r
ganizacije. P ravna  in  dem okratična ured itev  
A vstrije  je  le zunan ja  fasada, dogajan je na 
K oroškem  pa osvetlju je  A vstrijo  v kaj d ru 
gačni luči.

P reveč časa bi nam  vzelo, če b i hoteli n a 
števati p rim ere  take dejavnosti in  stvarnosti, 
ko pa smo vsak  dan priča novim  hudobijam , 
ki so jim  izpostavljeni Slovenci na Koroškem  
kot posam ezniki in kot p ripadnik i svoje n a 
rodnostne skupine.

Koroški partizan i dobro vemo, da niso vsi 
A vstrijci, da ni vse avstrijsko  ljudstvo odgo
vorno za tako stan je  in  da ga vsi ne odobra
vajo. Mnogi A vstrijc i so se tud i v naših  v r 
stah  borili p ro ti fašizm u in  nacizm u tako na 
K oroškem  kot v Sloveniji in v Jugoslaviji. 
Posebno nas veseli, da se p reb u ja jo  dem o
kra tične  sile na Koroškem , da se zavedajo, 
da je  vse to uperjeno  tudi proti n jim  in da 
p rihaja , sicer zelo počasi, do izraza tud i n ji
hovo nezadovoljstvo zaradi takega stan ja , da 
se zoperstav ljajo  pojavom  očitnega neonaciz
m a in neofašizm a. Jav n e  dem onstracije za 
pravice koroškim  Slovencem  v Celovcu pred  
nekaj dnevi so brez dvom a razveseljiv  p rim er 
takega razpoloženja dem okratičnih  sil a v s trij
skega ljudstva.

Značilen, za partizane še posebno občut
ljiv  pa je  odnos zvezne av s trijsk e  v lade do 
pro tifašističn ih  borcev na Koroškem, ko le -ta  
že drugo leto zavlačuje s p rivolitv ijo  za po
delitev  jugoslovanskih odlikovanj aktiv istom  
in partizanom  na Koroškem . Če bi b ila p ro- 
k lam irana dem okracija v A vstriji živ ljen jska 
stvarnost, b i m oral b iti vsak A vstrijec pono
sen in vesel, da dobijo avstrijsk i držav ljan i, 
resnični p ro tifašistični borci p riznan je  za 
njihovo h rab ro  m edvojno vedenje. K aj je  to 
rej razlog za tako zavlačevanje? Ni p rivo
litve n iti ni pojasnila!

Mi, koroški partizan i živeči v Jugoslaviji, 
podpiram o upravičeno zahtevo koroških p a r
tizanov v A vstriji, ki prav ijo : ne p ričak u je 
mo privilegijev, odločno pa zahtevam o to, 
k a r  je  naše k a r  smo si zaslužili z borbo in 
s prelito  k rv jo  v borbi pro ti nacizm u.

Predlagam , da pošljem o s tega m nožičnega 
zborovanja naši v ladi zahtevo, da se ona od
ločno zavzam e p ri av s trijsk i vladi za tak o jš
n jo  privolitev  podelitve odlikovanj, da bi od

likovanja bila izročena odlikovancem  še le
tos ob 30-letnici pom em bnih dogodkov koro
škega partizanstva.

Enako zahtevam o, da se zaščiti grobove, 
grobišča in  spomenike, ki so vezani na t r a 
dicije protifašistične borbe. A vstrija  je  po
19. členu državne pogodbe izrecno odgovorna 
za vsa de jan ja  proti tem  obeležjem. P red la 
gamo, da se osnuje državna kom isija z nalo
go, da ugotovi nevzdržno stan je  glede neiz
po ln jevanja 19. člena in  da se nato  podvza- 
m ejo ukrep i za spoštovanje obvez in d a .s e  
zagotovi p ie teta do m rtv ih  borcev in žrtev 
nacističnega nasilja . O dbor koroških partiza
nov v L jub ljan i je  s svoje seje p red  nekaj 
dnevi poslal zveznem u sek re ta rju  za zunanje 
zadeve SFR J pismo glede razm er na K oro
škem  in  form uliral svoje zahteve v več toč
kah. P redlagam , da s tega zborovanja pod
prem o te  zahteve in jih  pošljem o Zveznemu 
izvršnem u svetu.

Na koroškem  p rim eru  najbolj nazorno spo
znamo, da s koncem  svetovne vojne in s po
razom  nacistične vojske niso bili sprav ljen i 
s sveta izvori nacizm a in  fašizm a, niso bila 
prem agana taka m iselnost, ho ten ja in  d e jav 
nost. Po vojni so se sicer povam pirjene sile 
začasno potuhnile, da bi si nabra le  novih m o
či in korajže za vnovične nastope. Danes smo 
priča teženj po zavojevanjih , po v ladan ju  in 
za tiran ju  drugih  narodov, p riča smo nove 
vojne h isterije , ki ogroža m ir in  u stvarja lno  
sožitje narodov. T itova Jugoslav ija  je  bila 
vsa povojna le ta  v  p rv ih  v rstah  doslednih po- 
bom ikov m iru  in  je  obsojala vsakršen  p ritisk  
in vm ešavanje v n o tran je  zadeve suverenih 
držav, agresijo  te r  tu jo  okupacijo.

Da bo naš zunanje politični položaj trd n e j
ši in  učinkovitejši te r  izdatnejši naš p rispe
vek za m ir in za napredek  v svetu, je  treba

skrbeti, da bomo n o tran je  stabiln i in  enotni 
te r  odločni, da gradim o na sam oupravni os
novi naprej tisto, k a r  smo znali p riboriti z 
orožjem  v rokah. Med NOB se je  rojevalo 
sam oupravljanje , ko smo v socialistični re 
voluciji obračunali z izkoriščevalci in  pola
gali tem elje nove ljudske oblasti. Danes je 
pred  nam i sp re je tje  novih ustav, ko snujem o 
z n jim i družbeno-politični sistem, v  katerem  
bo delavski razred, bo delovni človek resn ič
no neposredno odločal o vseh sferah  družbe
nega živ ljen ja in svojega družbenega polo
žaja.

Smo sredi p rip rav  za X. kongres ZK J in 
VII. kongres ZKS. V p rip rav ah  za oba kon
gresa je  treb a  uresničevati sm er razvoja, ki 
je  začrtana v ustavah, razvoj sam ouprav lja
n ja  in  p reraščan ja  v  celovit sistem  sociali
stične družbe. Borba za uresničitev  dolgo
ročnih interesov delavskega razreda in  vseh 
delovnih ljudi, narodov in narodnosti v Jugo
slav iji te r  napredka človeške družbe pa zah
teva odločen in  vztra jen  napor. Zato smo 
dolžni vsi, predvsem  pa kom unisti s trn iti svo
je  v rs te  in  se z vso odločnostjo zavzeti za 
uresničitev  zastav ljen ih  nalog.

P red  30 leti smo se s I. konference politič
nih delavcev Koroške z zaupanjem  obračali 
na tov. Tita, danes, po uspešno izbojevani 
zmagi in  po prehojeni poti socialistične g ra
ditve, m u zopet z zaupanjem  zagotavljam o, 
da bomo storili vse, da bo naša idejno-po- 
litična enotnost trd n a  in  odločna v u tr je v a 
n ju  socialističnega sam ouprav ljan ja  in  pri 
krep itv i moči in ugleda naše dom ovine v sve
tu.

Naj živi b ratstvo  in  enotnost jugoslovanskih 
narodov in narodnosti. Naj živi naš tovariš 
Tito!

Milan M arolt, dipl. ing.

Proizvodnja slovenskih železarn
v oktobru

P re tek li mesec n i bilo redukcij električne 
energije, s surovinam i smo bili oskrb ljen i za
dovoljivo, dopusti so mimo in z delovno silo 
ni bilo posebnih težav, pa vendar n i šlo vse 
tako gladko. Kot poseben uspeh je  doslej n a j
več j a m esečna proizvodnja jek la  slovenskih 
železarn, ki je  znašala 64.743 ton. V tem  im a 
poseben delež rekordna proizvodnja jek la  na 
Ravnah, saj so se močno približali 19.000 to 
nam . N ajvečjo mesečno proizvodnjo jek la  so 
pa dosegli tud i v Železarni Store, k je r  se po-

Surovo železo (v tonah)

stopno u vaja  nova elektro  peč, ki je  dala v 
preteklem  mesecu svojih prv ih  1000 ton.

M anj zadovoljiva je  proizvodnja surovega 
železa zaradi zasto jev  na jesen išk ih  plavžih, 
k je r so im eli po nekaj m esecih dobrega ob ra
tovan ja  k ar precej težav. N ajveč težav zaradi 
pom anjkan ja  vložka im ajo v Železarni Š to
re, k je r  so ostali konec m eseca praktično 
brez zalog gredic za novo valjarno , in  to  se 
seveda odraža tud i na proizvodnji. Po posa
m eznih železarnah in proizvodih smo dosegli:

Železarna Mesečni
n ačrt

M esečna
izvršitev % K um ulativni

načrt
K um ulativna

izvršitev %

Jesenice 13.400 11.816 88 131.600 124.967 95
Štore 4.000 3.954 99 37.100 33.827 91

Skupno: 17.400 15.770 91 168.700 158.794 94

P ro ti lanskem u le tu  proizvodnje ob koncu 
meseca oktobra, imamo še 1.945 ton  prednosti. 
Upajm o, da bomo vsaj to prednost obdržali. 

Kot že rečeno, je  bila doslej naj večja proiz-

vodnja jek la  in v tem  daleč naj večja mesečna 
proizvodnja elektro  jek la, saj je  znašala 
35.095 ton te r znaša delež elektro  jek la  V 
skupni mesečni proizvodnji jek la  skoraj 55 %•

Surovo jeklo (v tonah)

Železarna Mesečni
načrt

M esečna
izvršitev %

K um ulativni
načrt

K um ulativna
izvršitev %

Jesenice 39.000 41.607 107 408.700 394.804 97
Ravne 16.250 18.934 117 162.500 158.125 97
Store 5.500 3.932 106 32.200 28.382 88

Skupno 60.750 64.473 106 603.400 581.311 96

P ri proizvodnji SM jek la  je  bil v obeh žele
zarnah, t. j. na Jesen icah  in v Š torah, p rese
žen m esečni operativn i n ač rt proizvodnje in

smo prak tično  na kum ulativno načrtovani 
proizvodnji, ki je  5.598 ton večja kot v istem 
obdobju lanskega leta. Č eprav smo v proiz-
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vodnji elektro  jek la  dosegli doslej naj večjo 
proizvodnjo, ta  zaostaja za načrtovano. V le t
nem  n ačrtu  je  predvideno, da bi m orala no
va elektro  peč v  Š to rah  pričeti že prej z ob
ratovanjem  in je  za p retek li mesec načrtova
no že 3.000 ton. Proizvedli so 1.088 ton, uvedli 
so šele delo na dve izmeni in  postopno uv a
ja jo  tretjo .

Posebno pohvalna za proizvodnjo jek la  v 
preteklem  mesecu so prizadevanja, ki so d a
la tudi odlične rezultate, da bi nadoknadili za-

Blagovna proizvodnja (v tonah)

Večji zaostanek v toplo valjanem  jek lu  v 
Železarni Štore, k je r  so im eli v novi va lja rn i 
velike težave in  zarad i pom anjkan ja vložka 
niso mogli d ržati program  v a ljan ja  te r  so v 
va lja rn ah  rea lizira li samo 80%  predvidene 
proizvodnje. Tako so izgubili okoli 1500 ton 
načrtovane blagovne proizvodnje. Z aradi po
m an jkan ja  naročil za težke kokile so izvršili 
tud i n ač rt proizvodnje kokil le z 68 %, koli
činsko pa pom eni to 400 ton blagovne proiz
vodnje, in imamo skupaj že skoraj ves za
ostanek, ki znaša 15 % načrtovane količine.

Čeprav je  blagovna proizvodnja slovenskih 
železarn konec m eseca oktobra 2 %  pod n a 
črtom , je  še vedno 6 %  nad  lanskoletno ko
ličino, realizirano v istem  obdobju, k a r  je  ob 
vseh težavah v letošnjem  le tu  k a r  lep uspeh.

Tudi odprem a je  bila dosti dobra, na Jese
nicah pa celo rekordna, saj so odprem ili 
32.353 ton robe. P ri izvozu smo preh iteli vse 
napovedi. L etni n ač rt smo dosegli že po ko li
čini in vrednosti.

Tudi eksterna realizacija je  zelo dobra. M e
sečni n ačrt je  Ž elezarna Jesenice presegla za 
18 %, Železarna R avne za 17 %, Železarna 
Š tore pa je  zaostala za 19 %, k a r  je  analogno 
tudi zaostanku blagovne proizvodnje. Skupno 
je  m esečni n ačrt realizacije presežen za 10% , 
v kum ulativ i pa za 5 %. Poprečne prodajne 
cene, predvidene z letn im  načrtom , ne doseže 
samo še Železarna Štore.

PROBLEMATIKA PO POSAMEZNIH
Že l e z a r n a h

Železarna Jesenice
Na obeh plavžih so im eli zastoje, ka tere  so 

povzročile nasedline in so izgubili okoli 1300  
ton proizvodnje surovega železa. V va lja rn ah  
blum ing-štekel so za m alenkost zaostali za n a 
črtovano proizvodnjo zaradi v a ljan ja  zah tev 
nejšega program a. Letošnjo največjo  proiz
vodnjo so dosegli v  v a lja rn i debele pločevine. 
Dokazali so, da se da ob dobri p reskrb i z 
vložkom doseči dobre rezultate.

Zelo dobro so delali tud i v obratih  hladne 
predelave, k je r  so dosegli letos najv išjo  p ro 
izvodnjo v h ladni valjarn i, elektrodnem  ob ra
tu  in žebljarni.

Večji zaostanek im ajo le v proizvodnji h lad 
no oblikovanih profilov, k je r  je  m esečni načrt 
izvršen s 84°/o. Izpad je  nas ta l predvsem  za
radi podaljšanega popravila žerjava in  večje 
razdrobljenosti naročil, k a r  im a za posledico 
Pogosto m enjavo oblikovalnih valjev. Na 
splošno pa lahko ocenimo delo v Železarni J e 
senice za pretek li mesec kot zelo uspešno.

Železarna Štore nava ja  kot osnovni problem  
vprašan je oskrbe vložka za novo valjarno. Do
bave gredic so nam reč neredne in  nezadostne 
Po količini in  asortim anu. P redvsem  je  k ritič 
no stan je  zato, k e r  kasnijo  dobave iz uvoza.

V jek larn i ob ratu jejo  na SM -peči s trem i iz
m enam i in je  p rogram irana količina nekaj 
nižja kot pred  pričetkom  obratovan ja nove 
elektro peči. V novi jek larn i so pričeli s po
skusnim  obratovanjem  naprave za kon tinu
irano v livan je ravno  za konec meseca, t. j.
31 . 10. 1973 .

rad i redukcij e lek trične energ ije v preteklih  
m esecih izgubljeno proizvodnjo. To je  imelo 
svoj vpliv tud i na skupno proizvodnjo, k a te
ro so izvršili v Železarni Jesenice z 99 %, v 
Železarni Ravne s 115%, v Železarni Š tore 
pa s 73 %, predvsem  zaradi nižje proizvod
n je  jekla, k a r  je  že prej om enjeno.

Blagovne proizvodnje smo dosegli sicer 
skupno le z 98 %> vendar je  to glede na iz
padlo proizvodnjo jek la  v mesecu avgustu  in 
še posebno v septem bru, še k a r  zadovoljivo.

Na elektro plavžu ponovno proizvajajo  spe
cialno surovo železo, in  to uspešno glede koli
čine te r  predvsem , k a r  je  važno, kvalitete. V 
sta ri v a lja rn i so valja li zahtevnejše profile in 
so ostali za 110 ton  pod p lan irano  količino. V 
novi va lja rn i m an jka do izvršitve nad 600 ton, 
vzrok je  pom anjkan je gredic.

Siva livarna na račun  m anjše proizvodnje 
kokil, ker ni naročil, zaostaja za načrtom . Za
radi nezasedenih kapacitet zaostajajo  tud i v

Edo Pogorevc

Samouprava mora
Svet ZK železarne Ravne je  na razširjen i 

seji dne 9. 11. 1973 obravnaval izpolnitev n a 
log iz pism a predsednika T ita in  IB te r stališč
29. seje CK ZKS. Na seji so b ili navzoči še 
tov. D anica Jurkovič, članica sek re taria ta  
CK ZKS, Ivo Zorčič iz CK ZKS, Ivo Bošnik — 
medobč. svet ZK za Koroško, Ivan  Žagar — 
obč. kom ite R avne na Koroškem  te r  sekre
ta r ji organizacij in  oddelkov ZK železarne 
Ravne, predsedniki organizacij sindikata, 
m ladine in zveze borcev. Po predhodni p red 
stav itv i delovne organizacije železarne Ravne 
in nekaterih  poslovnih rezultatov, doseženih 
v tem  letu, so prisotn i najp re j spregovorili o 
u resničevanju  ustavn ih  dopolnil v železarni 
Ravne. Z aradi velikega števila razprav lja lcev  
smo odobrili samo nekatere  zanim ive d isku
sije, ki jih  v sk rajšan i obliki posredujem o.

Tov. Franc šisernik
D ružbenopolitične organizacije in  sam o

upravni organi se bodo m orali zavzeti, da se 
bodo novo ustanovljene TOZD čim prej uve
ljav ile  in dobile vlogo, ki jim  jo daje ustava. 
D ana m ora b iti m ožnost še za poglabljanje 
sam oupravljan ja in  u s tan av ljan je  še več 
TOZD tam , k je r  za to obsta ja jo  možnosti. P ri

m ehanski obdelavi. V teku  je  akcija, da bi 
pridobili nova naročila.

Čeprav ne m orem o pričakovati, da bodo do
segli km alu  nom inalno kapaciteto  nove je k la r
ne, bodo pa s povečano proizvodnjo jek la  in  z 
obratovanjem  naprave za kontinuirano v liva
n je  lahko bistveno popravili problem atiko 
vložka za novo valjam o.

Na splošno lahko rečemo, da je  bila proiz
vodnja v oktobru  dobra, glede na izpadlo pro
izvodnjo jek la  v avgustu in septem bru celo 
boljša, kot smo pričakovali.

Izgubljeno proizvodnjo jek la  so nekaj nado
knadili z nabavo ingotov in  polizdelkov, kot je  
bilo to  na Jesenicah, nekaj pa z izredno p r i
zadevnostjo te r  rekordnim i dosežki v proiz
vodnji jekla.

Z aenkrat kaže, da bo oskrba z elek troener- 
gijo še napre j dobra.

V ojna n a  Bližnjem  vzhodu in  izostale doba
ve nafte  jugoslovanskim  rafinerijam  pa žal 
vplivajo tud i n a  oskrbo naših železarn. P lin  
propan-bu tan  nas ta ja  ob rafinaciji nafte. Če 
ni nafte, ni p lina in  krizo že občutimo te r  bo 
stan je  kritično, vse dokler ra fin erije  ne bodo 
polno oskrbovane. Težave bodo tud i z m azu
tom, k a r  lahko neposredno vpliva na proiz
vodnjo.

P rav  zadnje dni je  pa še nekaj, k a r  se bo 
tud i v na jk ra jšem  času odrazilo na gospodar
nosti naše proizvodnje. Cene starem u železu 
so poskočile v enem  mesecu na am eriškem  
trgu  za 30 %> in je  cena za prvovrstno šaržirno 
staro  železo v tednu  po 4. novem bru presegla 
ceno surovega železa.

iz aktov v življenje
vsakodnevnem  delu se teh prizadevanj ne čuti 
dovolj. Položaj delavca se bistveno n i sp re
menil. Še vedno je  prisotno določeno tehno
kratsko obnašanje posameznikov. N a postav
ljena vp rašan ja  je  težko dobiti odgovore od 
vodilnih delavcev v  TOZD.

Dosežen je  bil le napredek  glede obveščanja 
delovnih skupin. V teh delovnih skupinah p r i
de na dan m arsikate ri problem  in tud i p red 
log za izboljšanje dela.

Jože Sedelšek
Vse prem alo je  danih  možnosti, da bi de

lavci lahko soodločali. O bstaja bojazen, da 
bo ostalo tako tud i napre j. Še vedno so posa
mezniki, ki želijo delati po svoje. Svoje raz
m išljanje je podkrepil z nekaterim i konkre t
nim i p rim eri iz m etalu ršk ih  obratov te r  se na 
koncu zavzel, da bi OD delavcev bili v skladu 
s splošnim  porastom  živ ljen jsk ih  stroškov.

Tov. Ivan Vušnik
'  Ustavo so naši lju d je  toplo pozdravili, 
hk ra ti pa že izražajo bojazen, da to ne bo 
tako, ker zakoni, ki so vezani za u stavna do
polnila, precej zaostajajo. To pa poenostav
ljeno pom eni: m isliti po novem  — delati še

Mestna globača Foto: M. Dolinšek

Železarna Mesečni
načrt

Mesečna
izvršitev %

K um ulativni
načrt

K um ulativna
izvršitev %

Jesenice 32.491 33.411 103 315.695 313.601 99
Ravne 11.242 11.038 98 112.420 108.619 97
Štore 12.863 10.883 85 120.914 115.730 96

Skupno 56.596 55.332 98 549.029 537.950 98
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Kaj bo prinesel dedek Mraz?

po starem . Na zborih delovnih ljud i so zaradi 
tega težave in nam  taka dvojnost precej ško
duje.

Tov. Adolf Cigler
P ri fo rm iran ju  sam oupravnih  ak tov  so se 

strokovne službe srečevale s p recejšn jim i te 
žavam i, saj ni bilo ustrezn ih  priročnikov k a 
kor tudi ne ustrezn ih  institucij za d a jan je  po
moči in tolm ačenj p ri fo rm iran ju  posam eznih 
sam oupravnih  aktov.

Na podlagi sedanjih  izhodišč, k je r  so se 
ustanovile dve TOZD in OSS, so odprta v ra ta  
še za n ad a ljn je  razv ijan je  sam ouprav ljan ja 
in  u stan av ljan je  novih TOZD. Zal uspehi še 
niso vidni. D ejstvo pa je, da so tem elji po
stavljeni. Na n jih  je  treba g rad iti napre j in 
jih  izpopolnjevati. P očakati moram o, da bodo 
novo izvoljeni organi začeli delovati, zato ne 
kaže sedaj preh itevati.

Tov. Miha Ošlak
Ugotovil je, da se je  v zadnjem  času n are 

dilo veliko, vendar vse preveč na političnem  
področju — mim o ekonom ike proizvodnje. 
P rvo se m oram o zavzem ati za u s tv a rjan je  do
hodka, potem  šele lahko razprav ljam o o n je 
govi razdelitvi. Za večino delavcev je  danes 
važen le osebni dohodek; kako se razv ija  k ra j, 
g radijo  stanovan ja  (predvsem  za tiste, ki ne 
s tanu je jo  v našem  kraju) in  še d ruge stvari, 
pa je  njihovo zanim anje precej slabše.

D ejstvo je, da je  zadnje čase toliko sestan 
kov kot jih  že dolgo ni bilo. N adalje ugotav
lja, da se zanem arja tehnološka disciplina, 
bolniški izostanki raste jo  in  nam  delajo pro
bleme.

Tov. Franc Tušek
V svoji diskusiji je  ugotovil, da smo po 

pism u tov. T ita nared ili precej. Res pa je, da 
je  vsega preveč naenkrat. Im am o sta tu te  in 
sam oupravni sporazum , ki so še v jav n i raz
p rav i in še niso po trjen i; razpisane pa so vo
litve za sam oupravne organe, zato je  kot p red 
sednik kadrovske kom isije imel veliko dela, 
saj so bili povsod vezani na roke.

Tov. Milan Zafošnik
Ne smemo se ustraš iti težav, ki so pred  n a

mi. Ž iv ljen je  v železarni R avne bomo začeli 
šele oblikovati. Sam oupravni sporazum  in s ta 
tu t že imamo, prip rav ljam o tud i sporazum  o 
m edsebojnem  delovnem  razm erju , ki bo prav  
gotovo zanim iv za vsakega zaposlenega. Sle
dili bodo še drugi — npr. o varnosti p ri delu, 
štipendiran ju , izobraževanju itd. Vse se p ri
p rav lja , vendar še kasni. Ob vsem  tem  pa nas 
nenehno sprem lja  skrb  za gospodarjenje.

O u v e ljav ljan ju  ustavnih  dopolnil so še 
razprav lja li: tov. A nton S irnik, Jakob  Jelen, 
Danica Ju rkov ič  in drugi.

Skupna ugotovitev je  bila, da je potrebno 
storiti vse, da določila sam oupravnih  aktov 
zaživijo, da bodo delavci čutili, da lahko so
delujejo  v odločanju tako v TOZD kakor tudi 
p rek  svojih delegatov v  drugih  sferah  družbe
nopolitičnega življenja.

P rav  tako je  bilo izraženo stališče, da naj bi 
bili v  bodoče vodje delovnih skupin tisti, ki 
bodo izvoljeni od delovnih skupin, ne pa ope
ra tivn i vodje.

O odprav ljan ju  socialnega razlikovanja je  
bilo povedano, da je  v železarni Ravne v la 
dala nenehna p rip rav ljenost in  so bili s to r
jen i tud i konkretn i ukrep i za zm anjšan je so
cialnih razlik. N ajveč p ri tem  pa je  p rav  go
tovo nared il sindikat, saj je  za mnoge družine 
oskrbel ozimnico, kurjavo , se boril za delav
ska stanovanja in druge ugodnosti. S tem  pa 
si je  novo vodstvo sind ikata pridobilo veliko 
zaupanje kakor tud i priznanje.

Tov. Tone Polanc, predsednik  sind ikata  že
lezarne Ravne, je  v svoji razprav i v podrob
nosti seznanil p riso tne o prizadevan ju  sindi

kata  za realizacijo stališč 3. konference ZKS 
o socialnem  razlikovanju.

Na problem ski konferenci o izgradnji stano
vanj za delavce je  tov. Polanc dejal: »Takrat 
smo se jasno opredelili, da m oram o graditi 
s tanovanja za delavce, in  to taka, da jih  bo 
delavec lahko plačal. G radn ja  stanovanj v 
K otljah  ne nudi teh ugodnosti, zato se s ta k 
šno politiko gradenj ne strin jam o. B irok rati
zem je  na tem  področju še vedno prisoten. 
U gotavljam o tudi, da so soseske, k je r  živijo 
vplivni ljudje, urejene, m edtem  ko so ugoto
vitve drugod nasprotne. Do vseh teh  vprašanj 
imamo že izdelana konkretna stališča, ki bodo 
predložena organizacijam  sind ikata v po trd i
tev.«

V razprav i je  bil govor tud i o delavski kon
troli, k je r  se je  ugotovilo, da razen objave 
OD drugih  dejavnosti ni bilo zaslediti. Raz
prav i j alci so živahno spregovorili tud i o teh - 
nokratizm u in m edsebojnih odnosih znotraj 
kolektiva in v zvezi kom unistov. V to d isku
sijo so se vključili: tov. Adolf Cigler, Dino 
K rauberger, Ivan  M očnik in Danica Jurkovič.

Stanovanje - trajna dobrina
Zapis o sindikalni problem ski konferenci

K er smo bili v novem brski številk i p risilje
ni zaradi zaključka redakcije  našega časopisa 
poročati le o izhodiščih za to konferenco, je  
prav, da zdaj spregovorim o konkretneje. V er
je tno  je, vsaj po m nen ju  nekaterih , problem 
ska konferenca s tako razvpito  stanovanjsko 
tem atiko zelo hvaležna oblika »v tikanja v no
tran je  zadeve«. P riso tnost in  ak tivnost na n a 
ši problem ski konferenci o stanovanjsk i iz
g radn ji pa je  vsebinsko pom enila le precej 
več: vero v našega delavca, ki posta ja  up rav - 
ljalec, ki hoče im eti odločitveno vlogo pri raz
poreditv i z njegovim  delom  ustv arjen ih  de
narn ih  sredstev. To n i fraziran je . K ritične 
pripom be na posam ezna neu re jena s tanovan j
ska vprašan ja, ka te rih  odgovori so dolžnost 
— d e jan ja  naših  vodilnih in  vodstvenih de
lavcev (prazna stanovan ja  so ob nekaterih  
stanovanjsk ih  p rim erih  zločin) so se p rep le
ta la  s predlogi o prostovoljnem  delu pri u re 
ja n ju  Čečovja, o izboljšanju  gospodarjenja in 
u p rav ljan ja  s stanovanji, o povečanem  stro
kovnem  nadzoru novo zgrajenih  stanovanjskih  
blokov ipd.

Š iroka predkonferenčna ak tivnost in  zares 
plodna razprava na konferenci sta narekovali 
oblikovanje stališč in sklepov, ki naj bi p r i
pomogli k  izboljšanju  stanovanjske vsebine.

Stališča m orajo posta ti sestavni del n ač rt
nega, akcijskega program a, k i bo za določeno 
obdobje načrtoval družbeno, organizirano in 
zasebno gradnjo  stanovanjsk ih  objektov v 
okviru  družbeno sp rejem ljiv ih  oblik in no r
m ativov. Sklepi m orajo postati resničnost, saj 
so odraz uprav ičen ih  zahtev 4000-članskega 
kolektiva. Naloga sam oupravnih  organov je, 
da skupaj z upravo pod je tja  poskrbe za rea li
zacijo sklepov v odrejenih  term inih.

STALIŠČA

1.
Sam oupravna stanovan jska skupnost, ki 

m ora b iti ustanov ljena do 31. 12. 1973, m ora 
im eti program sko začrtano vsebino dela, ki jo 
m orajo obravnavati in  sp reje ti za in teresirani 
ustanovite lji, podpisniki sam oupravnega spo
razum a o ustanovitv i sam oupravne s tanovan j
ske skupnosti.

2.
P rogram irana blokovna g rad n ja  m ora biti 

odraz potreb, povpraševanja in ne ponudbe. 
U poštevati je, da niso samo kvad ra tn i m etri 
stanovanjske površine tis ti norm ativ, ki zago
tav lja  funkcionalnost specifične k vad ra tu re  
za posam eznega člana družine, tem več je  dati 
poudarek številu  bivaln ih  prostorov (vodilo za 
to naj bodo preizkušeni p ro jek ti stolpnic in 
polstolpnic na Čečovju, v ka terih  že 60 m2 s ta 
novanjske površine zagotavlja funkcionalno 
trisobno stanovanje). U poštevati je  stan d ard i
zacijo o stanovanjsk i izgradnji!

3.
Zagotoviti je  u resn ičevanje zastavljene, že 

spreje te  obsežnosti družbene stanovanjske iz
gradnje, ki nač rtu je  izgradnjo 100 vseljenih 
stanovanj v enem  letu, k a r  pa bo mogoče 
rea liz ira ti le na podlagi dobrih  proizvodnih 
rezultatov v posam ičnih poslovnih obdobjih.

Odločilno vlogo p ri tem  bodo im eli organi 
sam ouprave v TOZD.

4.
Ogrom na denarna v laganja v stanovanjske 
objekte pa so zaradi neodgovornosti izvaja l
cev dostik ra t neopravičljiva. D osedanje iz
kušn je  nas p risilju je jo  v  sprem em bo nadzora 
g radn je  družbenih  stanovanj. Ne glede na to, 
v kakšni obliki se pojavljam o kot investitor; 
za in teresiran i kupec bodočih stanovanjskih  
enot m ora im eti zagaran tiran , kontinu iran  
nadzor v vseh fazah gradnje, kam or so v k lju 
čena tud i vsa obrtn iška dela.

V pogodbenih odnosih je  konkretiz ira ti rok 
p reda je  stanovanjskih  objektov. N euresniče- 
van je  pogodbenih določil je  treb a  penalizirati. 
Strokovni, uporabni prevzem  stanovanjskih  
objektov m ora b iti kom petenca kupca. G aran
cijski roki posam eznih storitev  m orajo biti 
•drejeni na podlagi dosedanjih  izkušenj in je 

izvajalca že ob prevzem u del pogodbeno ve
zati na takojšn jo  odpravo pom anjkljivosti, ki 
so povzročene zaradi nedoslednosti.

5.
S tanovanjsko individualno gradnjo  je  v se

dan jem  inflacijskem  obdobju p rim erneje  s 
k red iti stim ulirati. Z aradi visokega pavšalne
ga kom unalnega prispevka je  k red itiran je  
p rib ližati začetku gradnje. K om unalni p rispe
vek za stanovanjsko izgradnjo ne m ore biti 
v ir bogaten ja občinskega proračuna, zato je 
kom unalni prispevek tem eljito  proučiti in ga 
vsebinsko sprem eniti.

V na jk ra jšem  času je  poiskati perspektivno 
lokacijo za individualno gradnjo.

6 .

Stanovanjsko sosesko m ontažnih hiš REKA 
je  p rip rav iti za individualno g rad itev  do 
plošče. K om unalne ured itve ne sm ejo b iti ovi
ra  za izdajan je lokacijsk ih  dovoljenj v letu 
1974. K olikor so se sprem enili pogoji gradnje 
v K otljah, im a soseska REKA prednost pri 
u re jev an ju  in gradnji.

7.
K om unalne in ho rtiku la rne  ured itve  posa

m eznih stanovanjsk ih  sosesk m orajo b iti ena
kovredno obravnavane, zato je  že dograjene 
soseske treba tudi dokončno urediti. Skladi ze 
po trebe kom unalne dejavnosti pri skupščini 
občine Ravne in k rajevne skupnosti Ravne in

i
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P revalje  naj izdelajo program  za uresničitev 
teh  potreb, p ri čem er pa ne gre pozabiti na 
ured itev  in vzdrževanje otroških igrišč.

Za oživitev zelenic na Čečovju je  zain tere
s ira ti organizacijo ZM in ob sodelovanju s 
k rajevno  skupnostjo  s prostovoljnim  delom 
Cečovje dokončno urediti.

8 .

V ožjem slovenskem  prostoru  m oram o na 
področju stanovanjske izgradnje tud i b istve
no m en jati stališča pa tud i predpise. Ne
vzdržno se nam  zdi, da nekdo ob današn jih  
neekonom skih najem ninah, ki brezpogojno 
vodijo v p ropadanje stanovanjskega fonda, 
uživa boniteto družbenega stanovanja, obenem 
pa grad i razkošni vikend. K je je  tu  družbena 
kontrola?

9.
Z ustanav ljan jem  sam oupravnih  s tanovan j

skih skupnosti je  nu jno dokončno rešiti v p ra 
šanje ekonom skih, obenem pa tud i subvencio
n iran ih  stanarin . V rednost našega s tanovan j
skega fonda zaradi slabega vzdrževanja pada 
mimo am ortizacije.

1 0 .

U resničitev ideje o razdeljevanju  stanovanj 
vnaprej je  ob tem eljiti štud iji lahko velik 
prispevek za sm otrnejše dodeljevanje stano
vanj. Za začetek bi le  del kvote razdelili v n a
prej.

SKLEPI

1.
O rganizirano gradnjo  v K otljah  je  n ad a lje 

v ati le  s sprem enjenim i pogoji. Za 34 stano
vanjsk ih  enot, k i so sedaj v gradnji, je  do
1. ja n u a r ja  1974 ob jav iti — kupno prodajne 
pogoje, ki m orajo vsebovati tud i v rednost iz
gotovljene stanovanjske enote, kot jo  p redv i
deva projekt, kakor tud i predlog p ro jek tan tov  
o n o tran ji razporeditv i serijskega pohištva.

Določiti je  m aksim irano vrednost nam en
skega k red ita  za zain teresirane sodelavce iz 
železarne za odkup stanovanjsk ih  enot, ki so 
" edaj v gradnji, in  določiti kom unalni p rispe
vek.

Ostalih 170 stanovanjsk ih  enot pa je  treba  
g rad iti individualno pod strogim  nadzorom  
strokovne ekipe. Razm isliti je  o tem, ali ne bi 
kazalo kom unalne ured itve  do h išnih  p r i
k ljučkov p rip rav iti p red  pričetkom  gradnje. 
K reditn i pogoji za to vrsto  g radn je  se ne sm e
jo razlikovati od organizirane g radn je  prej 
navedenih 34 stanovanjsk ih  enot.

Kolikor tega ni mogoče doseči, je  treba 
gradnjo  v K otljah  ustaviti, krivce pa poklicati 
na odgovornost.

2 .

Za n ad a ljn je  delo sam oupravnih  organov 
pri razdeljevan ju  stanovanj je  nujno p rip ra 
viti in do 31. III. 1974 sp reje ti nov norm ativ 
ni akt, k i bo regu lira l norm ative za dodelje
vanje, razdelitev  in zam enjavo stanovanj. 
N orm ativni ak t m ora posebej obravnavati 
sta tus m ladih  družin  in način reševanja n ji
hovih stanovanjsk ih  problem ov.

D odeljevanje stanovanj strokovnim  delav
cem, tistim , ki so že v podjetju  in tistim , ki 
v podjetje šele p rihajajo , je  tud i potanko ob
delati v novem  aktu .

3.
P ri u re ja n ju  stanovanjsk ih  razm er ne sm e

mo pozabiti na sam ska stanovanja. S tari sam 
ski dom je  potreben adaptacije in  sodobnejše 
ureditve. P rip rav iti je  p rojekt, ki m ora zago
toviti sodobnejšo u red itev  b ivaln ih  in  higien
skih prostorov.

4.
Izpraznjena, nezasedena stanovanja je  treba 

takoj razdeliti m ed najpo trebnejše  prosilce. 
Dosedanje nosilce stanovanjske prav ice pa je  
obvestiti, da v roku enega m eseca stanovanja 
P ripravijo  za prim o-predajo , V prim eru  od
pora je  izvesti uradno  izselitev. Postopek za 
rešitev  tega problem a je  dolžnost odbora za 
splošne zadeve, ki naj z upravo podjetja  do
15. 12. 1973 ured i prim opredajo stanovanj.

5.
P ri sodiščih je  doseči pospešen postopek za 

Prisilne izselitve nasilno vseljenih stanovanj,

k a jti nevzdržno je, da so nasilna vseljevanja 
v  večini prim erov nekaznovana, da ne rečemo 
celo stim ulirana.

Z zakonitim  postopkom  je  doseči izprazni
tev stanovanj bivših sodelavcev, ki so se za
poslili d rug je pred  potekom  10-letne stano
vanjske pravice.

P ri občinski skupščini je  treba dobiti po
jasnilo  o praznem  stanovanju  na Javorn iku . 
Po m ožnosti je  stanovanje odkupiti oziroma 
izvršiti zam enjavo s stanovanjem , ki je  še v 
gradnji. Politično je  nesprejem ljivo, da je  s ta 
novanje že več mesecev prazno in  sploh ne 
vemo, kdaj bo vseljeno. O dbor za splošne za
deve naj do 15. 12. 1972 dobi razum no obraz
ložitev ozirom a u red i sporazum no rešitev  o 
zam enjavi stanovanj.

6 .

Trošenje sredstev  kom unalnega sklada, ki 
jih  v tak i ali drugačni obliki vplačuje naše

22. novem bra je  občinski kom ite ZK na 
redni se ji ocenil u resničevanje politike ZK v 
n adaljn jem  razvoju  sam ouprav ljan ja , u v a
ja n ja  delavske kontrole in  družbeno ekonom 
skega izobraževanja delavcev v letošnjem  
letu. Podlaga za razpravo in  oceno je  b ila p i
sm ena analiza odgovorov na vprašaln ik , ki 
ga je  kom ite poslal 34 d irek torjem  delovnih 
organizacij v občini. Razen om enjenih tem  je 
obsegala še gradnjo  stanovanj za delavce, so
cialno razlikovanje, kadrovsko politiko, oseb
ne dohodke in  izpolnjevanje družbenega do
govora o financiran ju  ku ltu re  in telesne 
ku lture. Čeprav kom ite še n i izoblikoval 
konkretn ih  stališč in  sklepov (te bo sprejel 
na svoji naslednji seji), jih  iz razprave ne bo 
težko izdelati, saj so bili d isku tan ti o posa
meznih področjih dokaj enotnega m nenja.

R ezultati dosedanje politične akcije so us
tanovitve TOZD v železarni, rudn iku  in 
zdravstvenem  domu. N ekatere m anjše de
lovne organizacije objektivno nim ajo pogo
jev  za ustanovitev  TOZD, vendar pa v n jih  
s p rip ravam i ustrezn ih  sam oupravnih  aktov 
p rav  tako uresničujejo  u stavna dopolnila. 
Tudi dislocirani obrati, ki im ajo sedeže po
dje tij zunaj občine, ustanav lja jo  TOZD. V 
sam oupravne in teresne skupnosti se bodo or
ganizirale dejavnosti. T reba pa bi bilo dolo
čati vsaj okvirne roke za njihovo ustanovitev. 
P rav  tako so pred  ustanovitv ijo  stanovanjska

podjetje, ne m ore b iti poslovna ta jna . Sm otrna 
uporaba je  ozko povezana s stanovanjsko iz
gradnjo, zato zahtevam o prikaz nam enskega 
trošenja teh  denarn ih  sredstev.

7.
V siljena g radn ja  garaž na Čečovju je  odraz 

neure jen ih  zazidalnih projektov, ki ne m o
rejo biti v čast občinski skupščini in  rav en 
skim  urbanistom , obenem pa opomin, da je  
ob naraščajočem  prom etu  v novih s tanovan j
skih soseskah treba p ro jek tira ti razum neje.

K onferenci je  m ed drugim i povabljenim i 
gosti prisostvoval tud i Srečko M linarič, v. d. 
predsednika RO ZS za industrijo  in  rudarstvo, 
ki je  konferenco zelo laskavo ocenil, obenem 
pa poudaril, da im a posebno težo akcija n a 
šega podjetja : 100 stanovanj letno, za katere 
uresničitev pa smo zadolženi vsi.

Lojze Janežič

skupnost in  druge. Do dneva seje je  bilo pri 
nas ustanovljen ih  22 TOZD.

O rgani delavske kontrole so bili sicer že 
dostikje ustanovljeni, vendar iz različnih raz
logov še ne oprav ljajo  svoje funkcije. P re 
malo se sestajajo , pa tud i naprej od ob jav
lja n ja  OD m arsik je niso prišli.

Sam oupravni sporazum i in  sta tu ti prav  tako 
kažejo vrsto  pom anjkljivosti. P rem alo npr. 
določajo vlogo zborov delovnih skupnosti kot 
nosilce odločanja, prem alo je  v n jih  oprede
ljena naloga delegatov in  preciziran  način 
njihovega dela. Noben s ta tu t tud i ne obrav
nava SZDL kot združujoče politične organi
zacije, v kateri je  dosežena in tegracija  in te 
resov delovnih ljudi.

A ktiv neposrednih  proizvajalcev — kom u
nistov zelo kritično ocenjuje dosedanji razvoj 
sam ouprav ljan ja . Po njegovem  m nenju  se 
proizvajalci še ne čutijo uprav ljavce oziroma 
ustavne sprem em be iz aktov še niso prodrle 
v življenje.

R azprava je  zelo konkretno nakazala npr. 
takšna sta lišča :

— splošne službe ne m orejo b iti TOZD, 
am pak le OSS,

— sta tu te  je  treb a  ustrezno dopolniti.
Precej v širino je  segla razprava o tehniki

dela bodočih delegatov v podjetjih . Sedanja 
p raksa  v železarni npr. kaže, da je  udeležba 
delavcev na sejah  delavskega sveta TOZD

Kritizirane Kotlje Foto: Milko Dolinšek

Osveščanje neposrednih proizvajalcev
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razm erom a slaba. Delo članov ozirom a bodo
čih delegatov osta ja  takšno, kakršno je  bilo 
doslej, se p rav i takšno, s kakršn im  nism o bili 
zadovoljni. Člani DS dobivajo m ateria le  za 
seje komaj dva, tr i dni p red  sejo. Nemogoče 
je, te  m ateria le  pred  sejo p reštud ira ti, jih  ob
ravnavati po delovnih skupinah  te r  potem  na 
seji povedati m nenje neposrednih proizva
jalcev.

Tesno pa se na to vprašan je  veže problem  
prevelikega sestankarstva, ki vse prevečkrat 
stane pod je tja  drage proizvodne ure. Sestan- 
karstvo  lahko tudi resne je  ogrozi p roduk tiv 
nost in s tem  konkurenčnost.

13. novem bra je ravenska železarna do
bila svojega prvega doktorja znanosti. Naš 
Ferdinand Grešovnik, dipl. inž. tehniške fi
zike, je svojemu lanskem u m agisteriju  do
dal še uspešen zagovor disertacije z naslo
vom: »Študij struk tu re jekla z rentgen
skim naklonom po dinamičnem obreme
njevanju«.

Razgovor z dr. Grešovnikom je pokazal, 
da je bil že kot študent izredno vesten, saj 
je diplom iral točno po štirih  letih študija. 
Z odslužitve kadrovskega roka se je vrnil 
v železarno, katere štipendist je bil, febru
arja  1970, že jeseni pa se je vpisal kot iz
redni študent na tre tjo  stopnjo. T akrat so 
nam reč ustanovili na tej stopnji posebno 
področje študija — fiziko snovi.

Že po diplomi bi bili profesorji radi m la
dega inženirja obdržali na univerzi, k jer 
naj bi se priprav ljal na akademski poklic. 
K er pa je  tak ra t naš OTK nabavil nove in
strum ente, s katerim i se da delati v tej 
stroki na določenem nivoju, je  bil z uni
verzo dosežen sporazum in je  tov. Grešov
nik postal raziskovalec-fizik v sklopu naših 
m etalografskih laboratorijev, k jer dela na 
področju rentgena, d ilatom etrije in drugih 
preiskav v ožji zvezi s fiziko.

Namen disertacije je bil globlji vpogled 
v struk tu ro  jekla med dinamičnim obre
m enjevanjem  ter iskanje zveze med stru k 
turam i in param etri, ki nastanejo. Seveda 
Grešovnikova disertacija ni uporabna v 
tistem  preprostem  pomenu, da bi jo lahko 
kar prenesli v obrat. Je  pa preiskoval 
vzm etna jekla te r uporabil metodo, ki je  v 
Jugoslaviji še novost, pomeni pa napove
dovanje rezultatov, ki jih  z drugim i meto
dami ugotavljam o pri m aterialu. Prednost 
te  metode je, da dela direktno z vzorci. 
Praktično uporabna lahko postane p ri te r
mični obdelavi, to pa je velik interes že
lezarne.

Po doktoratu si tov. Grešovnik nikakor ni 
privoščil oddiha. Slejkoprej tra ja  njegov 
študijsko-delovni dan od pol petih zju traj 
do pol desetih zvečer. Raziskovalna dejav
nost je  pač takšna, da iz dela za eno temo 
nastajajo ideje za druge. Tudi instrum en- 
tarij je  p ri nas tak, da omogoča znanstve
no delo.

Po m nenju dr. Grešovnika ima fizik v 
železarni veliko dela že s tem, da kombini
ra  svoje ideje z idejam i m etalurgov, p re
pričan pa je tudi, da je  za znanstvenika 
koristno delati v tesnem  stiku s proizvod
njo. Pravo veselje čuti znanstvenik šele 
tak ra t, ko vidi, da je  njegov izdelek upo
raben.

Seveda bo zdaj poleg večjih in celovitih 
raziskav obravnaval še tekoče probleme

O bveljalo je  tud i teh tno  m nenje, da je  n a 
d a ljn ji razvoj sam ouprav ljan ja  precej odvi
sen od osveščenosti neporednega proizvajalca, 
ki m ora poznati svoje pravice in  dolžnosti. 
Izkoristiti m oram o vse m ožnosti izobraževa
nja. Le če bodo delavci obvladali kom plici
rano snov gospodarjenja, bodo lahko dobro 
gospodarili. P rem ajhno  poznavanje lahko vo
di v  kratkoročne odločitve.

Na koncu je  obveljalo m nenje, da je  ZK v 
preteklem  obdobju vendarle  opravila Veliko 
dela, seveda pa bo treb a  intenzivno delati tu 
di še naprej p ri uve ljav ljan ju  novih kvalite t 
sam ouprav ljan ja . M. K.

te r bo v nekem smislu tudi učitelj za svo
je področje. Bolj kot doslej se bo srečeval 
tudi z rutinskim  delom oziroma bodo po 
njegovi metodiki opravljali takšno delo la
boranti, on pa bo iz množice na ta  način 
dobljenih rezultatov ugotavljal zakonito-

V gospodarsko razv itih  deželah je  že mnogo 
le t priso ten  pojav, da se plače ali po naše 
osebni dohodki ne izplačujejo gotovinsko v 
kuvertah , kot smo tega vajen i mi, pač pa v 
obliki tkim . knjižnega denarja . P rak tično  pa 
to pomeni, da delavec prejm e plačo n a  tekoči 
račun, h ran ilno  knjižico, ček ali v kakšni d ru 
gi obliki. Ta način  poslovanja je  ponekod sta r 
že več kot 50 le t (ZDA, V elika B ritanija), 
v  Evropi se pa po jav lja  v širši obliki p red 
vsem  po drugi svetovni vojni.

V S FR J je  na tem  področju  največ n a re 
dila S lovenija predvsem  po zaslugi poslovnih 
bank. V L jub ljan i že nekaj le t večje delovne 
organizacije izplačujejo svoje osebne dohod
ke na enega od om enjenih načinov. Predvsem  
v zadnjem  času je  vedno več posnem alcev, ta 
ko da v večjih  m estih, kot so M aribor, K ran j, 
Celje in drugod že p rev ladu je  nova oblika iz
p lačila OD. Ce se želimo ogreti za novo p red 
lagani sistem , m oram o n a jp re j vedeti za n je 
gove prednosti. Te so tro jne , in  sicer:
— splošne družbene,
— podjetn iške in
— osebne

Družbene prednosti
M orda prvič po le tih  naj večje denarne k r i

ze v novejši zgodovini (1929—1732) je  d ruž
beni in teres po h itre jšem  obračan ju  denarne 
m ase tako prisoten  kot danes. To iz enostav
nega razloga, k e r je  ves svet zajel m očan val 
inflacije, k a r  slabše razv ite  dežele, torej tud i 
mi, izrazito občutimo. Vedeti nam reč moram o, 
da slab ozirom a počasen krožni tok  denarne

sti, obdeloval informacije, jih komenti
ral itn.

Ne glede na to, da je pri nas raziskova
lec zmeraj v zvezi s proizvodnjo, pa se tu 
di zmeraj bolj podira staro zmotno nazira- 
nje, da je znanstvenik eno, proizvodnja pa 
drugo. Po svetu ni nič nenavadnega, če 
imajo m agistre in doktorje znanosti v pro
izvodnji, pa tudi pri nas gremo v to smer.

Sporočilo 29-letnega doktorja Grešovni
ka tistim  mladim, ki se že zgodaj v sred
nji šoli odločijo za poklic in se jim  zdi, da 
so učni predmeti, ki nim ajo vidne zveze z 
njim, nekam odveč, je, da ni nič odveč in 
da si tudi znanstvenik-fizik npr. brez zna
n ja  tu jih  jezikov ne bi mogel kaj dosti po
magati.

Našemu skrom nem u in garaško pridne
mu doktorju znanosti iskrene čestitke za 
doseženi uspeh z željo, da bi vzdržal tak 
tempo in nivo dela tudi v prihodnje.

M arjan Kolar

m ase zahteva p ri gospodarski ekspanziji p re 
tirano  em isijo (tiskanje) denarja . To pa po
m eni med drugim  novo inflacijo, sta len  dvig 
cen in  realno zniževanje osebnih dohodkov 
te r  padan je  živ ljen jske ravni. Po m nenju 
m nogih em inentn ih  svetovnih ekonom istov se 
problem u prepočasnega obračanja d en arja  po
sveča p rem ajhna pozornost. P rav  v tem  m o
m entu  vidijo enega glavnih  krivcev za in fla
cijo. Ni pam reč vseeno, če lju d je  zadržujejo 
del svojega p rih ran jenega denarja  m rtvo (v 
»štumfu«) ali pa ga obrača gospodarstvo. Za
rad i povedanega družba tud i p ri nas  podpira 
prehod izplačil OD od klasičnih k u v ert na so
dobnejše načine.

Interesi podjetja
Delovne organizacije im ajo večstransko ko

rist, in  sicer:
a) Sredstva, ki jih  je  treba zbrati za eno

mesečno izplačilo OD znašajo trenu tno  v Že
lezarni R avne okoli 16.200.000 din bruto . Glede 
na prakso v drugih  delovnih organizacijah  r a 
čunam o, da bosta mesečno ostala nedvignjena 
okoli 2 m ilijona din, k a r  pom eni v  enem  ko
ledarskem  le tu  dobrih 20 m ilijonov din. Ta 
denar je  nov potencial banke, s katero  je  do
govorjeno, da ga bo p lasira la  v obliki kredita 
nazaj v železarno kratkoročno ali dolgoročno- 
Koliko d en a rja  ostane iz naslova hraniln ih  
knjižic od OD, banka ugotav lja  dnevno. S tem 
je  družbena kontro la o p re livan ju  sredstev  za
jam čena, k a r  pomeni, da se bodo ta  sredstva 
sigurno rep lasira la  nazaj v  železarno!

ljubljanska banka
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Prvi doktor znanosti v železarni

Osebni dohodki na hranilne knjižice
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Vzorec št. 2

b) Delovna organizacija im a korist zaradi 
poenostavljenega izplačevanja OD, k er odpa
de v pretežni m eri zam udno šte tje  gotovin
skega denarja . S tem  se pridobi čas in  je  
možno prem akniti izplačilni dan  na 14. ali ce
lo 13. v mesecu. Videz kaže, da v tem  prido
bi samo delavec, pa to vendarle  ni res. Vedeti 
je  nam reč treba, da m oram o denar za OD 
dvigniti na SDK (služba družbenega kn jigo
vodstva) in  da se p ri današnjem  načinu šte je  
dva dni. Ta dva dni se pa ta  ogrom na vsota 
ne obrestu je  in  zaradi zastare lih  navad  iz
gubljam o dobiček.

c) Ce podje tje  ne uspe v celoti zagotoviti 
denarja  za izplačilo OD, m u s prem ostitvenim  
kreditom  pom aga banka, k e r im a lasten  in te 
res za p lasiran je  sredstev.

Interesi delavca
Delavcem je  p ri takem  načinu izplačevanja 

osebnih dohodkov zagotovljeno, da prejem ajo  
mesečne prejem ke redno ob datum u, ki je  za 
to določen, dvigajo pa jih  lahko postopom a ali 
v celoti pri vseh enotah poslovnih b ank  in 
SDK v Jugoslaviji te r  p ri vseh poštah v Slo
veniji.

N edvignjeni del osebnih dohodkov na h ra 
nilni knjižici obrestu je  banka po 7,5 »/o od da
tuma izplačilnega dne, ne glede na datum  fo r
m alnega vpisa v hran ilno  knjižico. Nalog za 
vpis lahko predloži delavec sam  ali ka terak o 
li oseba, ki predloži »nalog« in hranilno k n ji
žico v 30 dneh po datum u izplačilnega dne. 
Noben delavec si ne m ore privoščiti porabe 
celotnega osebnega p rejem ka v  nekaj dneh, 
'ker je  treba  z n jim  živeti ves mesec do n a 
slednjega izplačila. To pa pomeni, da določe
na denarna sredstva ležijo nekaj časa za posa
m eznika »mrtvo«, vendar se v tem  prim eru  
obrestujejo.

P rav  gotovo im a poslovni in teres za prenos 
izplačil OD na oblike, ki so navedene v začet
ku tega članka, tu d i poslovna banka. Ta in te 
res je  v tem, da se s predlaganim  načinom  
doseže h itre jši obtok denarne mase, ki ima za 
Posledico povečanje kred itnega potenciala 
banke neodvisno od em isije. Ta bančni poten
cial bo toliko realno večji in  vrednejši, čim 
stabilnejše je  gospodarstvo. Tedaj nam reč 
ljud je več varčujejo , ker im a denar tra jnejšo  
vrednost. V današn jih  pogojih izrazite in fla 
cije ni ravno najp rim ernejši tren u tek  za šted- 
njo, vendarle im a banka k ljub  tem u interes, 
ker se z inflacijo  povečuje m asa OD in  s tem  
tudi a Vista sredstva banke. T reba je  pa pou
dariti, da je  banka z novim i ustavnim i dopol
nili dobila drugačno funkcijo, kot jo  je  im ela 
v našem  družbenem  sistem u doslej. Postala je  
P ravzaprav strokovni servis gospodarstva, 
njen dobiček se p rav  tako vrača nazaj v b an 
ko kot celotni k red itn i potencial. Zato danes 
ni več bojazni, da bi se s povečanjem  k red it
nega potenciala večala moč in  d ik ta t banke.

Kaj predlaga Železarna
OD na h ran ilne knjižice so že pred  letom  dni 

uvedli v Železarni Štore, uvaja jo  se v Žele
zarni Jesenice, v  večini večjih podjetij na Slo
venskem  so že uvedeni, torej bo treba posne
m ati poslovnost drugih. S strokovnega vidika 
smo prepričani, da je  predlog pam eten in p r i
poročamo, da se vsi zaposleni v obeh TOZD 
in OSS izrečemo za naslednje:

da se zaslužek januarja 1974, ki bo izplačan
15. februarja, ne daje več gotovinsko v  kuver
tah, pač pa 1.000 din gotovinsko, razliko do ne
to OD pa na hranilne knjižice. P raktično to 
pomeni naslednje:

Ce zasluži tov. Jakob  Ju rm an  
mesečno 2.135,65 din
bo dobil gotovine 1.000,00 din

— vpis v hran ilno  knjižico: 
razlika do celotnega zaslužka, torej 1.135,65 din
Skupaj dobi OD 2.135,65 din

V kuverti bo poleg 1.000 din gotovine p ri
ložen »NALOG ZA VPIS«, na katerem  bo 
datum  izplačila, številka hran ilne  knjižice, ime 
delavca te r  znesek za vpis (glej vzorec št. 1). 
Tisoč din gotovine in »nalog za vpis« bosta 
dana v istih  k uvertah  kot doslej, tako da bo 
enak pregled nad zaslužkom in odtegljaji. O d
delek za obračun OD bo tud i v  bodoče od 
bru to  zaslužka odtegoval posameznikom
zneske članarine (ZK, sindikat, godba, itd.), 
anu itete  za stanovanjska in potrošniška po
sojila, alim entacijo in sodne izterjave, sk ra t
ka vse, kakor doslej. P ri prvem  vpisu bo t r e 
ba izpolniti tudi »pristopnico« (vzorec št. 2), iz

Številka hranilne knjižice STALNO POOBLASTILO
nHinHniiiiiniiiiiililiiiiiHi; z a  d v i g a n j e  d e n a r j a

S  H R A N IL N IH  K N JIŽ IC

Vlagatelj: 

Naslov: ..

ljubljanska banka
Poslovna e n o ta : ...................................................................................................

Pooblaščam(o) te le  osebe, da podpisujejo posamezno —  skupno* 
odpovedi za zgoraj omenjeno hranilno knjižico:

1. tov  ................................................................... ............................................

ki podpisuje takole: .................. .........................................................

2. tov.........................................................................................................................

ki podpisuje takole: ............................................................................

O d tis  š ta m p il jk e : P o d p is  la s tn ik a  k n již ice

* Eno na j s e  prečrta

V idel In o v e ro v il:

Izpoln i banka  

O b r. BLAG 11 (11 KB) 81 1648-72

Vzorec št. 3

katere  bodo vidni osebni podatki bodočega 
im etnika hran ilne  knjižice, ki jih  potrebuje 
banka.

Z zaslužkom zaposlenih ne razpolaga samo 
delavec sam, pač pa tud i družinski člani. Ce 
želimo, da denar iz h ran ilne  knjižice dviga 
tudi kaka druga oseba (žena, sta rš i itd.) iz
polnimo »stalno pooblastilo« (vzorec št. 3), s 
katerim  so vse pravice im etn ika hran ilne 
knjižice prenesene na pooblaščenca.

Za dvig d en a rja  iz h ran ilne  knjižice je  po
trebno prav  tako izpolniti en listek, ki je  p r i
kazan na vzorcu št. 4. K er večina ljud i k ra tek  
ali daljši čas občasno varčuje, jim  ta  vpis ne 
bo noviteta, k e r so lis tk i isti kot p ri k lasič
nih h ran iln ih  knjižicah. Na izplačilni dan (15. 
v mesecu) in en dan kasneje bodo vpisna in 
izplačilna m esta organizirana tu d i v Železarni. 
N am enjena bodo predvsem  delavcem , ki ne ži
vijo v zaselkih, k je r  je  banka, SDK ali pošta, 
te r  jim  je  dviganje denarja  s h ran iln ih  k n ji
žic odročno. Za 15. v mesecu je  predviden čas 
od 10 h do 18 h, 16. v mesecu pa od 6 h  do 14 h. 
V vseh ostalih  dneh se bodo OD vpisovali ali 
dvigovali na banki, SDK ali pošti. Z banko je

optrstivn« k  -------- |u b i ia n s A a  b a n k a
Oh .  -  ........................

DVIGNEM DIN

Zig !>*"»•

Naatov ..

tMvflka Dttum j Jit>* Staro »Mnja O«.« Snnro (MVNC*

Vzorec št. 4

dogovorjeno, da bo njihova služba vplačil in 
izplačil odprta vsak delavnik ves dan, v sobo
tah pa dopoldan. S tem  je  zajam čena ekspe- 
d itivnost denarnega poslovanja.

Kot je  razvidno iz opisanega gradiva, p red 
lagamo, naj bi s 15. feb ruarjem  1974 vsi zapo
sleni prešli na sistem  hran iln ih  knjižic.

Ni pa to edina oblika, ki je  možna p ri L jub
ljansk i banki. P ropagira jo  tud i sistem  čekov
n ih  knjižic te r  tekoče račune. Te oblike im ajo 
celo prednosti p red  hran iln im i knjižicam i, 
vendar zahtevajo določeno poznavanje den a r
nega poslovanja. Ce bi kdo želel p reiti na to 
obliko, je  to vsak mesec možno, k er se po
datki obdelujejo na velikem  IBM računalniku, 
k je r njegova kapaciteta  dopušča vsakom eseč
ne spremembe. Te oblike bomo obrazložili 
drugič.

S predlogom prehoda izplačil OD na h ra 
nilne knjižice so že seznanjeni neka te ri fu n k 
cionarji ZK in sindikata. Dogovorili smo se, 
da bo problem atika obravnavana m eseca ja 
nu arja  na delovnih skupinah. Vodje delovnih 
skupin bomo podrobneje seznanili s p redvi
denim potekom, tako da ne bo nejasnosti. Mi
šljen je  delovnih skupin bo m ed drugim  p red 
met obravnave na delavskih svetih  obeh 
TOZD te r OSS. Ta zasedanja bodo sklicana v 
drugi polovici ja n u a rja  prihodnjega leta, na 
katerih  se bomo končno na dem okratičen n a 
čin odločili, ali smo tud i m i za predlagano iz
plačilo OD na hran ilne  knjižice ali pa bomo 
ostali p ri starem .

P e te r Orožen

ZA DOBRO VOLJO 

V DVEH VRSTICAH

Reklama in resnica sta sestri. Natančno 
število očetov ni znano.

Švica je  evropska velebanka za begun
ski kapital.

Domišljav je  tisti, ki ob svojem rojst
nem dnevu pošlje čestitko svojim sta r
šem.

Razlika med otroci in moškimi je  v ce
ni za njihove igrače.

Sin: »Zakaj imajo vse jadrnice ženska 
imena?«

Oče: »Ker so drage 'in jih  je težko k r
mariti.«

Na dan sm učanja se ne staraš.

Zehanje je  za mnoge zakonske može 
edina priložnost, da odprejo usta.

Pokopališča so polna ljudi, ki so se ime
li za nenadomestljive.
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Sklepi DS TOZD metalurške proizvodnje
V novem brski številk i In form ativnega fu - 

ž inarja  ste  lahko preči ta li proizvodni rezu l
ta t poslovanja TOZD m etalurške proizvodnje 
za 9 m esecev letos. K ra tk a  inform acija še o 
finančnih  kazalcih.

TOZD metalurške proizvodnje skupaj
14,300.481 akum ulacije v III. k v arta lu  
42,782.765 u stv a rjen e  akum ulacije v 9 m e
secih
54.792.750 p lan irane akum ulacije za 9 m e
secev
68.393.250 akum ulacijč je  bilo predvideno po 
akcijskem  program u.

Pregled po obratih 
Jeklarna

4,970.144 izgube v III. k v arta lu  
11,006.942 izgube v 9 m esecih 
4,118.250 akum ulacije, predvidene po akc ij

skem  program u.
K ljub tem u da jek la rn a  skoraj dosega to- 

nažni plan, izkazuje po finančnih  kazalcih 
izgubo. Ta izguba je  predvsem  zaradi skoraj 
vsakodnevne podražitve reprodukcijskega 
m ateria la  in  nepredvidene velike redukcije  
električne energije ja n u a r ja  te r  v septem bru.

Livarna
125.300 izgube v III. kvarta lu  

7,830.879 akum ulacije v 9 mesecih
4.075.500 p lan irane akum ulacije  za 9 mesecev
6.228.750 akum ulacije  predvideval akcijsk i 
program .

Izguba v  tem  obratu  v III. k v arta lu  je  bila 
predvsem  zaradi redukcije  elek trične energije 
v  septem bru.

Valjarna
8,933.422 akum ulacije  v  III. kvarta lu  

34,092.076 akum ulacije  v 9 m esecih
31.795.500 p lan irane akum ulacije za 9 m ese
cev
36.653.250 akum ulacije  predvideval akcijsk i 
program

Kovačnica
4,118.129 akum ulacije  v  III. kvarta lu  

12,151.655 akum ulacije v 9 m esecih
18.921.750 p lan irane akum ulacije  v 9 m esecih
20.499.000 akum ulacije  p redvideval akcijski 
program

Jeklovlek
1,489.702 izgube v III. kv arta lu  t 

284.903 izgube v 9 m esecih 
P lan  ni predvideval ne dobička ne izgube.
894.000 akum ulacije  je  p redvideval akcijski 
program .

Podjetje skupaj
51,198.297 akum ulacije v 9 mesecih
61.500.000 p lan irane akum ulacije  za 9 m ese
cev
83.606.250 akum ulacije je  bilo predvideno po 
akcijskem  program u.

DS TOZD m etalu rške proizvodnje je  na za
sedanju  14. novem bra razp rav lja l o finančnih  
kazalcih poslovanja. O proizvodnih je  raz
p rav lja l na p rejšn jem  zasedanju. P odatk i o 
poslovanju TOZD v 9 m esecih kažejo, da 
v povprečju  skoraj dosega p lan irano  akum u
lacijo. Ce ne bi bilo ob jek tivn ih  vzrokov (re
dukcije  el. energije, pom anjkan ja  starega že
leza, občasno pom anjkan je fizične delovne 
sile in izredno povišane cene osnovnih rep ro 
dukcijsk ih  m aterialov), bi presegala p lan irano  
akum ulacijo.

Da bi TOZD zaključila poslovno leto  s čim 
bolj ugodnim  gospodarskim  rezultatom , je  DS 
na tem  zasedanju  sp re je l nasledn je  sklepe:

1. O bratovodjo jek larn e  se zadolžuje, da ta 
koj pristopi k  izdelavi sanacijskega prog
ram a. Takoj se m ora uvesti racionalnejša po
raba livnega m ateria la , elektrod, legur, 
poostriti tehnološko in delovno disciplino. S a
nacijsk i program  m orajo obravnavati delovne 
skupine v jek larn i. P rogram  sanacije  m ora 
obratovodja predložiti DS.

2. Sef proizvodnje organizira posvet z obra- 
tovodji jek larne, v a lja rn e  in  glavnim  tehnolo

gom za term ično obdelavo z nam enom , da se 
dogovorijo za skupno akcijo  izdelave in  p re 
delave kvalite te  OCR 4 ex. sp. N astal je  pe
reč problem  prodaje  te  kvalitete, k er se izde
lu je  s prevelikim i napakam i.

3. P rodajno  službo in  PD se zavezuje, da 
p ri p lan iran ju  proizvodnje tesno sodeluje z 
o rganizatorji proizvodnje. Doseči je  treb a  op
tim alno izkoriščanje proizvodnih kapacitet in 
čimbolj ugodno akum ulacijo.

4. K adrovsko službo se opozori na pereče 
pom anjkan je fizične delovne sile in bolj p lan 
sko organizirano kadrovsko politiko.

5. V jeklo vleku se m ora u red iti tehnologija 
proizvodnje.

6. S tro jno vzdrževalno službo se ponovno 
opozori, da se stan je  tekočega vzdrževanja 
agregatov ni izboljšalo. DS je  že m aja  opozo
ril to službo na ta  problem .

DS je  na tem  zasedanju  razp rav lja l o p red
logu gospodarskega načrta  TOZD ZA P R I
HODNJE LETO. Predlog je  obravnavala 
večina delovnih skupin. B istvenih pripom b ni 
bilo. Tudi na DS n i bilo b istvenih  vsebinskih 
pripom b. Zato ga je  DS potrd il z oceno, da so 
izhodišča realna.

P redv idevan ja  bodo dosegljiva, če bo te 
koče zagotovljena potrebna količina kvalite t
nega reprodukcijskega m ateriala. N adalje je 
že v začetku prihodnjega le ta  zagotoviti p lan i
rano fizično delovno silo. P roda jna  služba, PD 
in izvozni oddelek m orajo zagotavljati za vse 
agregate dovolj naročil, in  sicer taka, ki p ri
našajo  akum ulacijo. Zagotoviti je  treb a  bolj 
plansko, kvalitetno  in  tekoče vzdrževanje 
proizvodnih naprav. Tudi politika OD delav
cev naj bo stim ulativna in  je  treba  poskušati 
obdržati realno vrednost OD.

DS je  dal soglasje k  osnutku pogodbe o 
investicijskem  v lagan ju  v Železarno Š tore iz 
skupnih  sredstev  slovenskih železarn.

Leskošek F ranc

Preventiva in vzgoja v cestnem prometu
SESTAV IN NALOGE SVETA 

SR SLOVENIJE ZA PREVENTIVO 
IN VZGOJO V CESTNEM PROMETU

Število prom etnih  nesreč zaradi povečanja 
prom eta in  drug ih  vzrokov nenehno narašča. 
V zvezi s tem  je  tud i vedno več prom etnih  n e 
sreč s sm rtn im  izidom te r  težkim i ali lažjim i 
telesnim i poškodbami. Med subjektivnim i vzro
ki nesreč so predvsem  prevelika hitrost, alko
holiziranost prom etnih  udeležencev, izsiljeva
n je prednosti, nepravilnosti pešcev, p reh iteva
nje, nepazljivost in  u tru jen o st voznikov itd.

N avedene vzroke v prom etnih  nesrečah lah 
ko zm anjšam o z doslednejšim  izvrševanjem  
prom etnih  predpisov že sam i vozniki m otornih 
vozil. P oudariti pa je  treba, da niso povzroči
te lji p rom etnih  nesreč samo subjek tivn i vzro
ki, tem več tud i objektivni, kot so slabe ceste 
ipd. Saj izredno naraščajoč prom et zahteva so
dobnejše ceste, po ka te rih  bo lahko varne je  in 
h itre je  potekal prom et. V naši državi že pote
kajo  zelo važne prom etne žile, ki služijo ne le 
domačemu, zelo povečanem u prom etu, am pak 
tud i m ednarodnem u.

S sp re je tjem  am andm aja L k  ustav i SRS je 
družbena sam ozaščita postala ustavna katego
r ija  ozirom a tem eljn i odnos, na katerem  je  za
snovan naš varnostn i sistem. Zato je  tud i re 
publiški zakon o varnosti cestnega prom eta v 
SRS odločil funkcijo, s ta tu t in naloge repub
liškega in občinskih svetov za preventivo in 
vzgojo v cestnem  prom etu. Na podlagi tega za
kona je  svet SRS za preventivo in  vzgojo v 
cestnem  prom etu sp reje l poslovnik, ki podrob
neje določa naloge, funkcijo in s ta tus om enje
nega sveta, p ri čem er je  upošteval dolgoletne 
izkušnje bivše republiške kom isije za varnost 
prom eta pri RSNZ, ki je  bila do im enovanja 
sveta SR Slovenije za preventivo in  vzgojo v 
cestnem  prom etu strokovni organ RSNZ.

Svet SR Slovenije za preventivo in vzgojo 
v cestnem  prom etu  je  ustanovljen  kot d ruž
beno telo. P redsednika, ta jn ik a  in  člana sve
ta  im enuje izvršni svet skupščine SRS. 
Za člane sveta se im enujejo  p redstavnik i za
in teresiran ih  organov in  organizacij te r  stro 
kovnjak i s področja cestnega prom eta.

Na k ratko  naj citiram  naloge sveta SRS za 
preventivo in  vzgojo v cestnem  prom etu:

— obravnava in  proučuje cestno prom etno 
problem atiko te r  podpira znanstveno in  raz i
skovalno delo na področju cestnega prom eta;

— pospešuje prom etno vzgojo in izobrazbo 
udeležencev v cestnem  prom etu;

— usm erja prom etno vzgojo in preventivno 
dejavnost organov in organizacij, k i se u k v ar
ja jo  z vprašan ji varnosti cestnega prom eta te r 
u sk la ju je  njihovo delo;

— nudi strokovno pomoč občinskim  in m ed
občinskim  svetom  za preventivo in vzgojo v 
cestnem  prom etu  te r  u sk la ju je  njihovo delo 
p ri organizaciji in izvedbi prom etno vzgojnih 
dejavnosti;

— izdaja in  razširja  prom etno vzgojne pu
blikacije te r  razv ija  in pospešuje varnost cest
nega prom eta in prom etno vzgojo prek drugih  
sredstev  javnega obveščanja in predlaga orga

nom in organizacijam , ki se ukvarja jo  z v p ra 
šan ji cestnega prom eta, ukrepe za izboljšanje 
n jene varnosti.

Naloge občinskih in  m edobčinskih svetov za 
preventivo in  vzgojo v cestnem  prom etu  so do
ločene v skladu s citiranim i nalogam i sveta 
SR Slovenije za preventivo in vzgojo v cest
nem  prom etu. S tem  so delno prikazan i sub
jek tivn i in  objektivni vzroki prom etnih  nesreč, 
katere  lahko v veliki m eri sam i odpravim o, ter 
sestav  in  naloge od republiškega do občinskih 
svetov za preventivo in vzgojo v cestnem  pro
metu.

R udi B latn ik

OMEJITEV HITROSTI NA JAVNIH CESTAH 
SR SLOVENIJE

V erjetno vse voznike m otornih  vozil zani
ma, kako je  sedaj z om ejitvijo  hitrosti, o k a 
te ri je  veliko govora in  p isan ja  p rek  javnega 
obveščanja. Po zakonu o varnosti cestnega 
prom eta je  republišk i sek re tar za no tran je  
zadeve m ed drugim  pooblaščen, da lahko 
predpiše om ejitev h itrosti vožnje za posam ez
ne v rste  vozil ali za vsa vozila na določenih 
cestah  ali delih cest, če je  to potrebno za v a r
nost prom eta. Do uveljav itve zakona o p re
kršk ih  (Uradni lis t SRS, št. 7-31/73) je  lahko 
predpisal zoper k ršite lje  take odredbe tudi 
kazni. K er je  ta  zakon o p rek ršk ih  odvzel 
upravnem u organu pravico, da s svojim  pred
pisom, npr. om ejitvijo  hitrosti, predpiše tudi 
kazen za prekršek, je  bilo nujno, da se je  
sprem enil in dopolnil tud i zakon o prekrških, 
ki sedaj predpisuje, da se z denarno kaznijo 
100 d inarjev  kaznuje za prekršek, kdor vozi 
v nasp ro tju  s predpisi o največji dovoljeni h i
trosti, tj. 100 km  na uro.

Torej na podlagi zakona o varnosti cestne
ga prom eta je  republiški sek re tar za no tran je 
zadeve izdal odredbo o om ejitvi h itrosti vož
n je  n a  jav n ih  cestah v SR Sloveniji. Tako je  
sedaj na m agistraln ih  in  regionalnih cestah 
om ejitev 100 km  na uro  te r  na lokalnih  cestah 
80 km  na uro. Na avtom obilski cesti V rhnika— 
P ostojna pa h itro st vožnje ni om ejena.

Seveda pa ostanejo še naprej v veljav i ome
jitve  h itrosti vožnje na delih cest, ki potekajo 
skozi naselja, te r  h itrosti, ki so s posebnimi 
predpisi določene za avtobuse, tovorna m o
torna vozila s priklopnim i vozili ali brez njih. 
Ta odredba je  začela velja ti 30. 10. 1973 in 
velja  do 30. 10. 1974. K asneje pa bo to u reja la  
zakonodaja.

Občane ravenske občine pa verje tno  najbolj 
zanim a, kako je  s cestami, ki vežejo našo ob
čino z drugim i občinami. 100 km  na uro lahko 
vozimo na m agistraln ih  in regionalnih  cestah, 
ka tere  lahko ločimo po štev ilkah  cest, in sicer 
m agistralne ceste im ajo številke od 1 do 1. 
regionalne pa od 300 do 400. Na vseh ostalih 
cestah lahko vozimo 80 km  na uro, seveda pa 
p ri tem  m oram o upoštevati om ejitve hitrosti, 
ka tere  so označene z znaki za posebne od
redbe.
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POSVETOVANJE O PROBLEMATIKI 
ORODNIH JEKEL

V času od 13. do 15. novem bra 1973 je  Me- 
talb iro  iz Zagreba v sodelovanju z Železarno 
Ravne v okviru akcijskega program a za »Leto 
kakovosti« organiziral om enjeno posvetovanje 
v Domu železarjev na Ravnah. P rogram  po
svetovanja je bil razdeljen  na dva dela. P rva 
dva dni smo obdelali široko področje m eto
dike preiskav posam eznih v rst orodnih jekel 
in k rite rije  za pravilno  izbiro orodnih jekel 
glede na njegove lastnosti v splošnem. T retji 
dan smo posvetili inform acijam  in širši debati 
o izbiri orodnih jekel za izdelavo orodij na 
ožjih specifičnih področjih uporabe. R azprav
lja li smo tudi o današnjem  stan ju  in perspek
tivah  orodnih jekel v litem  stanju .

Ze dolgo je  poznano, da naše potrošnike 
zelo teži p roblem atika preizkušanja lastnosti 
Orodnih jekel in da je  na tem  področju p re 
cej nesporazum ov. V ečkrat želijo potrošniki 
naših jekel poslati svoje strokovnjake k nam  
na prakso, predvsem  v laboratorije . Tak n a 
čin norm alno delo zelo moti, doseženi uspeh 
pa je  glede na vloženi tru d  razm erom a m a j
hen. Precej naših strokovnjakov bi m orali 
angažirati za nekaj posameznikov, če jih 
sprejm em o na prakso, pa še naknadno nato 
želijo najrazličnejše inform acije in dokum en
tacijo. Zato smo se že pred  leti odločili za 
bolj organiziran način posredovanja inform a
cij in  dokum entacije. Organizacijo posveto
van ja  smo prepustili za to specializiranem u 
podjetju  M etalbiro iz Zagreba, katerem u je 
bila poverjena tudi izdelava celotne doku
m entacije jugoslovanske tipizacije orodnih 
jekel. Tako im a to podjetje najboljši pregled 
nad potrošniki orodnih jekel. To podjetje je  
tudi specializirano za izdajan je ustreznih  pu
blikacij in strokovno-tehničnih  inform acij.

Doslej so bili še vedno sem inarji v organi
zaciji M etalbiro — Železarna Ravne dobro 
organizirani in tudi v našem  interesu  izredno 
uspešni. N ovem brsko posvetovanje pa je  bilo

nekako na naj v išji strokovni višini. Med 55 
udeleženci iz 28 podjetij, dveh faku lte t (Beo
grad in L jubljana) te r  višje tehnične šole iz 
Novega Sada so bili k a r š tirje  doktorji in  več 
kot polovica diplom iranih inženirjev. Precej 
je  bilo vodij laboratorijev  in  šefov kontrol, 
tako da so strokovne inform acije prišle v 
p rave roke. Naši sodelavci iz službe MR so 
udeležence posvetovanja seznanili z m ožnost
m i Železarne Ravne p ri specialnih preiskavah 
in raziskavah orodnih jekel. Razjasnili so 
mnogo problem ov o m etodah, ki so prim erne 
za posam ezne v rste  orodnih jekel, še prav  
posebnega pom ena pa je  p rav ilna in u tem e
ljena izbira orodnih jekel za določene n a
mene.

Z aključne debate so nas v precejšn ji meri 
prepričale, da smo na posvetovanju dokaj 
razčistili problem e preizkušanja orodnih je 
kel, ugotovili, kaj se izplača in kaj se ne iz
plača preizkušati p ri posam eznih v rstah  orod
n ih  jekel glede na to, kaj od n jih  pričaku
jemo. Naš glavni nam en pa je  bil v tem, da 
bi naše potrošnike prepričali, da ne bi po
stav lja li v svojih tehničnih  pogojih zahtev, o 
k a terih  ne bi bili prepričani, da so res po
trebne in utem eljene.

Precej živa debata je  bila tud i v zvezi s 
problem i tipizacije orodnih jekel v Jugosla
viji.

Jože Rodič, dipl. inž.

NOVE KNJIGE V STROKOVNI 
KNJIŽNICI

5324 Sokolič M., Določitev toplotne obde
lave za vzmetno jeklo 1973.

5325 Dokič M., Saobračajna politika SFRJ
1973.

5326 O rr C. H., Computers in Analytical 
Chemistry 1970.

.

5332 Schvvarzenbach G., Die komplexome- 
trische T itration 1965.

5333 Neuzeitliche V erfahren der W erk- 
stoffpriifung 1973.

5334 Sagel K., Tabellen zur Rontgen Emi- 
ssions und Absorptionsanalyse 1959.

5335 S tahlfehleratlas 1971.
5336 Miiller W., Theorie der elastischen 

Verform ung 1959.
5337 M ainka J., Hartereitechnisches Fach- 

vvissen 1973.
5338 Pasternak M., Fachkunde fiir For- 

men und Giesser 1972.
5339 Starčevič D., Proračun investicije — 

teorija i praksa 1973.
5340 Kamp A. W., NC Maschinen Fach- 

w orter und Definitionen 1970.
5341 Gentzsch G., Blechbearbeitung — 

Ausschneiden und Trennen, Scheren 
und Pressen 1971.

5342 Konig W., Spezifische Schnittkraft- 
w erte fiir die Zerspanung m etalli- 
scher W erkstoffe 1973.

5343 Miiller R. O., Spektrochemische Ana- 
lysen m it Rontgenfluoreszenz 1967.

5344 Kund J., Optim ierung des Arbeits- 
krafteinsatzes in der Instandhaltung 
1970.

3587/306 Prešeren A., Geneza vključkov 
— prim erjava med lito in valjano 
strukturo  1973.

5303 M aynard H. B., Industrijski inženje- 
ring 1973. 2.

5345 Skoblo C. Ja., S litki dlja krupnih po- 
kovok 1973.

5346 Jenkins R., Practical X — Ray Spec- 
trom etry  1972.
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S T R O K O V N A  POSVETOVANJA IN RAZISKAVE
5330 H lebanja J., Čelni zobniki. Teorija, 

preračun in konstrukcija 1972.
5331 Jahnig W., M etallographie der Gus- 

slegierungen 1971.

Naj navedem  nekaj m agistraln ih  regional
n ih  cest, po ka terih  se precej vozimo.

M agistralne ceste:
Vič—D ravograd—M aribor—P tu j—Ormož 
M aribor—Slovenska B istrica—Celje—-Ljub

ljana
L jub ljana—Novo m esto 
L j ubij ana—K ran j—Jesenice 
L j ubij ana—V rhnika
V rhnika—Postojna (avtom obilska cesta — 

ni omejitve)
Regionalne ceste:
Ravne—P revalje—Mežica—Č rna 
Ravne—D ravograd—Slovenj G radec—Vele

nje—Šoštanj 
Za lažjo orientacijo  vam  dostavljam  načrt 

oštevilčenih cest v  SR Sloveniji, s katerega 
boste lahko določili vrsto  ceste ozirom a p rila 
godili h itro st vožnje.

Glede potrebe po om ejitvi h itrosti na naših 
cestah se je  predhodno že veliko razpravljalo  
na različnih nivojih. Saj gre za občuten porast 
prom etnih nesreč zaradi neprim erne hitrosti 
na cestah, p ri čem er so tudi posledice občut
ne. S to om ejitvijo  pa smo skoraj prepričani, 
da se bo število prom etnih  nesreč zm anjšalo.

Najverjetneje varnostni pasovi
Svet SR Slovenije za preventivo in  varnost 

v cestnem  prom etu  sodeluje v  akciji v zvezi 
z novim  zakonom  o varnosti prom eta, v m ed
narodni akciji »varnostni pas«.

S tatističn i podatki kažejo, da je  veliko v a r
nejša vožnja voznikov m otornih vozil z upo
rabo varnostnega pasu, predvsem  pri avtom o
bilskem  trčen ju . Na petdnevni konferenci v 
Ziirichu so strokovnjak i osmih držav članic 
razprav lja li o tem, da bi bilo treb a  obvezno 
vpeljati varnostne pasove p ri avtom obilski 
vožnji. Zato so tud i podprli zahtevo, naj bi z 
zakonom  predpisali obvezno uporabo teh p a 
sov v prom etu. Tako lahko km alu  pričakuj e

M agistralne in regionalne

"% • LEGENDA

. . .  m ag istra lne  ceste  
(številke o d  1 d o  7)

. . .  reg io n a ln e  ceste
(številke o d  300 d o  400)

mmm avtomobilska cesta

3587/305 Skarbinski M., Konstruiranje 
u litih  delov 1973.

5208 Handbuch der Normung 2. 1972.
5327 Ivčič M., Zaštita na radu I, II. 1972.
5328 Majevič M., Stim ulativna raspodela 

ličnih dohodaka 1973.
5329 H lebanja J., Čelni zobniki. Tabele 

funkcijskih vrednosti za proračun
1972.

c e s te  v SR Sloveniji

mo zakon o obvezni uporabi varnostnega 
pasu.

V zvezi s koncentracijo  alkohola, ki ga lah 
ko im ajo vozniki m otornih vozil v  krvi, pa 
za sedaj še ni rešeno to  vprašanje. Torej 
velja  še naprej za poklicne voznike 0,0 pro
mila, za voznike am aterje  pa 0,5 promil. K m a
lu pa bo izšel tud i zakon, ki bo točneje dolo
čal količino alkohola, k i ga lahko im a voznik 
m otornega vozila. Rudi B latn ik
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Kar ne korenini v naši zemlji, mi ni všeč
Pogovor z Matevžem Hacetom

Dr. Franc Sušnik - 75 let

Novembra je ravnatelj ravenske študij
ske knjižnice dr. Franc Sušnik dopolnil 75 
let. Jubilej je praznoval v krogu prijate
ljev od blizu in daleč skromno, kakor je 
ostal skromen ob vseh svojih življenjskih 
uspehih.

Zdaj, ko smo se že davno navadili dej
stva, da je na Ravnah gimnazija, ki vsako 
leto odpira vrata desetinam maturantov k 
univerzi, snažnim duhovnim poklicem in 
boljšemu kruhu, ko tudi brez študijske 
knjižnice ne bi znali več biti, ko so vkle
sane v granit in odlite v bron vse besede 
padlim v spomin in živim v opomin, morda 
laže kot kdaj koli prej pregledamo vred
nost in pomen vsega, kar je dr. Sušnik dal 
trajnega svojim Korošcem.

Kakor pri narodnih pesmih, starih ba
janjih in rekih nikoli nimamo v zavesti 
njihovih tvorcev, ampak jih sprejemamo 
po njihovi lepoti in globini kot sestavni 
del svoje duhovnosti in kulture, tako ne
podpisane Sušnikove stvaritve živijo in 
žarčijo svoje poslanstvo brez prestanka ter 
postajajo last vseh. On pa ostaja sredi njih 
snovalec novih humanih dobrin, razlaga
lec preteklih narodnih usod in svetovalec 
poti kulture v našem času.

Zato vodijo poti mnogih k njemu na 
grad in kdo, ki misli, da mu mlajši fun
kcionarji kulture delajo krivico, požuga, 
da bo šel k Sušniku. Pa drugi pride, ki za 
veliko slovesnost ne ve svečanih besed. Iz 
ljubljanskih inštitutov, s televizije in iz 
bajt pridejo ter so vsi enako toplo spre
jeti, vsi deležni globoke življenjske mod
rosti.

Dosegel je marsikatere počastitve in 
priznanja, a mu ni bilo do njih. Namesto 
kariere ali velikomestne kulturniške sine- 
kure je že na začetku izbral svojo Koroško 
ter ji ostaja zvest v nenehnem razdajanju 
samega sebe.

Mnoge knjige z leti umrejo na prašnih 
policah, modrost in dobrota pa ne moreta 
umreti. Še mnogo zdravih let, dr. Sušnik!

Marjan Kolar

Poleg d rug ih  slovenskih pisateljev, k i so se 
m udili n a  R avnah  26. in  27. oktobra 1973, nas 
je  obiskal tu d i znani slovenski p isatelj iz No
tran jske  — M atevž Hace. Ponudila se nam  je 
čudovita priložnost, da o tem  človeku, ki je  na 
tako topel način opisal našega preprostega 
človeka v svojih  delih, zvemo še kaj več, zato 
smo ga prosili za pogovor.

Ko sem se zazrla v tega srednje velikega, 
čokatega moža s popolnom a belo glavo, ki n e
hote vzbuja spoštovanje, sem skorajda pozabi
la na vsa vprašanja, ki sem m u jih  želela po
staviti. Šele njegov p rijazn i nasm eh me je  zo
pet toliko opogumil, da sem  končno le začela.

»Med vojsko ste se kot politkom isar XIV. di
vizije precej dolgo borili na Koroškem. K akš
ni občutki se v vas porajajo , ko se zdaj, v m ir
nem  času, zopet v račate  v te  kraje?«

Za tren u tek  se je  zazrl nekam  čez mizo, po
tem  pa počasi prik im al in  začel govoriti v 
značilnem  no tran jskem  narečju :

»Veliko se je  sprem enilo od tis tih  časov, ko 
smo v koroških hrib ih , k ad a r n i bilo borbe, 
plesali cele noči. In d u strija  se tu  zdaj zelo n a 
glo razvija, km etijstvo  pa izum ira. T ak ra t so 
bili h levi še polni živine in vsepovsod je  bilo 
opaziti patriarhalnost, zdaj pa tega ni več. Do 
leta 1955 je  še bilo, zadnjih  18 le t pa m ladina 
nim a srca in duše pri zemlji, tako bo počasi 
vse zapuščeno.«

Pripovedoval je  še o tis tih  vojnih časih, ki 
jih  je  preživel skupaj s Korošci, in  rad  se jih  
spominja.

»Vidva s Prežihom  sta  oba poznala K oro
šce. Ali ste vi gledali nan je  drugače kot P re 
žih?«

»Koroško sem gledal z očmi N otranjca. Po
znal sem jo, ko sem b ra l P reg lja  in  Meška. 
Bolj sem spoznal ljud i šele potem, m ed vojno. 
P režih je  bil pa dejansko zaljub ljen  v K oro
ško, v zemljo, v delo na km etiji.«

Hace ni pozabil povedati, da je  po vojski do
s tik ra t prenočeval p ri P režihu  in kako zelo so 
bili gostoljubni.

»Vi in P režih  sta zrasla na približno enakih 
tleh: delo v gozdu, delo na polju, na km etiji. 
Kako ste pa vi preživeli svoja m lada leta?«

Preden  je  spregovoril, je  bilo videti, da se 
m u njegov izredno dobri spomin vrača za le 
ta  in le ta nazaj, še v zgodnjo otroško dobo.

»Bil sem s ta r 11 let, ko so me dali nekem u 
km etu  služit za pastirja . Zm eraj sem m oral 
delati, ali na polju, na žagi ali v gozdu. V m o
jem  k ra ju  so ljud je  po službi balinali ali pa 
kvarta li. Za take stva ri nisem  nikoli im el ča
sa. Do zem lje im am  še zm eraj tak  odnos kot 
p red  vojno. Razlika m ed odnosom do dela p ri 
km etu  in  delavcu je  v grobem  ta, da delavec 
gleda na uro, km et pa na vrem e. Delavec si ne 
m ore pri delu veliko pom agati s srcem, dela

bolj z razum om , km et je  pa poleg tega še z 
vsem  srcem  prižet na zemljo.«

»Vaši politični in  književni p rvenci so se 
pojavili v časopisih že le ta 1937. K ako se je 
vse to vaše delo začelo?«

»Začel sem pisati le ta 1937 v F ranciji. Č lan
ke sem pošiljal v ,Tabor', .Delavski lis t' in 
druge. To je  bilo bolj ali m anj novinarsko de
lo. Potem  sem po v rn itv i iz F rancije  p isal o 
živ ljenju  kmetov, tud i to je  bilo tako  novi
narsko pisanje.«

»K akšna je pot od dopisnika do p isatelja? 
Ali m islite, da bi se razvili v p isa te lja  tudi, če 
bi ne bilo vojne?«

»Imel sem željo, da bi napisal sam o toliko 
kot pokojni dr. Hinko Dolenc, ki je  živel na 
N otranjskem  12 let, napisal pa je  tr i  ali štiri 
črtice. Če bi ne bilo partizanstva  in revolucije, 
se gotovo ne bi razvil v pisatelja.«

»Ali so vas vojne grozote tako pretresle, da 
so vam  iz n jih  začele n as ta ja ti lite rarn e  zgod
be?«

»Od le ta  1942 pa do konca vojne sem se ude
ležil približno 162 borb. T ak ra t je bilo res hu 
do, vseeno pa sem se na dolgih pohodih le m a
lokdaj zares u trud il, ker sem bil vajen  trd n e
ga dela. Kot kom isar sem m oral borcem  daja ti 
m oralno podporo, jim  vedno pom agati, kolikor 
sem mogel. P isal šem  partizansk i dnevnik, iz 
katerega so potem  nastali K om isarjevi zapi
ski.«

»Je bila potrebna kakšna posebna vzpodbu
da, da so izšli .K om isarjevi zapiski'?«

»Imel sem v načrtu , da bi jih  kdaj kasneje 
izdal. N ekateri slovenski p isa te lji pa so me 
ta k ra t nagovarjali, naj jim  prinesem  m aterial, 
pa bodo oni pisali.«

Hace je  tud i im enoval tis te pisatelje, ven
dar je  dejal, naj tega ra je  ne zapišem, in na
daljeval:

»Prežih pa mi je  rekel: ,K ar si doživel v r e 
voluciji, k a r piši, sam  napiši, n i treba nikom ur 
nič p rav iti!' Tako sem dobil voljo in vztra ja l 
pri pisanju. N ekateri so mislili, da me bodo li
te ra rno  uničili, k e r sem bil p ri nekaterih  opi
sih preveč odkrit, pa sem si rekel, da me ne 
bodo, da se jim  ne dam. Zdaj me ne prizadene 
nobena negativna k ritik a  več. P režih  je  o k ri
tik i dejal: »Bolje je, če ti  kakšno knjigo raz
trgajo, kot da jo sploh zatajijo.«

Pogovor, ki je  bil v začetku nekam  zadržan, 
je zdaj tekel že čisto sproščeno. Tako je  M a
tevž Hace povedal tud i kaj takega, za k a r  je  
malo zatem  dejal: »Tega pa ni treb a  zapisati,« 
ali pa: »Tega pa n ikar ne zapišite!«

»Ali ste  literarno  že izčrpali vse vojne do
živ ljaje ali pa jih  je  še kaj ostalo in jih  nam e
ravate  obdelati?«

»Da, cel kup  stvari je  še, nam eravam  jih  ob
delati in  izdati v obliki črtic.«

Da ne pade prehitro Foto: F. Kamnik H
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KULTURNA KRONIKA
Razstavni program  likovnega salona

Adaptacija ravenskega likovnega salona 
se je nekoliko zavlekla, zato se je začela 
naša razstavna sezona letos izjemno po
zno — šele decembra, in bo torej tudi pro
gram  ustrezno srajšan. Glede na težko fi
nančno stanje v ravenski kulturni skup
nosti, v kateri še sredstva po sprejetem  
ključu že nekaj let delijo po dejavnostih, 
likovna dejavnost pa je doslej prejem ala 
le po 15.000—20.000 dinarjev letno, je 
svet likovnega salona sprejel minimalni 
razstavni načrt, čeprav ob sprejem u tudi 
še ni bilo jasno, kako ga bo finančno lahko 
realiziral. Po tem  načrtu bodo v posamez
nih mesecih naslednje razstave:

decembra slikarska kolonija Ravne 73, 
januarja  Bogdan Čobal — Vladimir Po
točnik,
februarja  Franc Boštjan — Oton Polak
ali Tošo Primožič,
marca K arel Zelenko,
aprila Nikolaj Omersa,
m aja otroške risbe,
junija stalna zbirka likovnega salona.

K er bodo razstave odprte večinoma sa
mo po 14 dni, je  seveda možno, da bo ta 
spored še dopolnjen s kakšnim avtorjem  
ali skupino, saj ne bo vprašanje prostor, 
ampak denar.

Slikarska kolonija Ravne 73
Razstava letošnje slikarske kolonije kaže 

precejšnjo pestrost, saj so v njej tako ge
neracijsko kot nazorsko zastopani različni 
predstavniki. Glavnino vendarle pred
stavlja tisti tip slikarstva, ki lahko ima ob 
bolj poglobljenih razpravah različne oz
nake, ki pa ga družim  pod skupnim 
imenom m odernizirani realizem v močno 
osebnih enačicah, in ki ga na ravenski 
razstavi zastopajo po vrsti Cesar, Danč, 
Gorjup, Kores, Lugarič in Mayer. Reali
zem pravim  zato, ker slike teh slikarjev 
prikazujejo izseke iz resničnega življenja, 
ker so na njih  objekti podani v organskih 
zvezah in razm erjih, ker, skratka, nobena 
stvar ni toliko preinterpretirana, da bi 
služila slikarju  samo kot pobuda za popol
noma svobodno lastno obdelavo.

Še bolj jasen postane pojem individual
nega modernega realizm a ob platnih Ewe 
Wasikiewicz-Wolnicke, ki je simbolično 
prepletla spoznavne koroške motive (to
varna, Kotlje) s ponavljajočo se žensko 
postavo te r s tem  in le z dvema, trem i 
uporabljenim i barvam i dosegla učinek 
osebne izpovedi.

Hace gre rad  m ed ljudi, da ga lju d je  vidijo, 
kakšen je. P rav i, da bi p isa te lji m orali med 
ljud i in  jim  kaj svojega prebrati.

Nisem si mogla kaj, da ga za konec ne bi 
vprašala, ali kaj zasleduje, kako pišejo danes 
mladi,

»Mladi gledajo na sta re jše  skozi svoje oči. 
To, k a r  oni pišejo zdaj, so Francozi pisali že 
pred  leti. K ar ni slovensko, k a r  ne korenini v 
naši zemlji, to m i ni všeč. Jaz  pišem  za slo
venski narod, za preproste ljudi. V svojih  de
lih sem posvetil vso pozornost navadnim  bor
cem, preprostem u človeku, tistim , ki so nosili 
na svojih  plečih revolucijo in  vse trp ljen je  
NOB.«

Z latka S trg a r

Dosledno abstraktna sta M arijan Tršar 
in Andrej Grošelj, ki jim a je pokrajina z 
značilno linijo ali obliko le inspiracija za 
ustvarjanje. P ri T ršarju  gre ‘za nadaljeva
nje njegovega načina slikanja, pri Grošlju 
za iskanje lastnega izraza v enem od m a
terialov, ki jih uporablja.

Je  pa popolnoma razumljivo, da so ve
liko bolj ugajale naprim er slike M ayerja, 
Lugariča, Koresa, Gorjupa, Danča in Ce
sarja, ker so v njih  gledalci spet enkrat 
prepoznali svojo lastno pokrajino, gledano 
skozi oči umetnikov in preustvarjeno na 
osebni način. Vsekakor pa je prevladalo 
mnenje, da je imel organizator kolonije 
srečno roko pri izboru slikarjev, saj je 
razstava lep kulturni dogodek za naš kraj.

Dogovarjanje o novem načinu 
financiranja kulture

Težko je sicer napovedati, kdaj bo dose
gel val razprav o novem načinu financi
ran ja  kulture naš konec, vsekakor pa naj
brž kar kmalu, saj menda z novim letom 
dosedanji zakon ne bo več veljal, pa tudi 
ustavne spremembe bodo resno posegle 
vmes. Kakor m arsikje drugje, bodo tudi 
na področju kulture sam oupravni dogovori 
in sporazumi nadomestili dosedanje prora
čunske in druge avtomatizme.

Stvari pa najbrž ne bodo niti preproste 
n iti lahke, ker naj bi se po prvih  inform a
cijah denar za kulturo v prihodnje stekal 
iz določenih desetink odstotka od bruto 
osebnih dohodkov. Od vsega denarja pa, 
ki se bo tako zbral v tem eljni kulturni 
skupnosti, bo (po novem dogovoru) treba 
odvesti dogovorjen znesek (ali odstotek) 
republiški kulturni skupnosti.

To pomeni, da bodo morali tako domači 
kot republiški kulturniki priti pred de
lovne kolektive z zelo jasnimi in utem elje
nimi program i svoje dejavnosti in da jih 
bodo morali vsak hip tudi dobro zagovar
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jati, da bodo ustrezni organi sam ouprav
ljan ja izglasovali denar zanje.

Enako, kakor že za telesno kulturo, bo
mo tudi za kulturo objavili takšne 
programe, da bodo člani delovne skupnosti 
pravi čas seznanjeni z njimi.

M arjan Kolar

VRES SNEMAL TELEVIZIJSKO 
ODDAJO

Konec letošnjega oktobra se je pri nas 
mudila TV ekipa iz Ljubljane. Redakcija 
glasbenih oddaj NAŠI ZBORI se je odlo
čila na podlagi tonskih posnetkov našega 
zbora posneti TV oddajo o VRESU. To je 
vsekakor veliko priznanje našemu zboru. 
TV ekipa z redaktorico Bačo Šramlovo in 
režiserjem Stanetom Skodlarjem  je ob 
spremni besedi inž. M itje Šipka in vresovci 
tri dni snemala od Kotelj do Tople. Od de
setih pesmi, ki jih  bo zbor predstavil gle
dalcem TV, bo tekel kom entar o naših 
ljudeh, ku lturi in gospodarstvu.

Sončno vreme, lepa jesenska pokrajina 
in dobra štimunga, ki je vladala vse dni 
snem anja med nami, je omogočila ekipi 
pripravo prisrčne oddaje o našem zboru 
in naših krajih. Oddaja, ki so jo posneli v 
barvah, bo na sporedu v februarju  prihod
njega leta.

SEMINAR ZA ZBOROVODJE
OZKPO Ravne na Koroškem je 9. in 10. 

novembra 1973 organizirala dvodnevni se
m inar za zborovodje in pevce naše občine. 
Prof. Lojze Lebič, profesor dirigiranja na 
pedagoški glasbeni akadem iji v Ljubljani, 
in Borut Loparnik, muzikolog in glasbeni 
urednik Radia Ljubljana, sta predavala 
zborovodjem in pevcem o izbiri in sestavi 
koncertnih sporedov, o priredbah ljudskih 
pesmi, o sodobnih tendencah v vokalni 
glasbi, o osnovah dirigiranja, dajala sta 
napotke zborovodjem o pripravi in študiju 
partiture . Vse to njuno podajanje pa je 
bilo spremljano s poudarkom  na čim več

O delovanju ansambla Zvonka Ortana s Prevalj slika vse pove
Foto: F. Kamnik
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jem  praktičnem  delu — ob poslušanju in 
kom entiranju tonskih posnetkov, na p rak
tičnem delu z zborom, saj je prof. Lebič 
imel dve vaji z zborom VRES. Zborovodje 
so spraševali predavatelja za praktične re 
šitve problemov ob delu z zborom in ob 
študiju  program a, in na vprašanja dobivali 
tehtne odgovore.

Že dolgo smo si želeli sem inarja. Res je, 
da RZKPO v L jubljani organizira vsako
letne sem inarje, zadnji dve leti v Velenju 
in M ariboru, toda program i teh sem inarjev 
ne ustrezajo našim  željam, potrebam  in 
nivoju. Tokrat pa sta predavatelja, ki sta 
odlična poznavalca zborovske problem a
tike, postregla poslušalcem s temami, ki 
smo si jih  želeli sami.

Udeležba zborovodij na sem inarju je bi
la skorajda polnoštevilna, pridružile so se 
tudi učiteljice glasbenega pouka na os
novnih šolah in  pevci naših zborov. Še po
sebej velik je bil obisk pevcev na prvi 
pevski vaji, ki jo je imel prof. Lebič z Vre
som. Na tej vaji je nam reč praktično p ri
kazal vse mogoče tehnične vaje za upe- 
vanje zbora, brez katerih  si danes ne mo
remo več predstav ljati resnega dela v 
zborih, prikazal je  način korepeticije in 
obdelave pesmi.

Ob zaključku sem inarja smo bili najbolj 
zadovoljni zborovodje. Pevci sami pa so 
imeli možnost spoznati nujnost glasovne in 
splošne glasbene izobrazbe pri zborovskem 
petju. Prepričani smo, da se sadovi tega 
dvodnevnega razgovora m orajo poznati 
p ri nadaljnjem  delu naših zborov — v 
program ski usm eritvi zborov, v načinu 
dela in končno pri kvalitetni rasti.

Obema predavateljem a iskrena hvala. 
Zahvaljujem o se tudi OZKPO Ravne, ki 
je sem inar organizirala, istočasno pa naj 
izrazimo še željo po ponovnih srečanjih 
na takšnih sem inarjih.

Upajmo, da se bosta predavatelja še ra 
da odzvala našemu vabilu in nam  poma
gala p ri našem delu. Še posebej naj to ve
lja za našega ro jaka — Lebičevega Lojzija 
s Prevalj.

Jožko K ert

LIRA V GOSTEH NA PREVALJAH
V petek, 16. novem bra je  na povabilo DPD 

Svobode in  n jenega zbora gostoval na P re v a 
ljah  m oški pevski zbor LIRA iz K am nika. 
Zbor, ki je  lani praznoval 90. obletnico delo
v an ja  in je  naj sta re jši zbor n a  Slovenskem, 
vodi prof. Samo Vrem šak. Ta kvalite tn i zbor 
je  le ta  1965 dosegel na m ednarodnem  tekm o
v an ju  zborov v A rezu v Ita liji drugo mesto, v 
zadnjih  dveh le tih  pa so pevci osvojili prvo 
m esto na tekm ovanju  pevskih zborov, k i ga je  
o rganiziral Radio L jub ljana.

L iraši so se to k ra t p redstav ili našim  poslu
šalcem  s stilnim  koncertom  slovenske ljudske 
pesm i v p riredbah  F rance ta  M arolta. P rep e
vali so nam  ljudske pesm i slovenskih p o k ra 
jin : P rim orske z Goriško, G orenjske, P re k 
m urja , K oroške in  Dolenjske. S tilnost p rog ra
m a je  nud ila  poslušalcem , da so spoznali p e 
strost, lepoto in  m uzikalnost slovenske lju d 
ske pesm i in  ob tem  veličino M aroltove oseb
nosti: velik  pom en F rance ta  M arolta p ri zbi
ra n ju  ljudskega blaga in o h ran jan ju  teh k u l
tu rn ih  vrednot. Samo p ri M aroltu  si lahko n a 
ši zbori privoščijo sestavo koncertn ih  spore
dov zgolj iz ljudsk ih  pesmi, le njegovi zapisi, 
p riredbe in zborovske obdelave ljudsk ih  pe
smi so sposobne tega. In  LIRA je  to k ra t se
gla po te j zakladnici.

Poslušalci so z velikim  navdušenjem  sprem 
lja li p e tje  gostujočih pevcev. Ob tem  pa smo 
se zavedali, da je  zbor sposoben odpeti tudi 
mnogo težji koncertn i program , kot so ga nam  
to k ra t p redstav ili in da s tem  program om  ni

imel m ožnosti p redstav itve celotne sposob
nosti.

K oncertn i večer je  bila dobra poživitev m rt
ve jesenske sezone. Domače skupine v tem  
času še ne nastopajo. Poslušalcem  in posebej 
še našim  pevcem  pa je  bila s tem  nastopom  
dana tud i možnost p rim erjave m ed petjem  n a 
stopajočih in petjem  naših  zborov.

Čestitamo!
Vsi fužinarji smo lahko ponosni na naše 

športno društvo, saj je  m ed tis tim i redkim i, ki 
so za svoje delovne in  tekm ovalne uspehe do
bili najv išje  slovensko te lesnokuiturno prizna
nje — Bloudkovo nagrado. Za ravensk i šport 
pa to letos ni bilo edino priznanje. Med dobit
niki B loudkovih p laket je  tud i naš znani špo rt
ni delavec K arel Fanedl. Obema, tako SD Fu- 
žinar kot F anedlu  za zasluženi p riznan ji naše 
iskrene čestitke!

Č eprav je  delo ŠD F užinarja  in  tud i Faned- 
la  znano m ed našim i železarji in  krajan i, še 
več, tud i m ed našim i občani in  še daleč prek 
mej naše občine, je  le prav, da vsaj na k ratko  
o uspešni športn i delovni dobi obeh nekaj za
pišemo. Iz obrazložitve predloga za nagrado in 
plaketo, ki jo  je  podal m edobčinski odbor ob
činskih zvez za telesno ku ltu ro  koroških občin, 
smo povzeli nekaj podatkov, s katerim i bomo 
osvežili prehojeno pot obeh slavljencev.

ŠD F užinar je  bilo ustanovljeno pred  25 le 
ti, točneje 12. novem bra 1948 in se je ta k ra t 
im enovalo sindikalno športno društvo Fužinar 
te r  je  izšlo iz telesnovzgojnega društva, ki je 
bilo v tak ra tn em  G uštan ju  ustanovljeno takoj 
po vojni.

S indikalno športno društvo, ki si je  takoj 
nadelo ime svojih fužinar jev  v železarni na 
Ravnah, je  p ri svojem  delu — p ri razvoju  te k 
m ovalnega športa  in  vzgoji m ladih  pokolenj 
uveljavilo  trad ic ije  predvojnega Sokola in 
trad ic ije  NOB. V svojih  v rs tah  je  združilo 
predvsem  delavce železarne in njihove svojce 
te r  omogočilo tu d i m ladini, da se vk ljuči v de
lo društva. Tako kot železarna tud i športno 
društvo F užinar n i ozko zapiralo svojih  mej, 
am pak  je  široko odprlo v ra ta  vsem, ki so v 
k ra ju  samem, v bližnji in  daljn i okolici hoteli 
b iti člani tega društva. Zato n i čudno, da se 
je  v povojnih le tih  razvilo v najm očnejše d ru 
štvo v ravensk i občini, koroški regiji in  še d a 
leč prek  mej regije. D ruštvo se je  in  se še tru 
di, da p ri vzgoji m ladine ne bi zanem arjalo  na
rodnostnega in  patrio tičnega m om enta, k a r  je  
še posebej važno v obm ejni občini.

V d ru štv u  delu jejo  panoge sm učanje (alpsko 
in teki), odbojka, nam izni tenis, plavanje, keg
ljan je , nogomet, rokom et in  šah  (v zadnjih  
dveh le tih  je  bil zelo agilen tud i ka ra te  klub). 
Poleg tega pa v d ruštvu  uspešno delu jeta  šoli 
za p lavanje in  sm učarski tek.

Sm učarski klub je  v obeh panogah dejavno
sti vsa leta po osvoboditvi d a ja l in  še daje šte
vilne slovenske in  državne reprezen tan te ter 
celo olim pijce in  udeležence balkanskih  in 
evropskih prvenstev, udeležence na tekm ova
n jih  za pokal K urrika la. Važno p ri tem  je, da 
je  tako pri tekaškem  športu  stalno prisotna 
vsaj za jugoslovanske razm ere visoka kvali
te tna  raven  od časov Robača, Baučeta in  D ret- 
n ika do sedaj nasta ja joč ih  reprezentantov 
B rajn ika, G rosa in  drugih.

Isto lahko trd im o tu d i za alpsko sm učanje, 
saj so alpinci F užinarja  od časov, ko so bili 
med najboljšim i Jugoslovani K am nik, H ar- 
nold, Zagernik, K rista  in  M ilka Fanedl, pa 
Drago in  Tevževa te r  drugi, pa do danes, ko 
najdem o v v rh u  alpskega sm učanja Ježevo, 
oba Holzla, Potočnika, Celcerjevo, S tefanoviča, 
Rodičevo in  druge, vedno bili priso tn i tud i tam , 
k je r so se za prvo m esto delila p riznan ja  in 
nagrade. Razum ljivo je, da tak i uspehi ne p r i
dejo čez noč in  n iti sam i od sebe, am pak da so 
plod dolgega, težkega in načrtnega dela. In  to 
delo je  resnično rodilo sadove. N aštejm o samo 
osvojena prvenstva. Do sedaj jih  je  bilo skupaj 
44 slovenskih, 60 državnih, eno balkansko in 
eno za pokal K u rrik a la  (od le ta  1945 do vk ljuč
no 1972), na olim pijskih  ig rah  pa so nastopili 
F lo rijan  K otnik, K rista  Fanedl, Š tefan Robač, 
M irko Bauče in  M ilan D retnik!

Zbor VRES je  z LIRO navezal p rija te ljske  
vezi in  s tem  možnost m edsebojne izm enjave. 
Zadovoljstvo lirašev  in  poslušalcev nam  daje 
upanje, da bomo zbor LIRA še kdaj slišali pri 
nas in  da to njihovo prvo gostovanje na K o
roškem  ni bilo zadnje. Oba koncerta — m la
dinskega in  večernega — je  podprla tudi 
OZKPO Ravne na Koroškem. Jožko K ert

O dbojkarski klub je  s svojim i ekipam i pio
nirjev , m ladincev, m ladink, članic in  članov 
že vrsto  le t pojem  odbojke na Slovenskem. To 
njegovo poslanstvo im a sicer trad icijo  že iz
pred  vojnih let, ki pa je  p rav  zaživelo šele v 
d ru štvu  Fužinar. R avenski odbojkarji so do 
konca le ta  1972 osvojili 21 republišk ih  naslo
vov in  im eli v U rnau tu  državnega reprezen
tan ta, ki je  nastopil tud i na svetovnih prven
stvih. O dbojkarji F užinarja  (igrali so že dva
k ra t v I. zvezni ligi) že vrsto  le t p redstav lja jo  
p ri članih, članicah, m ladincih in  m ladinkah 
najštev ilnejši in  tud i najkvalite tnejši odboj
karsk i kolektiv  na Slovenskem.

P lavaln i k lub  črpa svoje tekm ovalce iz p la
valne šole, ki je  do nedavnega im ela edinega 
profesionalnega tren e rja  v ŠD Fužinar. Na
črtno delo m lad ih  plavalcev daje zadnja leta 
odlične rezultate. K ljub tem u da so rezu ltati 
znani, je  le prav, da zapišemo, da so plavalci 
F užinarja  od le ta  1945 pa do le ta  1971 osvojili 
33 republiških  in  tr i državne naslove, samo v 
le tu  1972 pa 50 republišk ih  in  10 državnih  n a 
slovov, letos jih  bo pa še več. PK  F užinar s šo
lo pa ne skrbi samo za tekm ovalni naraščaj, 
am pak  aktivno dela tud i p ri odprav ljan ju  p la
valne nepism enosti. Močan sodniški kader je  
tud i tu  sposoben organizirati zahtevna tekm o
vanja.

K egljaški klub je  s svojo dejavnostjo  v k lju 
čil v članstvo tud i sta re jše  ljud i (kdaj bomo 
tem u kolek tivu  omogočili spet redno delo in 
zgradili kegljišče?) na eni in  m lade tekm oval
ce na drugi stran i, k a r je  za razvoj te panoge 
bilo zelo pomembno. Na tekm ovanjih  so bili 
kegljavci do sedaj zelo uspešni p ri m ladincih, 
m ladinkah in  članicah. Osvojili so pet republi
ških in  tr i državna prvenstva. N ajbolj svetli 
im eni ravenskega kegljan ja pa sta  p rav  gotovo 
H afnerjeva in M ačičeva, ki sta  nastopali tudi 
že na svetovnih prvenstvih.

Nam izni tenis na Koroškem  n i im el trad ic i
je, vendar je  postal p riljub ljena panoga v sa
m ostojnem  k lubu  Fužinarja , k je r  se je  h itro  
razv ila  kvalite ta  m ladih  tekm ovalcev. Spom
n iti se je  treba, da je  nepozabni tro jk i Ja m 
šek, Bauče, G rabner prvič v zgodovini sloven
skega nam iznega tenisa uspelo osvojiti držav
no prvenstvo. Tudi m ladinke so bile v rsto  let 
najboljše v državi. N am iznoteniški igralci in 
igralke F užinarja  so v le tih  1945—1972 osvoji
li 19 republiških  in 9 državnih  naslovov, n a j
bolj uspešna pa je  bila Petračeva, ki je  barve 
Jugoslav ije zastopala tud i na svetovnem  
prvenstvu  v Pragi.

Šahisti F užinarja  so večkrat p resenetili z od
ločnim i zm agami, dipl. inž. Žunec pa je  glas 
Raven ponesel po svetu, saj je  v problem skem  
šahu sodeloval in tudi zm agal na več m edna
rodnih  tu rn irjih , en k ra t pa je  uspel osvojiti 
celo svetovno prvenstvo.

V panogah rokom et in nogom et športn ik i 
F užinarja  sicer niso zabeležili v idnejših  do
sežkov, vendar pa s svojo široko razvejano de
javnostjo  zlasti m ed m ladino gojijo ljubezen 
do kolektivne igre in  p rivab lja jo  na športna 
igrišča veliko število krajanov.

K arate  je  pom em ben za SLO in treb a  ga bo 
ponovno obuditi. (Tega ni v obrazložitvi.) P red  
leti je  bil zelo obiskana in p riljub ljena  panoga 
med m ladino in tud i v tekm ovalnem  sm islu je 
bil obetajoč, saj je  že v tej m ladi panogi rom al 
republiški naslov na Ravne.

Ta k ra tk i pregled po panogah je  s tem  kon
čan. Zapisati še m oram o nekaj zbran ih  podat
kov. ŠD F užinar združuje prek  470 aktivnih  
članovr, im a 69 strokovnih delavcev in  162 
funkcionarjev. V le tih  1945—1972 je  v  v itrine 
tega d ruštva  prišlo 258 državnih  in republiških 
naslovov!

In  še nekaj m oram o zapisati. Športno d ru 
štvo F užinar je  zraslo z železarno in s krajem . 
N obene pom em bnejše p rired itve  ni, k je r  ti tr i

Š P O R T N E  V ESTI
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Spomin z izleta

je  ne bi z roko v rok i sodelovali, in  zato prav  
nič n i čudno, da se številn i funkcionarji in 
tekm ovalci vedno znova zelo rad i v račajo  na 
naše koroške Ravne zaradi njihove prisrčno
sti in domačnosti.

Težko je  om eniti vse, zapisati je  nemogoče, 
zato tem u m arljivem u in kvalite tnem u kolek
tivu, ki je  veliko delal udarniško p ri svojih 
objektih  in še sedaj dela p ri čiščenju prog, te 
m u kolektivu, ki im a v svojih v rs tah  veliko 
funkcionarjev, ki povsem am atersko delajo že 
vrsto  let in vsem  tistim , im enovanim  in ne
im enovanim  tekm ovalcem , ki so F užinarja  in 
Ravne nared ili znana daleč po svetu, hvala, 
hvala za trud , hvala za delo in  hvala za 
uspeh. H vala pa tud i vsem, ki kakorkoli po
m agajo tem u kolektivu  živeti, pa ustanovite
lju, dolgoletnem u predsedniku in usm erjeval
cu tega kolektiva G regorju K lančniku in inž. 
B orštnerju , ki skupaj s svojim i sodelavci to 
društvo vodi že nad  10 let.

KAREL FANEDL se je  rodil 1913. leta v 
M ariboru, na R avne pa je  prišel po vojni. 2e 
kot deček se je  začel aktivno u k v arja ti s špor
tom. Od leta 1930 je  nastopal kot sm učarski 
tekač in alpski tekm ovalec najp re j v M aribo
ru, pozneje pa tud i na Ravnah. V endar je  p ri 
nas vedno bolj opuščal aktivno tekm ovanje, 
saj ga je  organizacijsko delo na področju 
sm učanja in p lan instva vedno bolj zaposlova
lo. Bil je  eden g lavnih  in iciatorjev  za ustano
vitev ŠD Fužinar, v katerem  je potem  sodelo
val vrsto  le t kot član UO, bil je  podpredsed
n ik  in predsednik  sm učarskega kluba. Vodil je  
tudi in iciativni odbor za ustanovitev  p lan in 
skega d ruštva Ravne in po ustanovitv i tega 
d ruštva  sodeloval v najv išjem  vodstvu. N ista 
pa bila samo alpsko sm učanje in p laninstvo 
tisti dve panogi, ki sta F anedla pritegnili. Bil 
je  povsod tam , k je r  je  b ila  potrebna pomoč, 
k je r je  bilo treba  kaj nared iti in  o rganiz ira
ti. Leta 1951 je  veliko pom agal p ri ured itv i 
telovadnice v dom u TVD P artizana, aktivno 
je  delal na skakalnicah v Dobji vasi, čistil je  
sm učarske proge, gradil in  obnavljal je  p la 
ninske postojanke, tras ira l sm učarske proge.

Že kot tekm ovalec je  zbiral okrog sebe 
m lajše tekm ovalce in  tako že zgodaj postal 
vadnik  in  kasneje tudi sm učarski učitelj m la
de sm učarske generacije na Ravnah. Je  zvez
ni sodnik za sm učarske teke in  alpske disci
pline in  še danes je  aktiven  organizator v 
sm učarskem  športu.

N jegova družina je  bila znana kot sm učar
ska družina, saj so njegovi otroci K rista, D ra
go, M ilka in Alojz pa tud i njegova žena Anica 
bili v najožjem  jugoslovanskem  sm učarskem  
vrhu, vzgojil pa je  tud i veliko drugih  sm učar
jev  in  že v tis ti dobi prispeval k spoznanju, da 
je  tud i p ri sm učarskem  športu  treba  delati vse 
leto, ne samo ta k ra t, ko zapade sneg.

F anedl je  lansko leto uspešno končal tečaj za 
rek rea to rje  in  dela kot strokovni sodelavec pri 
odboru za rekreacijo  p ri ObZTK. Tudi na tem  
področju je  zelo prizadeven in  je  veliko po
m agal p ri g radn ji TRIM  stez na Koroškem.

Skleniti m oram o ta k ra tk i zapis bogatega in 
uspešnega športnega živ ljen ja  in  še zapisati, 
da je  F anedl živel in še živi življenje, ki je  b i
lo, je  in bo posvečeno športu.

In  ali je  nak ljučje  ali ne, res pa je  le Fuži- 
n a rju  Bloudkova nagrada, nagrada za 25-let- 
nico obstoja, F anedlu  pa p laketa za 60-letnieo. 
Obema tud i za jubilej naše iskrene čestitke!

-er

NA IZLETU V LOGARSKI DOLINI

Kot smo si v obratu  pnevm atičnih strojev 
že prej sestavili načrt naše ekskurzije ter 
izleta, smo ga tudi v celoti izvedli. Ob 6. 
uri zjutraj smo krenili izpred Železarne 
Ravne skozi Mežiško in Mislinjsko dolino 
do Velenja. Tu smo si ogledali tovarno go
spodinjske opreme Gorenje, nakar smo pot 
nadaljevali v Logarsko dolino. Krenili smo 
do slapa Rinke, k jer so naši fotoam aterji 
preizkusili svoje znanje. Ob 12. uri smo se 
lačni in žejni vrnili v Planinski dom. Tam 
so nas postregli z imenitno zakusko in do
bro kapljico.

Ko smo si opomogli, smo začeli s tekmo
vanji. Pričel se je srd it boj za najboljšega 
strelca z zračno puško. Rezultati so poka
zali izredne sposobnosti, kljub prisotnosti 
nekaj maliganov. Tudi odbojkarji so po
kazali včasih več sposobnosti in požrtvo
valnosti kot v m arsikaterem  klubu. Veliko 
zanim anje in želja po nogometu je tako 
razburila duhove, da so morale krave in 
konji odstopiti svoj prostor na travniku, 
dokler se vnema med igralci ni polegla. 
Izredno pa so se vsi p ripravljali na velik 
dvoboj — vlačenje vrvi. Ko so strogi sod
niki uredili vse po predpisih in pravilih, 
se je borba začela. Bili pa smo razočarani, 
ker gasilci niso preračunali vzdržljivosti 
vrvi te r niso upoštevali moči naših kovi
narjev. Toda kljub neprijetnosti se borba 
ni končala prej, dokler nismo dobili zma
govalca.

U trujeni smo si morali nato zopet na
brati moči v domu, da smo se lahko vrnili 
domov. Na Ravne smo prispeli ob 22. uri 
srečni in zadovoljni. Vsi smo si bili enotni, 
da je taka ekskurzija in izlet res nekaj, 
kar daje novih moči in elana za nadaljnje 
delo.

Rajko Ledinek

NAMIZNOTENIŠKE VESTI
S pričetkom  šolskega leta se je  pričela tudi 

nova nam iznoteniška sezona 1973/74. Na ža
lost za NTK F užinar ne bo tako kvalite tna 
kot p rejšn ja, ko je  ženska v rsta  sodelovala v 
enotni I. zvezni ligi, vendar pa ne bo nič m anj 
pestra. Obilica tekm ovanj po ko ledarju  N a
m iznoteniške zveze Slovenije zavezuje klub, 
da spreje ti program  realizira. P ri tem  pa mo
ram o k ljub  tem u biti razsodni, k er bi bilo res 
nesm otrno vk ljučevati se v tekm ovanja samo 
zato, ker so razpisana in sprejeta . Mogoče 
lahko zanem arim o trenu tno  vrednost — fo r
mo posam eznega tekm ovalca, n ikakor pa ne 
smemo pozabljati na njegovo ali njeno p er
spektivo.

Vsa sm otrnost (nesm otrnost) tekm ovalnega 
sistem a je  povezana s p recejšn jim i denarnim i 
sredstvi, ki p a  jih  je  v sedanjem , neurejenem  
sistem u financiran ja  celotne športno-rek re- 
acijske dejavnosti težko zagotoviti. Tega bi se 
m orali zavedati vsaj vsi športni funkcionarji. 
V nam iznoteniškem  klubu F užinar smo zato 
z navdušenjem  sprejeli sklep plenum a N a

m iznoteniške zveze Slovenije (NTZS), da bo 
večina tekm ovanj v sezoni 1973/74 enodnev
nih, k ar v precejšn ji m eri poceni celotni tek 
movalni sistem.

Če sedaj kronološko pregledam o in skuša
mo oceniti do 22. novem bra realizirana tek 
m ovanja po posam eznih kategorijah, si bomo 
lahko ustvarili sliko o perspektivi kluba v se
danji situaciji, s sedaj razpoložljivim i kadri.

Pionirji
Pionirska vrsta, ki jo  sestavljajo  Šater Sto

jan, Bojan Leš, Bojan Pavič in Iztok Janežič, 
je  z dosedanjim i rezultati, predvsem  pa z 
borbenostjo in igro presenetila tud i najožje 
sodelavce v klubu. Na dosedanjih  dveh že 
odigranih odprtih  tu rn ir jih  so bili kot ekipa 
v L jub ljan i peti in na Jesenicah osmi. V po
sam ičnih razv rstitvah  je  bil v L jub ljan i Leš 
peti, Janežič pa na Jesenicah 15 (med 62 so
delujočimi). Na prvem  pozivnem tu rn ir ju  za 
p ion irje II. skupine, ki je  bil v M ariboru, je  
bil Šater drugi, Leš peti, Janežič sedmi, Pavič 
pa deveti med 14 poklicanimi. Med izjem ne 
dosežke p ionirske v rste  je  šteti tr i zaporedne 
zmage nad v rstn ik i ŽNTK M aribor, v p rija 
te ljsk ih  dvobojih na R avnah 6:3, v M ariboru 
7:2 in ponovno na R avnah 8:1, čeravno v no
benem  dvoboju ni igral najboljši pionir ŽNTK 
M aribor (1. ali 2. v Sloveniji), Darko C ajnkar. 
Pa vendar m oram o vedeti, da je  m ariborska 
ekipa druga v Sloveniji in da jo sestavljajo  
tr ije  igralci.

Pionirke
P red začetkom  sezone nismo računali, da 

bo naša p le jada pionirk: Černovšek, Ačko, 
Sovič, Logar, H orvat, Prinčič, Hercog, Šavc, 
Trbižan, A rcet tako suvereno pričela sezono. 
Na prvem  odprtem  tu rn ir ju  v L jub ljan i je  bil 
med ekipam i tak le v rstn i red: 1. F užinar I.,
2. F užinar II., 3. F užinar III. V posamični 
konkurenci pa je  bila prva D arja Černovšek 
Fužinar, 2. Miša Čadež Olim pija, tre t ja  K o
larjeva  (Ilirija). Med osmerico so se prebile 
še tr i fužinarke 4. Sovič, 5. Logar, 7. Ačko.

Na drugem  odprtem  tu rn ir ju  na Jesenicah 
pa je  bil v rstn i red ekip tak : 1. F užinar I., 2. 
Ilirija , 3. Jesenice, F užinar III. je  bil četrti, 
Fužinar II. pa šesti.

Med posam eznicam i je  ponovno zm agala 
naša D arja, ki je  po zagrizenem  boju  v finalu 
prem agala Čadeževo (Olimpija) z 2:1 (22:24, 
21:18, 21:13). T re tja  je  bila Š trum bljeva (Je
senice), če trta  pa K olarjeva (Ilirija). Dobro so 
se uvrstile  tu d i: 5. H orvat, 6. Logar in 8. Sovič.

Na prvem  pozivnem tu rn irju , ki je  bil na 
Ravnah, je  sodelovalo 10 p ionirk domačega 
F užinarja  in 7 p ionirk  iz drugih  k ra jev  Slo
venije. P rvo m esto je  osvojila D arja  Černov-
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šek, d ruga je  b ila Ja n a  Ačko, tre t ja  pa Ko
larjeva, I lirija . Ostale naše so si izbojevale 
naslednje boljše uv rstitve : 4. Sovič, 5. Logar 
in 8. H orvat.

Z gotovostjo lahko trdim o, da take premoči, 
kot jo  im a v  le tošn ji sezoni v rsta  ravenskih  
pionirk  v nam iznem  tenisu, že dolgo ni bilo 
zaslediti. O brestu jejo  se skrbne p rip rave v 
Mozirju, vz tra jnost in  požrtvovalnost na tre 
ningih, p redvsem  pa strokovnost tren e rja  in 
tiha  pomoč staršev.

Mladinci
Ta v rs ta  nim a svoje sta rostne s tru k tu re  in 

bodo tud i le na skupnih  tu rn ir jih  za m lad in 
sko ekipo nastopali p ionirji. Tu je  največja 
vrzel, vendar lahko že po dveh sezonah up a
mo na boljše.

Mladinke
2e prej afirm iran im a Zvonki Š truc  in Da

nici Režonja se bo z uspehom  lahko p rik lju 
čila še D arja . Težko pa je  pričakovati, da bi 
v tekoči sezoni lahko p reh ite li NTK Trig lav  
ali NTK Olimpijo, k a r  se je  pokazalo že na 
prvem  tu rn ir ju  v M urski Soboti, ko je  bila 
ekipa tre tja , Zvonka pa v posam ični konku
renci zelo dobra druga za Zakojčevo (Triglav) 
p red  Novakovo (Triglav) in  K alanovo (Olim
pija).

Uspeh bi bil, če bi nam  uspelo osvojiti d ru 
go mesto. V prihodn ji sezoni bi potem  lažje 
posegli po pokalu, ki ga ob zak ljučku  vsake 
sezone podeli NTZS najbo ljši ekipi. Do sedaj 
je  b il za te kategorije šele en pozivni tu rn ir  
v K ran ju . Zm agala je  Langerholc (Ilirija) 
p red  našo S trucevo in Zakojičevo (Triglav). 
D anica je  b ila  četrta , D arja  pa peta, k a r  je  
večje presenečenje kot drugo mesto Zvonke. 
Za najboljšo  posameznico v republik i se bodo 
v tej kategoriji, v sezoni 1973/74 potegovale: 
K alan  (Olimpija), Langerholc (Ilirija), Š truc 
(Fužinar), Zakojič in  Novak (Triglav).

D ejstvo je, da je  ravno vadba te  naše ekipe 
najbolj pom anjk ljiva  zaradi popoldanskega 
pouka (Štruc, Režonja) in  oddaljenosti (Cer- 
novšek). Da se D arja  vozi tre n ira t en k ra t ali 
dv ak ra t tedensko iz V elenja na Ravne, je  n a j
brž m alokom u znano in  da en k ra t ali dvak ra t 
sicer b rez strokovnega nadzora vadi v Vele
nju. Za to je  pa treba im eti voljo in srce.

Člani
O tem , da si je  članska ekipa v sestavi 

Jam šek, Pandev, M aklin pod vodstrom  L ud
v ika B avčeta priborila  p ravico  nastopa v I. 
slovenski ligi, smo že pred  časom pisali. K er 
je  plenum  NTZS odločil, da v ligi m oram o 
nastopiti — članska v rs ta  sicer borbeno, ven
d ar brez v idnejših  rezu ltatov  nastopa. K er je  
prvi del lige že odigran, lahko postrežem o z 
rezu ltati: K em ičar 0:5, K ajuh  2:5, L jub ljana 
1:5, Sobota 1:5, G radis 4:5, p ri čem er je  p rav  
zadnji dvoboj bil d ram atičen in  do zadnje 
p a rtije  neodločen.

Članice
Silva P etrač  s kom pletno ekipo m ladink 

(Zvonko, Danico in  Darjo) in  neuničljivo fu- 
žinarko Eriko Lesnik so sicer izpadle iz zvez
ne lige, vendar so si n a  prvem  delu ekipnega 
prvenstva  SRS že skoraj zagotovile pravico 
nastopa na kvalifikacijah  za povratek  v v i
soko družbo. Tam  bodo šele lahko pokazale 
vse, k a r  znajo. S ilva je  zaradi intenzivnega 
štud ija  trenu tno  v autu , vendar pa je  tekoči 
študij več vreden kot pa nekaj nenadzorova
nih treningov.

P rv i jav n i nastop v novi sezoni so imele 
Petračeva, S tručeva in Režonjeva v M ariboru 
kot reprezen tanca Š ta je rske  na troboju  av 
strijsk a  Š taje rska, Železna županija  (M adžar
ska) in slovenska Š tajerska, k a r  je  bil p rav 
zaprav  m ednarodni k rs t om enjene tro jke. 
K ljub tem u, da je  za š ta je rsk o  (A) nastopila 
W agnerjeva, udeleženka dveh svetovnih p r 
venstev, ki je  tud i p rem agala vse tr i naše 
igralke (Petrač 2:1, Š truc 2:1, Režonja 2:0), je  
bila slovenska Š ta je rska zm agovalka troboja: 
Š ta je rsk a  5:3, Železna županija  5:1.

Na pozivnem  tu rn ir ju  članic I. skupine, ki 
je  bil v K ran ju , so se naše slabo odrezale, saj 
je  b ila Silva 8., D anica pa 10., to je  zadnja. 
Zm agovalka je  postala M artinčeva (Olimpija),

v  JV -  » V «  V -V ^ i» .* «  v u  » n u  u u . .  a

Petračeva.
Na podobnem  tu rn ir ju  za članice II. sku

pine pa je  ponovno p resenetila Černovškova, 
ki je  bila odlična druga, za Cvetkovo (Ilirija), 
m edtem  ko je  bila Ačkova sedma.

Obilica tekm ovanj p a  vsem odbornikom  
nalaga vsakodnevne skrbi in odgovornosti, ki 
jih  plačujejo  tekm ovalci s svojim i rezultati. 
Odgovornost se že sprem inja v strah , saj ni 
enostavno (posebno še v  jesenski megli na 
poledeneli, zasneženi cesti) ob gostem  prom e
tu  prevzeti odgovornost za varen  prevoz. Ob 
kasko nezavarovanem  avtom obilu pa lahko 
že sam a m ateria lna škoda pokvari vse, k a r je  
lepega in dobrega prineslo uspešno tekm ova
nje. O tem  bo najb rž  potrebno spregovoriti.

POKALNI TURNIR V POČASTITEV 
DNEVA REPUBLIKE

17. novem bra 1973 je  m lad insk i ak tiv  žele
zarne R avne organiziral četveroboj m ladinskih 
aktivov v odbojki. Sodelovale so naslednje 
ekipe: KKŠ L jub ljana, KKS M aribor, m lad in
ski ak tiv  Reka in  m ladinsk i ak tiv  železarne 
Ravne. Ekipo m ladinskega ak tiva  železarne 
Ravne so sestavljali: G ostenčnik, Zagernik, 
K ristan , Zibret, Brankovič, Torej, Škrubej, 
M lačnik, B ur ja k  in M etulj.

O rganizatorji so vsaki gostujoči ekipi pode
lili kipec liv a rja  s ponovco, igralcem  pa zna
čke ZR. Tekm e sta  sodila D om inik Kos in  D a
m ijan  Pogorevčnik.

Močna konkurenca je  b ila  vzrok za napete 
in  razburljive  igre. Igra lci KKŠ M aribor niso 
im eli sreče. Vedeli so tudi, da bo tu rn ir  kvali
te ten  in  so se d ržali načela: važno je  sodelo
vati, ne pa zm agati. T re tji je  b il m ladinski 
ak tiv  Reka. F an tje  so se trudili, toda lahko bi 
rekli, da je  bil to  za n jih  slab dan. Niso poka
zali vsega tistega, k a r  znajo, pohvaliti pa je  
treba  igralca B ranka M erkača in  Leopolda 
Ranca. Drugo m esto so zasedli igralci KKŠ iz 
L jubljane. Im eli so dobro sestavljeno ekipo, 
bili so požrtvovalni in  pokazali so dobro igro.

Zm agovalci tu rn ir ja  so b ili igralci m ladin
skega ak tiva  železarne. Tekm a m ed KKS L jub
ljana  in  m ladinci železarne je  bila dobra. Obe 
ekipi sta  pokazali kvalite tno  odbojko, še po
sebej nekdan ji igralci F užinar ja : Gostenčnik, 
K ristan , Z ibert in  drugi.

Za dobro organizacijo gre predvsem  zahva
la funkcionarjem a tov. D ušanu B rankoviču in 
M arjanu  M lakarju  te r  vsem  drugim , ki so na 
kakršenkoli način pripom ogli k  uspešni izved
bi tu rn irja .

M.

O Ce m  s e  p o g o v a r j a j o
RAVENSKI GASILCI

Dne 14. novem bra 1973 je  bil sestanek gasil
skega d ruštva  Ravne. P risostvovali so m u tudi 
naj s ta re jši člani društva, kot so Anže j, Bevc, 
Š teharnik , M ežnar in  še drugi.

Pom enili so se o svojem  bodočem delu v 
zim skem  času, da bi bila povezava m ed člani 
trdnejša  kot p re jšn ja  leta. R azprava je  postala 
živahna, ko so obravnavali problem e vlečne 
službe te r  razporeditev  okolišev za raznašanje 
stenskih  koledarjev  občanom. Ob tej priložno
sti prosi up ravni odbor gasilskega d ruštva  vse 
prebivalce za razum evanje ob obisku naših 
članov na domovih. O bravnavali so tud i raz
širitev  gasilskih prostorov te r  pravice, ki bi 
p ripadale društvu, za ka tere  pa je  žal večkrat 
prik ra jšano .

Po končanem  sestanku  je  predsednik  d ru 
štva izročil darilo  najsta re jšem u članu gasil
skega d ruštva  Ravne tov. F rancu  Anže ju  za 
63-letno delo v tej organizaciji te r  za njegov 
90. ro jstn i dan in  m u zaželel še mnogo zdravih 
let.

G asilsko društvo mesto R avne želi vsem  ob
čanom, delovnim  organizacijam  te r  družbeno
političnim  skupnostim  čim več poslovnih uspe
hov v le tu  1974 z željo, da bi bila gasilska in
te rvencija  čim m anj potrebna.

Vlado M ihin

L A T E L I J A  F I L A T E L I J A  F I L A T E L I J A  F I L A

t l

F I L A T E L I J A  F I L A T E L I J A  F I L A T E L I J A  F I L A T E L I J A  F IL A

DELO DRUŠTVA. R azdeljevanje znam k je 
že vrsto  le t najbolj pereč problem  dom ala 
vseh slovenskih fila telističnih  društev . Tudi 
naše društvo ni izjem a. Z znam kam i, ki smo 
jih  dobivali od pošte, smo lahko le delno za
dovoljili želje naših  članov. N avadno pa je  b i
lo znam k prem alo, da bi dobil vsak vsaj eno 
serijo. F ilatelisti smo to sprejem ali z negodo
vanjem  pa tud i hude k rv i ni m anjkalo. Ob ta 
kem  pom anjkan ju  znam k se nismo zavzem ali 
za povečanje števila članov, saj bi vsak nov 
fila telist problem  le še povečal. D rug problem  
pa so bili zbiralci, k i so naročali znam ke ne
posredno na pošti. Ta je  ustreg la vsem  n jiho
vim  željam ; seveda na škodo društva, ki je  
dobilo toliko serij m anj. R avenski fila telisti 
smo si že dalj časa prizadevali, da bi pošta 
uk in ila  prodajo priložnostnih znamk. Vse bi 
naj dobilo filatelistično društvo, ki bi tako 
lahko ustreglo vsem  svojim  članom. Ravenska 
pošta je  naš predlog z razum evanjem  sprejela.

Jubilej gasilca 90-letnika Anžeja Franca
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Z oktobrom  je  prenehala s prodajo  priložnost
nih znamk. Odslej bo razdeljevalo naše prilož
nostne (ne frankovne) znam ke le filatelistično 
društvo. Da ne bi oškodovali zbiralcev, k i so 
dobivali znam ke na pošti, se je  d ruštvo ob
vezalo, da bo ustreglo n jihovim  željam, seve
da enako kot vsem drugim  članom. Vse, ki 
zbirate znamke, pa n iste člani filatelističnega 
društva, vabim o da pridete m ed nas.

NE POZABITE, da se še vedno sestajam o 
vsak p rv i torek  po petnajstem  v mesecu. P r i
hodnje srečanje bo v torek, 18. decem bra ob
18. u ri v šahovski sobi doma telesne kulture. 
Vabimo tud i vse, ki želijo postati člani fila te
lističnega društva.

ALBUMI. D ruštvo im a možnost dobiti a l
bum e po nekoliko n ižjih  cenah v m aribor
ski knjigoveznici. A lbum i so odlične kakovo
sti in treh  različnih  velikosti. S tanejo pa 52, 
88 in  185 dinarjev . Na sestanku 18. 12. si jih  
lahko ogledate in  jih  naročite.

NASE ZNAMKE. V decem bru bodo izšle p r
ve tr i znam ke iz serije spom eniki revolucije. 
Na znam kah so spom eniki, ki obeležujejo v a
žne dogodke iz NOV. Vsa se rija  im a 6 znamk. 
Na znam kah so upodobljeni: S u tjeska 10, Pod- 
garič 20 in K ragujevac 50.

NASA N A JVIŠJA  POSTA. Ob letošnjem  
pohodu 100 žensk na T rig lavu  je  delala na 
najv išjem  v rhu  Jugoslavije pošta 64284 — 
TRIGLAV. To je  naša n ajv išja  pošta. Kmalu, 
verje tno  že prihodnjo pomlad, bo začela red 
no obratovati v eni izmed p laninskih  posto
jan k  pod Triglavom . Letos je bilo m ed obra
tovanjem  trig lavske pošte odposlanih 2000 n a
vadnih in 45 priporočenih pošiljk. Z v rh a  T ri
glava je  bil poslan tud i paket. V n jem  je  bil 
1 kg težak kamen.

MIK

PO PLANINSKI POTI PRIJATELJSTVA
A vgusta lanskega le ta  je  bila na pobudo 

planincev treh  obm ejnih dežel svečano izro
čena v prom et p lan inska transverzala, im eno
vana »pot prija teljstva« . S predhodnim  posve
tom  in sporazum u so planinske organizacije iz 
obm ejne F urlan i j e-Ju lijsk e  Benečije »Club 
Alpino Italiano«, sosedne pokrajine Koroške 
»O sterreichischer A lpenverein« in  Slovenije 
»Planinska zveza Slovenije« z nam enom , da se 
p ri tem  spoznajo sosedske dežele in  njihov 
gorski svet, določile iz vsake pokrajine po 10 
različnih vrhov, na ka tere  se je  treb a  povzpeti 
in jih  obiskati. Izbran i so b ili najv idnejši p la 
ninski vrhovi iz posam eznih dežel, tako iz Slo
venije, Ju lijske  k ra jin e  in  Koroške v A vstriji. 
Na vseh teh  vrhovih  so bile postavljene po
sebne skrin jice z žigi in vpisnim i knjigam i. Za 
obiskovalce so b ili izdani lični dnevniki v vseh 
treh  jezikih, s točnim i označbam i vrhov po 
zem ljepisnih kartah .

Za obiskovanje teh  vrhov je  bilo zelo veliko 
zanim anja m ed planinci p rav  iz vseh treh  ob
m ejn ih  dežel. Med popotniki pa naletim o tud i 
na planince razn ih  drugih  narodnosti. Ideja  
hoditi po p lan insk i poti p r ija te ljs tv a  je  p rod r
la tud i do naših  zdomcev, pristaše pa je  našla 
tudi m ed našim i izseljenci onkraj A tlantika.

Tudi m ed planinci našega železarskega ko
lek tiva je  p lan inska pot p rija te ljs tv a  našla 
precej pripadnikov, saj so začeli že takoj v 
lanskem  letu  s pohodi in p rav  pridno n ad a lje 
vali v letošnjem  letu. Nedeljo za nedeljo pa 
tudi v času dopustov so osvajali v rh  za vrhom. 
O biskovanje teh  vrhov in  hoja po poti p r ija 
te ljs tva  je  zelo m ikavna in  lepa. Povsod se 
srečujejo planinci raznih  narodnosti in  slojev, 
vendar jih  vse povezuje m ed seboj resnična 
vez p rija te ljstva . K ako p rije ten  je  občutek, ko

srečaš p laninca iz Benečije na Triglavu, zopet 
A vstrijca na M ontažu in  Slovenca na Gross- 
glocknerju, vendar vse z istim  ciljem : p reho
diti vse vrhove na poti p rija te ljs tva . K oliko
k ra t se ta  pisana družba treh  dežel sreča 
h k ra ti na nekem  vrhu. Do tedaj nepoznani si 
stisnem o roko, izm enjam o m isli in  čustva do 
narave. Daleč nas vodi pot po sosedskih v rho 
vih, od daleč pa p riha ja jo  tud i k nam  na naše 
slovenske vrhove.

Z obiskovanjem  te planinske poti p rija te lj
stva spoznavam o gorske predele izven naše 
meje, spoznavamo ljud i in  n jih  navade pod 
okriljem  teh  gorskih velikanov. Skoraj po vsej 
poti srečujem o ljudi, ki razum ejo  naš jezik.

K dor se je  odločil, da bo hodil po poti p r i
ja te ljs tva , mogoče v p rv ih  tren u tk ih  čuti n e
kak  odpor in  bojazen, da tega ne bo zmogel 
zaradi prevelike oddaljenosti itd. Počasi pa to 
preide v navado in  te  neverjetno  pritegne, ta 
ko da te  venom er kliče in  kliče na nove pod
vige in  nove poti.

P ri obiskovanju te  planinske poti p r ija te lj
stva sta v letošnjem  le tu  dosegla naj večji 
uspeh planinca iz Raven, in  sicer K ran jc Jože 
in K revh Vinko. V mesecu septem bru sta  kon
čala z obiskom vseh trideset vrhov in si tako 
priborila častna znaka o prehojen i poti. P la 
ninca iz našega kolektiva sta m ed prvim i do
b itn ik i znakov od P lan inske zveze Slovenije. 
O stala druščina pa bo v prihodnjem  le tu  n a 
daljevala s pohodi po tej poti.

H oja po tej poti zahteva precej tru d a  in 
tudi časa. Posam ezni vrhovi so od nas zelo od
daljen i in nekateri tud i časovno za dostop p re
cej zahtevni.

30 vrhov, ka tere  je  treb a  prehoditi, višinsko 
razdelim o na višine: 
od 1666 m do 2000 m  1 vrh
od 2000 m do 2500 m  13 vrhov
od 2500 m do 3000 m 11 vrhov
od 3000 m do 3500 m  4 vrhovi in
od 3798 m 1 vrh

Skupna višinska razlika, katero  je  treba 
prehoditi, računajoč od nadm orske višine, do 
ka tere  se lahko pripeljem o z vozilom, do vrha, 
znaša 37.106 m etrov. N ajm anjša višinska raz 
lika je  p ri vzponu na Konigstiihl v N oriških 
Alpah, in  sicer 611 m etrov. N ajvišjo  višinsko 
razliko pa m oram o prem agati p ri vzponu na 
H ochstadel v L ienških Dolomitih, in sicer 
2044 m etrov. N ajnižji v rh  na poti p rija te ljs tva  
je  naš Ratitovec 1666 m etrov; na n jega je  tud i 
n a jk ra jš i čas hoje, in  sicer 1 u ro  iz vasi P r-  
tovč. N ajveč časa pa potrebujem o za vzpon 
na najv išji v rh  te  poti, to je  na Grossglockner 
3798 m etrov, in sicer 5 ur, računano od F ranz- 
Josef Hohe.

Pot p rija te ljs tv a  je  od nas zelo oddaljena. 
Če bi obiskovali vse vrhove ločeno, računano 
od Raven, bi z avtom  prevozili 10.440 km  dol

go pot samo do vstopov. Če bi se pa podali na 
pot z avtom  z Raven in bi pot hoteli prehoditi 
kom binirano od v rha do vrha, bi pa prevozili 
1500 km. Iz vseh teh  podatkov vidimo, da je 
pot p rija te ljs tv a  res zelo m ikavna.

Da bi bila naša p laninska popotna druščina 
na poti p rija te ljs tv a  v prihodnjem  le tu  še 
večja, vabimo, da se prid ružijo  zopet novi po
potniki planinci in planinke. Naše udejstvova
n je  in  hoja po poti p rija te ljs tv a  nam  ne bo 
nudila samo spoznavanja naših  sosedskih po
k ra jin  in njihovih ljudi, am pak  nam  bo d a ja 
la tudi užitek in  sprostitev za naše nadaljn je  
ustvarjalno  delo.

F ranc Telcer

SAH
V Rogaški S latini je  bilo 24. in 25. novem bra 

v lepi koncertni dvorani zdraviliškega doma 
letošnje republiško sindikalno prvenstvo v 
hitropoteznem  šahu za posameznike. P rired i
te lji so prvenstvu  dali poseben, svečan po
udarek, saj je  bilo organizirano v čast 30. ob
letnice državnosti socialistične Jugoslavije. Te 
šahovske m anifestacije se je  udeležilo re 
kordno število slovenskih šahistov — k ar 135. 
Sodelovali so lahko vsi šahisti, razen profe
sionalcev.

Udeležbo v prv i finalni skupini za plasm a 
od 1. do 18. m esta si je  v predtekm ovanju  
p riboril tudi naš p redstavnik  iz železarne 
Ravne N. Ristič, vendar je  bila konkurenca 
za boljši plasm a prehuda, da bi dosegel več 
od 18. mesta, k a r  pa je  tudi uspeh, saj je  bilo 
v tej skupini največ najboljših  šahistov iz 
Slovenije. Tudi drugi p redstavnik i iz koroške 
regije so se p lasirali med prvo tre tjino  ude
ležencev tega tekm ovanja.

Zmagovalec je  že tre tjič  postal m ednarodni 
m ojster Vojko Musil iz M aribora. jo -f

OPRAVIČILO
Albin Kabel, zaposlen v TOZD m eta

lurške proizvodnje, adjustaža valjarne, ob
žalujem neupravičeni postopek, ki sem ga 
sprožil v zvezi s shrambo steklenice v 
glavni vratarnici.

Do pomote je  prišlo na moji strani, ker 
mi je lastnik steklenic trdil, da vsebuje 
51 jabolčnika, dejansko pa je  vsebovala 
3,5 litra.

Vsem prizadetim  se opravičujem in za
hvaljujem  za razumevanje.

Dolina Saisera (1000 m) z Montažem (2754 m) v Zahodnih Julijcih



20 I N F O R M A T I V N I  F U Z l N A R

Gibanje zaposlenih v tovarni
od 21. X. 1973 do 20. XI. 1973

Zap
št. P riim ek in  ime Roj en K valifikacija O brat Od kod je  prišel

Sprejeti delavci
1. Berložnik F lo rjana 19. 4. 1951 SS gim nazija nabavna služba prva zaposlitev
2. Čebulj M iroslav 5. 9. 1953 PK topilec topilnica iz JLA
3. Kobovc P ete r 28. 6. 1953 KV obr. el. el. rem . j. t. iz JLA
4. Kovač Janez, dipl. inž. 19. 9. 1946 VS dipl. inž. met. sl. za razvoj v enoti I. iz JLA
5. Kovačec Jožef 5. 3. 1953 KV ključavničar cen tra lna  del. iz JLA
6. K ra jg er Jožef 15. 8. 1953 NK delavec topilnica iz JLA
7. M ak D anica 9. 3. 1953 NSS PD enote I. prva zaposlitev
8. M odrej B ranko 24. 12. 1953 PK  liva r livarna iz JLA
9. Potočnik Elizabeta 16. 10. 1943 KV frizer fazna kontro la v enoti I. iz druge del. organizacije

10. Š aberl Š tefan 20. 10. 1953 PK žerjavovodja kovačnica iz JLA
11. Š atu r Borislava 9. 11. 1955 NS odd. za novogradnje prva zaposlitev
12. Špegu M iran 24. 11. 1953 PK  topilec topilnica iz JLA
13. Š truc Srečko I. 13. 1. 1953 PK prem ikač prom et iz JLA
14. Š taleker Ivan 23. 10. 1953 PK  s trugar obr. ind. nožev iz JLA
15. T ern ik  Rudolf 4. 4. 1953 KV klepar energ. obrat iz JLA
16. Večko Ivan, inž. kem. 12. 12. 1949 VSS inž. kem. kem ijski labor. iz JLA
17. V ertačnik  Janez 20. 5. 1952 PK valjavec v alja rn a iz JLA
18. V rabič M ilan 23. 7. 1952 KV m ehanik el. rem ont š. t. iz JLA
19. Z v ikart Ivan 9. 7. 1956 NK delavec kem. labor. iz druge del. organizacije

Odjavljeni delavci
1. Bošnik F riderik 6. 3. 1954 PK liva r livarna v JLA
2. Čebul Š tefan 21. 12. 1917 • PK  žerjavovodja livarna invalidska upokojitev
3. Č erpnjak  Davorin 2. 8. 1954 PK  liva r livarna v JLA
4. Č rešnik Alojz 5. 6. 1949 VK str. delov. s tro jn i obrat dana odpoved
5. D obre M arje ta 26. 6. 1936 NK delavec kom unalni odd. dana odpoved
6. Došen M arija 20. 4. 1951 NSS nabavna služba dana odpoved
7. E rženičnik Dušan 14. 5* 1953 SS el. tehn ik el. rem. j. t. v JLA
8. G rabner Rudolf 1. 9. 1954 PK livar m ini livarna v JLA
9. H ribern ik  M iroslav 1. 7. 1954 KV obr. elektr. el. rem. j. t. v JLA

10. H ovnik B ernard 8. 5. 1953 KV liva r livarna v JLA
11. Ja n e t Drago 4. 11. 1945 NK delavec topilnica dana odpoved
12. Jano ta  Alojz 15. 6. 1953 KV brusilec obrat stojev in delov v JLA
13. K ajzer Jože 7. 3. 1936 NK delavec čistilnica sam ovoljna zap. dela
14. K revh  F ranc II. 20. 2. 1953 NK delavec vzm etarna sam ovoljna zap. dela
15. Ko j c H elm ut 8. 6. 1942 KV m ehanik obrat stro jev  in  delov dana odpoved
16. K unc F ranc 4. 10. 1954 KV strugar obrat stro jev  in delov v JLA
17. M artinc Srečko 25. 1. 1955 KV orodjar mod. m izarna v JLA
18. M iklavc F ranc 13. 10. 1951 KV kovač kovačnica v JLA
19. P ačnik  Jožef 8. 4. 1953 KV kovač kovačnica v JLA
20. P andev  A ndrej II. 1. 11. 1940 VSS inž. org. dela PD en. II. sam ovoljna zap. dela
21. P angerc A ndrej 8. 4. 1948 KV k lepar obrat stro jev  in delov dana odpoved
22. P arad iž M iran 12. 8. 1954 PK  kovač kovačnica v JLA
23. Pečovnik F ranc 30. 7. 1950 NK delavec vzm etarna sam ovoljna zap. dela
24. Plešej Š tefan 28. 11. 1954 PK  liva r liva rna v JLA
25. P lu t Š tefan ija 3. 11. 1953 KV ključ. stro jn i obrat dana odpoved
26. Por S tan islav 19. 11. 1950 SS gim nazija obrat pnevm . orodja v JLA
27. P rikeržn ik  Ludvik 15. 8. 1951 KV obr. elektr. el. rem. j. t. v JLA
28. S trm čnik  M ilan 11. 8. 1954 KV kalilec kalilnica v JLA
29. S tarček  Anton 10. 6. 1918 PK žerjavovodja obrat stro jev  in delov invalidska upokojitev
30. Trobej Em il 14. 4. 1938 KV kem olabor. kem ijski labor. dana odpoved
31. Tomaž A ndrej 4. 10. 1954 KV ključ. obrat stro jev  in  delov v JLA
32. V idm ar Alojz 19. 4. 1917 VK rezkalec služba za razvoj v enoti II. invalidska upokojitev
33. V eber Dušan 10. 2. 1951 KV el. inšt. el. rem ont j. t. dana odpoved
34. V oler B ranko 27. 6. 1954 KV strugar centr. delavnica v JLA
35. Zdovc Š tefan 10. 7. 1954 PK  s trugar obr. pnevm . or. v JLA

Izobrazba — kvalifikacija Izobrazba — kvalifikacija

Sprejeti 1 — PK  liv a r Odjavljeni 1 — KV orodja!-
1 — VS dipl. inž. met. 
1 — VSS inž. kem ije

1
1
1

— PK  žerjavovodja
— PK  valjavec
— PK  prem ikač

1 — VSS inž. org. dela 
1 — SS el. tehn ik

2
2
1

— KV kovač
— KV obr. elektr.
— KV klepar

1 — SS gim nazija 1 — NSS 1 — VK rezkalec 1 — KV kem olaborant
1 — KV k ljučavničar 1 — NS 1 — VK str. delovodja 1 — KV el. in šta la te r
1 — KV klepar 2 — NK 1 — SS gim nazija 4 — PK  livar
1 — KV m ehanik 2 — KV k ljučavničar 1 — PK  kovač
1 — KV frizer 1 — KV livar 2 — PK  žerjavovodja
1 — obr. e lek trika r 2 — KV s trugar 1 — PK  strugar
1 — PK  strugar 1 — KV brusilec 1 — NSS
2 — PK  topilec 1 — KV m ehanik 5 — NK

ZAHVALA
Podpisani Stanko Pogačnik se zahvalju jem  

sind ikatu  kovačnice za denarno  pomoč, ki so 
mi jo  nudili v času m oje bolezni.

S tanko Pogačnik

ZAHVALA
Bolezen me je prisilila, da sem moral 

predčasno zapustiti delovni kolektiv v 
Železarni Ravne. Ob mojem odhodu so se

me spomnili moji delovni tovariši in de
lovna organizacija te r me obdarili.

Za lepo pozornost se iskreno zahvalju
jem osnovni organizaciji sindikata enote II 

-'kor tudi vsem mojim sodelavcem v ob
ra tu  vzmetarne.

Vsem želim v bodoče še mnogo delovnih 
uspehov.

Ernest Vauh

ZAHVALA
Vsem sodelavcem in sindikatu meha

nične se za pozornost ob mojem odhodu v 
pokoj najlepše zahvaljujem . Predvsem 
hvala vsem za spominsko darilo in tov. 
Jožetu Vaučetu za tople besede.

Želim vsem sodelavcem in prijateljem  
še mnogo sreče pri nadaljnjem  delu.

Anton Starček
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m ala. »Ja, ja, ja,« je ponavljala k ar nekam  
preveč zavzeto. Potem  ji  je  mož z roko, ki se 
je  že ni nič več bala, pokazal, naj stopi z njim .

Malo jo  je  osupnil čudni vonj, ki j i  je  ud a
ril v  nosnice, ko je  stopila v njihovo »stano
vanje«, pa si je  takoj rekla, da to res n i niti 
omembe vredno in da je  že doživela in  p re 
nesla še vse drugačen sm rad, kakor je  tale. 
Mogoče pa si je  to rek la  šele pozneje, saj ta 
k rat, ko je  vstopila, n i im ela časa m isliti na 
nič drugega kot na to, kako bi jih  prepričala, 
naj jo vzam ejo zraven. Ko se je  m ajčkeno raz
gledala, skoraj tako, kot si ogleduje človek 
stanovanje, ki se m isli vanj že ju tr i nanaglo- 
m a priseliti, n i videla nikogar in  olajšano je  
vzdihnila zaradi tega. Ko pa se je  začelo v 
zadnjem  koncu nekaj prem ikati, je  skoraj 
k rikn ila  od presenečenja in  strahu. Neki de
ček, očitno sin visokega moža, je  prilezel od 
tam , boreč se z odejami, ki so še vedno visele 
na njem , in  nekaj zakričal p ro ti očetu. In 
pom islite: tistega sm rkavca, ki jo  je  potem  ves 
čas gledal kot ne vem  katero  svetovno čudo, 
tistega, ki si je  mogoče takoj začel dom išljati, 
da je  ona prišla  zaradi njega, pa ni n iti malo 
razum ela, kaj je  b lebetal p ro ti njej.

In  to je  bilo v glavnem  vse. Saj je  pa tud i 
že to veliko, a ne? Potem  je  nam reč, še p re 
den sta  se lahko z možem pogovorila, prišla 
tis ta  ženska od strelišča in  nekaj zavreščala 
proti njim a, še preden je  p rav  stopila naprej. 
In že je  mož n je j jasno pokazal, da bo m orala 
za nekaj časa oditi, zdi se ji, da je  p ri tem  
rekel:

»Najprej se m oram  pogovoriti z njo, to je 
nam reč m oja žena. Ti pi se v rn i ju tr i zvečer 
— ta k ra t bomo verje tno  odpotovali — in tedaj 
se bova dokončno zmenila. Le brez skrbi 
nekako se bomo že stisnili; le brez skrbi!«

Ah, skoraj se ji  ne ljub i več praviti, kaj se 
je  zgodilo pozneje, ko je  b ila  spet z Milanom. 
Kako jo  je  dolgočasil! Silil je  vanjo, naj m u 
vendar pove, kako je  bilo, in  ko m u je  pove
dala, je  m orala začeti znova, on pa je  posta ja l 
m ed poslušanjem  bolj in bolj rdeč in  nič p a
m etnega ni mogel sp rav iti iz sebe. K ar m ajč
keno m u je  privoščila, da tako neznansko t r 
pi; čeprav m u je  m orala zaradi tega plačati 
še več konjakov, kot bi jih  sicer. In  ko ga je  
tedaj tako gledala p rek  gostilniške mize, j i  je  
postalo še bolj jasno, da je  storila prav, in  da 
bo storila še bolj prav , ko je  že ne bo več tu.

Franci Pečnik

ŠLA BO S CIGANI
(odlomek)

No, spet je  tu. Saj je  že rekla, in  sobotna 
ju tra  na avtobusni posta ji so ji še posebej pri 
srcu. Saj je  že rekla, da je  tu  kot doma, m en
da ji  n i treb a  nenehno ponavljati tega. Upa, 
da bo km alu  vzšlo sonce, ker jo  zdaj še m a j
čkeno trese. Ta noč je  bila res h ladnejša od 
prejšnje, čeprav je  to k ra t ležala pod kozolcem 
in bila pokrita  z nekakšno deko, ki jo  je  p u 
stila tam  za vsak prim er. Čez kako uro bo 
m enda že posijalo, dotlej pa bo potrpela. Saj 
mogoče n iti n i čudno, da jo  zebe: včeraj je  ko
m aj kaj pojedla, pelinkovec pa te  tud i ne mo
re  greti ves dan. Ej, včeraj je  pa bil p r a v i  
dan! Malo že lahko tud i posedi na tistem  tr a 
mu, ne bo je  konec od tresavice, in  pripove
duje, kaj vse se ji  je  prim erilo  včeraj popol
dne in  zvečer, o noči pa bi ra jš i molčala.

N azadnje je  le p rip rav ila  M ilana do tega, da 
je  šel domov in tam  svoji ženi sunil obleko 
zanjo; p rav  to, ki jo  im a zdaj na sebi. No, k a 
ko se vam  zdi? Res ji  p rista ja , am pak predtem  
je  im ela še ogromno dela z n jo  — najp re j je  
bila v n je j p rava  čarovnica. Pa ni tra ja lo  dol
go, ko je  bila v n je j že skoraj p ravšn ja  za 
modno revijo, in  tud i M ilan ji  je  rekel, da ima 
nekakšen smisel za šiviljo, če ne za kaj več. 
T ak ra t sta  bila oba p ri ženici, ki jo ona dobro 
pozna, p ri tisti, k i s tanu je  v k le ti one hiše pri 
A. P. No, saj veste, katere. Ah, tis ta  ženščina! 
Tako stara , pa je  hotela b iti n aen k ra t pam et
nejša od nje. P a  ji  sploh ne zameri, saj jo  po
zna in  ve, da ji  je  s ta rk a  hvaležna, k e r ji je  
včasih pozimi nosila d rva tja  dol v  hudičevo 
mrzlo luknjo. S tarka  se ji  je  včeraj zvečer 
malo oddolžila, dala  ji je  deko, ki ji je  še k a 
ko p rav  prišla! A m pak, to je  bilo že potem. 
Tisto, k a r  se je  zgodilo pred  tem, pa bi skoraj 
pozabila povedati, čeprav je  neznansko bolj 
važno; mogoče pa p rav  zato.

Ko si je  torej nekako, kakor je  vedela in 
znala, podrobila to smešno obleko, še p ravza
p rav  ni čisto dobro vedela, zakaj to dela. Za
to jo  je  M ilan opom nil: »Si zdaj zadovoljna? 
Ko sem zaradi tebe tvegal glavo, pa še n iti ne 
veš, zakaj sem m oral to  narediti. Bova šla 
zdaj na ples, ali kaj?« O na pa se je  n a  videz 
hudo razjezila: »Ti bom že plačala to  cunjo, 
če ti je  zdaj mogoče žal zaradi take m alen
kosti! P lesal boš pa že s svojo staro  — kakor 
samo vidva znata , da veš! In  če hočeš, ti oble
ko takoj zdaj vrnem.« To ga je  podrlo, p rav  
res, da ga je : »Ne, ne!« je  rekel, samo »ne, 
ne,« in  nič več.

Ona pa takoj nato : »Zdaj grem  tja  in videli 
m e bojo tako sprem enjeno in  opazili me bojo 
še bolj kakor zadnjič in mogoče me bojo k ar 
takoj, ne da bi m i bilo treba kaj posebej p ro
siti, povabili k sebi.« Tedaj je na M ilanovem 
obrazu opazila neko čudno sprem em bo in je  že 
vedela, kaj bo rekel. »Ampak, n jim  se še sa 
n ja  ne, kaj bi ti rada! K aj bi ti rada  od njih. 
Mogoče te  bojo res takoj opazili — in se ti po 
tihem  sm ejali; mogoče res!« in  ona je  tud i ve
dela, zakaj tako  govori. »Zavida mi,« je  po
m islila in se nasm ehnila v sebi. Potem  pa še 
z večjo gotovostjo: »Zavida mi. In  ljubosum en 
je  zaradi n jih ; to je. L jubosum en je.« Zato je 
začutila nekakšno usm iljen je do n jega in ni 
hotela nič več govoriti o tem. R ekla je  samo, 
da pač še m ora nekaj opraviti, n jem u pa ni 
treba  iti zraven, saj bo takoj nazaj, on jo  lah 
ko počaka k a r  tu  ali pa v kakšni gostilni na 
Trgu. Pa ni hotel nič slišati o tem, da bi jo 
m oral k a r  tako zapustiti, »Saj lahko grem  s 
tabo, ali ne?« jo  je  poprosil ponižno. »Dovoli 
mi, da grem  s tabo, da bom videl, kako te 
bojo lju d je  gledali v novi obleki,« in  ona m u 
ni m ogla tega odreči, čeprav je  skoraj vedela, 
da ji bo samo v napoto.

Na cesti ju  je  res tu  pa tam  kdo začudeno 
pogledal, da je  n je j postalo že prav  nerodno, 
m edtem  ko se je  M ilan nekam  blaženo sm eh
ljal. Nekaj časa sta  se potem  vrte la  med lju d 
mi, ki so čakali na avtobus, k e r je  tako hotel 
M ilan, ki bi na vsak način m oral nekoga n a j
ti. No, saj že veste., koga. Nekoga, ki bi imel 
malo bolj polno denarnico, kot jo  jo je  imel 
sam. Pa ni bilo nikogar, in on je  trd il, da so 
se vsi tisti, k i so m u kaj dolžni, nekam  po
skrili, ko so videli, da jih  išče. Seveda je  to 
rekel k a r tako, da se je  pač imel nad kom je 

ziti. N azadnje se ga je  m orala ona usm iliti in 
m u plačati konjak, saj drugače sploh ne bi 
n ikam or prišla. Pa tudi zato, ker je  vedela, da 
pod ljub im  soncem ni nikogar, ki bi mogel b iti 
n jem u kaj dolžen.

Mogoče res ni im ela čisto prav. Še ko je  sto
pila čisto blizu, se sprva nekako niso zmenili 
zanjo, n iti moški, ki vedno sedi tam  na stop
nici avtobusa, se ni, dokler po k ratkem  po
svetu z M ilanom ni stopila predenj in jo  je  
m o r a l  pogledati. Ni je  gledal preveč p r i
jazno, m ora priznati, še daleč ne tako, kot si 
je  prej zam išljala, am pak tud i neprijazen  n je 
gov pogled n ikakor ni bil. Kako čudno, da ni 
nikoli do ta k ra t pomislila, čeprav je tu  pa tam  
že u je la  kakšno smešno besedo, ni pomislila, 
da govorijo v nekem  čudnem, n je j skoro n e
razum ljivem  jeziku. To p rav i zato, ker hoče 
povedati, kako je  ona tedaj že k a r  takoj raz
um ela vprašanje. »Kaj bi rada?« jo  je  v p ra 
šal mož, m edtem  ko je  počasi, lenobno vsta l in 
se brez vsakega sram u, glasno zdehajoč, p re 
tegnil pred  njo. To jo  je  m ajčkeno zmedlo, 
m ora priznati. To, da je  b il s svojim i usti, ki 
jih  je  ves čas pazljivo gledala, tako visoko nad 
njo. Malo je  m anjkalo, pa bi zaradi tega šla 
nazaj in bi bilo zdaj že vse izgubljeno. Ona 
pa je  vendar vedela, kaj hoče, ž e  d o l g o  je 
vedela to. Zato je  odrin ila vse, k a r  jo  je  be
galo, in  končno spregovorila: »Rada bi šla, ho
čem reči, ali me m orete vzeti s seboj? Hočem 
reči, da bi vam  lahko še veliko koristila, če 
m e vzam ete zraven!« M enda je  ni takoj raz
umel, ker j i  je  še en k ra t zastavil isto v p raša
n je  kot prvič. Tedaj je  začutila, da m ora 
stva r p rignati do k ra ja  ali pa bo vse zastonj. 
Z zgovorno k retn jo  roke je  pokazala najp re j 
nase in  potem  nanj in potem  n a  n jihov avto
bus. »Aha?« je  rekel mož, ki jo  je  to k ra t raz
um el. »Aha!« je  rekel še enkrat, kakor da le 
še ne m ore verje ti popolnoma. Zdaj je  on z 
vprašujočim  obrazom  nared il k re tn jo  z veli
ko roko, ki je  zaplavala nekje nad njo. Ona 
je  prik im ala, vsa žareča in upajoča je  p rik i-

Andrcj Grošelj, 
U-profil, 

varjeno železo
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V okviru sodelovanja občine Ravne s Celovcem je obiskala VVZ »Solzice« sekcija Kinderland 
Kiirnten iz Celovca. V njej sta združeni obe narodnosti, slovenska in nemška. Otroci so jih 
sprejeli s kratkim programom pesmic in recitacij. Obenem so se člani organizacije seznanili z 

oblikami vzgojnega dela ter širjenjem otroškega varstva v tem delu Slovenije.
Foto: M. Kotnik

Ce bi pa vedela, da bo nared il to, bi se ga 
res odkrižala že zdavnaj p rej. Na vsem  lepem  
se je  začel cm eriti. O ti bog! N ajra jši bi se 
bila vgreznila, tako  jo  je  bilo sram . On pa je 
mogoče videl to in  se je  potem  zanalašč »ci- 
zil« še bolj glasno. O ti bog, kakšna sram ota! 
Bil je  že tako nasekan, da m u to še ni bilo 
dovolj. N aenkra t se ni več cm eril, in ona je  
pom islila: »Če zdaj izgineva je  že prepozno!« 
toda on je  sploh ni poslušal, ko m u je  prigo
v arja la  kakor otroku, naj se pobereta od tam , 
celo ozm erjal jo  je, potem  pa začel na vsa 
u sta  p rav iti — in m enda ni bilo tam  nikogar, 
ki ga ne bi bil s tem  prisilil k poslušanju, če 
je  seveda sploh bilo koga treb a  siliti — p ra 
viti, naj se ga vendar usm ilijo, im a ženo in tri, 
tr i  otroke, in  če bo šlo tako  napre j, m u ne bo 
preostalo drugega, kakor da se o b e s i. . .  O ti 
bog! P ra v  nekaj takega ali še hujšega je  med 
kolcanjem  sp rav il iz sebe in  m enda so m u bili 
b ratc i k a r  hvaležni, da jih  je  tako brezplačno 
zabaval s svojo štorijo, ki je  v resnici ni m en
da nihče p rav  poslušal, kaj šele resno jem al, 
čeprav so vsi vedeli, da je  resnična. In  za k ro 
no vseh neum nosti je  ob ljubil p ijan i druščini, 
da pojde ju tr i, se pravi, danes na šiht, samo 
naj m u vse odpustijo.

To je  bilo tedaj, ko je  ona nared ila , k a r  bi 
bila m orala nared iti že zdavnaj p rej. Izm uzni
la se je  in  on tega ni n iti opazil. Ko je  bil d a
nes z ju tra j tu, ji je  sicer rekel, da jo  je  p ro 
seče klical, naj pride nazaj, toda ona ga ni 
slišala; pa saj bi bilo tako vseeno. Ko je  bil 
danes že navsezgodaj tu? Pa jo je  res p rese
netil. Bil je  v delovni obleki in  skoraj trezen 
in pripovedoval j i  je, kako se je  čez noč sp re
m enil in poboljšal. Kako je  že rekel?

Sinoči, ob ena jstih  približno, je  potrkalo. 
Ne, on sploh ni slišal, to im a čisto prav , je  
rekel. K aj misli, kdo da je  bil? No? Seveda 
ne bi n ikoli uganila, je  rekel napihnjeno, se
veda ne, ker je  še on kom aj v erje l svojim 
očem. To si im el čisto prav , da jim  n isi v e r
jel, ga je  zbodla ona, vendar je  ni hotel s li
šati. Sedel je  k n jem u na posteljo, delovodja 
vendar, in m u začel pridigati. Tudi k ričal je  
nanj, res, am pak  mogoče je  mislil, da on, Mi
lan, ne sliši dobro. K aj pa je  bilo nazadnje, 
to ugane še m anj, je  rekel še bolj nap ih n je
no. N azadnje, p reden  je  šel, ga je  delovodja 
p r o s i l ,  naj vendar že pride na šiht. Samo 
da pride, pa se bo vse drugo že nekako u re 
dilo, to m u je  rekel, j i  je  on rekel, in  res se je  
potrudil in  šel. In  ona zdaj noče o n jem  sliša
ti ničesar več. P rav  res, konec je  med njim a.

K aj pa potem, ko je  sinoči odšla iz gostil
ne? Ooo. M enda je  to že rekla. N ikar je  ne si
lite govoriti o tem, lepo vas prosim , n ikar. 
Noč je  bila g r o z n a !  Same nore san je  in 
blodnje, in kdo je  imel glavno besedo pri 
tem? Seveda m ati. T okra t si je  upala res p re 
več: p rep ira la  se je  z visokim  Ciganom zaradi 
nje. Jav k a la  je, da ji  hoče »prekleta baraba« 
vzeti še zadnje upanje, ki ga ima. In  tako n a 
p rej. D okler ni čisto ponorela in rekla, da bo 
šlo zgrda, če ne gre zlepa, ona se gre pritožit 
in  »prekleti barabi« bo že še postalo jasno, s 
kom im a opraviti, ko m u bo poslala celo k r 
delo policajev za v rat. To je  bilo pa res p re 
več in  njej ni preostalo drugega, kakor da se 
je  vsa potna in živčna zbudila, in  si potem 
skoraj ni več upala zatisn iti oči. Še zdaj po
stane presneto živčna, samo da se tega spom 
ni. No, zato pa je  bilo potem  ju tro  toliko 
lepše!

DELOVNE NEZGODE V NOVEMBRU

Milan Božinovski, v a lja rn a  — pri zategova
n ju  veznega droga se m u je  zapičil tu je k  v 
kazalec desne roke.

Ivan Bohnec, kovačnica — na zam ašče
n ih  tleh  m u je  spodrsnilo te r  si je  p ri padcu 
poškodoval koleno leve noge.

Vlado Jehart, čistilnica — pri obračanju  
u litka  z železnim drogom se m u je  ta  skotalil 
na n a r t desne noge.

Janez Konečnlk, v a lja rn a  — pri vstav ljan ju  
palice v ravnaln i stro j je  dobil roko med 
varnostno napravo, pri čem er si je  poškodo
val palec leve roke.

Marija Kamnik, livarna — pri b rušen ju  
u litka ji je  padel tu je k  v oko.

Branko Lipičnik, v alja rn a  — pri razk lada
n ju  m ateria la  m u je  spodrsnilo s tirnega vo
zička, p ri čem er si je  poškodoval gleženj leve 
noge.

Jože Gros, jeklovlek  — pri odtegovanju 
podporne linete z drogom  m u je  ta  zdrsnil 
te r  si je  p ri tem  poškodoval palec desne roke.

Slavko Jelenko, livarna — pri dvigovanju 
jed rn ik a  je  dobil sredinec desne roke med 
jed rn ik  in  m odelno ploščo.

Ivan Gostenčnik, m odelna m izam a — pri 
v r tan ju  pločevine na v rta lnem  stro ju  m u je 
pločevino zasukalo te r  m u je  ta  porezala k a
zalec desne roke.

Maks Krajnc, m odelna m izarna — pri b ru 
šenju  u litka  m u je  ta  zdrsnil, p ri tem  pa si je  
ob vrteči se b rusiln i plošči obrusil hrb tno  
s tran  leve roke.

Ivan Novšek, topilnica I — pri leg iran ju  je 
kla v ponvi z EF Mn je  jeklo brizgnilo iz 
ponve te r ga opeklo po tiln iku  in desni nogi.

Danilo Horvat, topilnica I — pri razk lada
n ju  vložka s pomočjo električnega m ostnega 
žerjava m u je  vložek poškodoval kazalec in 
sredinec desne roke.

Vlado Šrnjuk, v a lja rn a  — pri obračanju  
gredic na delovni mizi se m u je  ta  p reko ta- 
lila te r  m u poškodovala sredinec leve roke.

Mirko Krejan, kovačnica — pri odlaganju 
kovanih ploščatih palic si je  poškodoval k a 
zalec in  sredinec desne roke.

Franc Konečnik, čistilnica — pri čiščenju 
u litka  si je  poškodoval n a r t desne noge.

Ignac Mager, čistilnica — pri obračanju  
u litka se m u je  ta  skotalil na desno roko.

Jože Črešnik, čistilnica — pri v stav ljan ju  
praška v kokilo je  dobil delčke p rahu  v oko.

Marjan Fortin, topilnica — pri čiščenju 
žlindrine jam e se je  sodelavcu razsulo z lo
pate nekaj žlindre te r  se mu vsula za čevelj 
leve noge in ga opekla.

Jože Podrčnik, kovačnica — pri zapenjan ju  
paličastega jek la  s pomočjo žerjavn ih  klešč 
m u je  spodrsnilo, pri čem er si je  poškodoval 
koleno leve noge.

Marjan Brežnik, čistilnica — pri nasa jan ju  
ročaja na k ladivu si je  poškodoval prste  leve 
roke.

Marjan Gmajner, valja rn a  — pri p renaša
n ju  valjan ih  palic s pomočjo električnega 
m ostnega žerjava so te  zdrsnile iz objem a 
verig  te r  se posule, p ri čem er so m u poškodo
vale ledveni del in levo nogo.

Ivan Kogelnik, stro jn i rem ont — p ri sne
m an ju  skopke z osi si je  poškodoval palec na 
desni nogi.

Ivan Potočnik, skupne službe enote II — 
pri odrezu valjastega profila na krožni žagi 
si je  /poškodoval kazalec leve roke.

Marjan Lozinšek, kalilnica — pri odlaganju 
kovinskih u litkov v zaboj se m u je  eden sko
talil na n a rt desne noge.

Ob potoku
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TETA JESEN V RAVENSKEM VRTCU
Jesen v vrtcu poosebljamo. Letos smo 

na igrišču zopet izdelali iz praproti, listja, 
slame, sončnic in ličkanja teto, ki je k ra j
šala dneve, barvala lističe na drevju, po
šiljala hladne vetrove . ..  Nam je poslala 
sadje in kostanj. S tarejše skupine so orga-

Zimska grafika

»Urna veverica« — ples okrog tetke Jeseni

nizirale ob njej ustvarjalno igro trgovina 
s sadjem. Kupovali so tudi otroci iz m laj
ših skupin. Pozneje smo na odprtem  og
njišču zakurili in pekli kostanj vsaka sku
pina zase.

Zareče otroške oči, ples okrog tete Je 
seni in petje pa so bili zahvala za vse
dobrote. M arička Kotnik

Vinko Celner, jak i tok — pri posprav ljan ju  
skladišča m u je  razdelilna om arica padla na 
levo nogo.

Angela Butolen, obrat pnevm atičnega oro
d ja — p ri b rušen ju  jek len ih  čepov na brusiln i 
kozi ji je  p riletel tu jek  v levo oko.

Stanko Praznik, obra t pnevm atičnega oro
dja — pri stružen ju  na revolverski stružnici 
m u je  p riletel vroč ostružek za vrat.

Jože Kumer, v z m e ta rn a — pri p reb ijan ju  
vzm etnih listov na ekscentričnem  p rev ija l- 
nem  stro ju  so m u ročne klešče poškodovale 
kazalec na desni roki.

Jože Šuler, stro jn i rem ont — p ri ročnem 
tran sp o rtiran ju  kovinske plošče se je  ta  p re
vrn ila  in  m u poškodovala p rst na levi nogi.

Anton Ramšak, obrat stro jev  in delov — 
pri dviganju  u litka s pomočjo pnevm atičnega 
dvigala m u je  u litek  zdrsnil, p ri čem er si je  
poškodoval goleni leve in  desne noge.

Ivan Krebl, obrat stro jev  in delov — pri 
stružen ju  osi je  m eril z m erilno šablono, pri 
tem  pa ga je  ostružek vrezal po h rb tn i stran i 
leve roke.

Branko Rožen, stro jn i rem ont — pri izbija
n ju  sornika m u je  prile tel drobec v oko.

Marija Radilovič, skladiščna operativa — 
pri zlaganju b rusn ih  plošč v regale se ji je  
ena skotalila na palec desne noge.

Drago Meh, stro jn i rem ont — p ri avtoge
nem  rezan ju  pločevine m u je  izrezek padel na 
nogo.

Emil Gorenšek, obrat stro jev  in delov — 
pri stružen ju  ga je  v rezal ostružek po h rb ti
šču leve roke.

Ni mogoče
Potem ko je bil poldrugo leto šef za

časne koalicijske vlade, je Charles de Gaul- 
le leta 1946 odstopil. Zoprni so mu postali 
znova oživljeni strankarski spori.

»Deželi,« je rekel malo pred svojim od
stopom, »ki ima 283 vrst sira, ni mogoče 
vladati.«

Dober recept
Nekoč se je  Courteline dolgo sprehajal 

po pariškem  predmestju. U trujen je  na
zadnje stopil v m ajhno kavarno ob cesti.

»Povejte mi, lepo dekle, im ate kaj ciko
rije?« je  vprašal natakarico.

»Da, gospod!«
»Veliko zavitkov?«
»Okrog dvajset.«
»Prav. Prosim, prinesite mi kar vse!«
Dekle je začudeno odšlo in se vrnilo s 

polnim naročjem  cikorije.
»Je to vse, kar im ate v kavarni?«
»Da, gospod!«
»Položite cikorijo na sosednjo mizo in 

mi pojdite skuhat pravo kavo!« je zado
voljno rekel Courteline.

Gentleman
Gentleman je človek, ki zna opisati 

Anito Eckberg, ne da bi pri tem uporab
ljal roke.

Z lokalcem skozi Faro

Humor ni dar duha, ampak dar srca.
Borne

Prva ljubezen — nekaj norosti in veli
ko radovednosti.

Shaw
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NAŠA UPOKOJENCA

Štefan Čebulj, roj.
21. decem bra 1917, 
v železarni od 6. 
avgusta 1941 dalje 
v livarni, nazadnje 
kot delovodja p r i
prave peska. Inval. 
upok. 5. nov. 1973

ANEKDOTE

ZNAČILNOSTI NARODOV
W ilhelm von Scholz (1874—?), nemški 

pesnik in romanopisec, je takole ustregel 
neki reviji, ki ga je zaprosila, da bi čisto 
na kratko označil glavne značilnosti po
mem bnejših narodov:

»En Anglež — tepec; dva Angleža — 
tekm a; trije  Angleži — velik narod. En 
Nemec — pikolovec; dva Nemca — pivo
varna; trije  Nemci — vojna. En Am eri- 
kanec — m ilijarder; dva Am erikanca — 
pijanca; trije  Am erikanci — prohibicija. 
En Francoz — čvekač; dva Francoza — 
posvetovanje; trije  Francozi — odlična ve
čerja z vsem, kar sledi. En Italijan  — še 
kar pam eten človek; dva Italijana — dva
najst otrok; trije  Italijani — štiriindvajset 
strank.«

POLITIČNA GEOMETRIJA

Ko je bil Louis-Philippe, grof Segur 
(1735— 1830), francoski diplomat in zgo
dovinar, imenovan za poslanika na dvoru 
ruske carice K atarine, se je bal, da ne bo 
dobro opravljal svoje naloge. Nikoli se ni 
ukvarja l z zunanjo politiko, zato je svojo 
skrb zaupal prijatelju , poslaniku Arandi. 
Ta mu je v smehu dejal:

»Zdaj vas bom poučil, kaj je diplomaci
ja: ena učna ura bo dovolj. Poglejte po
litični zemljevid Evrope: nobena evrop
ska država nima pravilne oblike triko tn i
ka, pravokotnika, paralelogram a ali kro
ga. Vsaka država ima kakšne vdrtine ali 
praznine. No, in vsaka država teži prav za 
tem, da bi zapolnila te praznine na sose
dov račun. To je vsa zunanja politika.«

Prva nagrada
Pariški časopis je razpisal nagrado za 

najboljšo kratko zgodbo. Pogoj: veliki 
svet, erotično vzdušje in versko ozadje. 
Prvo nagrado je dobil naslednji stavek:

»Eminenca,« je  vzdihnila grofica, »pro
sim, vzemite roko iz mojega dekolteja!«

Kakšna je razlika med zakonskimi mož
mi in um etnostnim i drsalci? Nobene. Obo
ji so običajno slabi v obveznem program u 
in odlični v prostem.

»Oženi se!« je rekel Sokrat svojemu 
učencu. »Ce je žena dobra, boš srečen, če 
je slaba, boš filozof.«

»Kaj te skrbi?« je vprašala žena. »Povej 
mi! Ali si nisva obljubila, da bova vse p re
našala skupaj?«

Mož je strm el predse: »Dobila sva pi
smo, v katerem  nama sporočajo, da bova 
postala očeta.«

Neki km et je dejal: »Trideset let sem 
poročen, ampak razen prvega dne sva bi
la z ženo samo enkrat enakega mnenja. 
Pred dvanajstim i leti je gorela hiša, pa 
sva hotela oba istočasno skozi ista vrata 
na prosto.«

Otrok filmske zvezde je  na vprašanje, 
kako mu ugaja novi očka, odgovoril: 
»Imeli smo že boljše.«

Desetletni: »Jaz že vem, kako se dobijo 
otroci!«

Desetletna: »Jaz že vem, kako se ne do
bijo!«

Sinček mamici: »Naš vsakdanji kruh 
nam daje ljubi bog, otroke pa prinaša 
štorklja. Zakaj pa potrebujemo očka?«

Idealni mož je tisti, ki verjame, da je 
našel idealno ženo.

Igralec je človek, ki poskuša biti vse, le 
on sam ne.

Zobozdravnik je vprašal igralko, kateri 
zob jo boli.

»Balkon- prva vrsta desno!« je odgovo
rila.

Založnik je svetoval mlademu pisate
lju:

»Nikoli se ne oddaljite preveč od Sve
tega pisma in Dekamerona.«

K m alu bo vse belo

Anton Starček, roj. 
10. ju n ija  1918, v že
lezarni od 6. ja n u a r
ja  1947 dalje  v obra
tu  stro jev  in  delov 
kot strugar. Inval. 
upok. 29. nov. 1973.


